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انتشار کتاب 4 گفت و گوی صریح با هاشمی رفسنجانی

ناگفته های آیت الله از جزئیات 
زندگی خصوصی و سیاسی

عضو هیات رئیسه کمیسیون فرهنگی مجلس

اوقاف با قدمگاه های جعلی  برخورد کند

واکنش علم الهدی به برگزاری کنسرت در قم

آیت الله موحدی کرمانی در خطبه های نماز جمعه تهران:

روز تاسوعا ورزشگاه آزادی سیاه پوش شود

پاییز با ریزش نامزدهای احتمالی انتخابات آغاز شد و تنها در نیمه اول ماه اول این فصل، پنج چهره مطرح اعلام کردند که 
کاندیدای ریاست جمهوری 96 نمی شوند.

یک سنت قدیمی در انتخابات ایران وجود دارد و آن اینکه معمولا در نیمه دوم سال پیش از انتخابات ریاست جمهوری، 
خبرهای انتخاباتی به اوج خود رسیده و اصطلاحا فضا انتخاباتی می شود. به این ترتیب چندان عجیب نیست اگر می بینیم هنوز 

مهر به نیمه نرسیده، اخبار انتخابات فراتر از حد انتظار داغ شده است...

 سریال انصراف کاندیداهای ریاست جمهوری در پاییز پسااحمدی نژاد

 هشدار به اصولگرایان 
درباره نامزدهای بادکنکی!

کتاب »در آینه« با عنوان فرعی »چهار گفت و گوی صریح 
و صمیمی با آیت الله هاشمی رفسنجانی« توسط انتشارات 
کویر منتشر شد.  این کتاب حاصل چهار گفت و گوی شفاهی 
غلامعلی رجایی استاد دانشگاه در رشته تاریخ و مشاور آیت 

الله هاشمی رفسنجانی با وی، طی دو سال اخیر است.
پرسش های بی شمار و بسیار جزئی رجایی، کندوکاوی 
تازه در زندگی شخصی آیت الله هاشمی است؛ این سوال ها 

صریح و مبتنی بر زوایای ناگفته یا کمتر گفته شده از هشت 
دهه زندگی خصوصی و مسئولیت های اجتماعی هاشمی 
رفسنجانی است. از آیت الله هاشمی طی این مصاحبه ها 
درباره موضوعات مختلفی اعم از تبار و خاندان، دوره نوجوانی، 
مهاجرت به قم، شرح یک روز کاری و یک روز تعطیل و برخی 
مطالب ویژه  شخصی پرسیده شده است که با صراحت به همه 

پرسش ها پاسخ شده است...
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روزنامه صبح ایران
پرداخت  اینکه  بیان  با  قم  استان  اسلامی  انقلاب  مسکن  بنیاد  مدیرکل 
تسهیلات نوسازی و بازسازی اماکن روستایی نیز از وظایف بنیاد مسکن است، 
ابراز داشت: تا امروز بالغ بر 10 هزار فقره تسهیلات نوسازی و بازسازی پرداخت 

شده که از این تعداد 7 هزار واحد پایان کار دریافت کرده اند.
غلامرضا صالحی در گفتگو با خبرنگاران با تبریک 15 مهر روز ملی روستا 
به تمام روستاییان استان اظهار داشت: هدف این نام گذاری ارج نهادن به مقام 
روستاییان عزیز است که در تمام عرصه ها از جمله تولید، دفاع، انقلاب و فرهنگ 
با کمترین امکانات بیشتر نقش را ایفا کردند. وی بنیاد مسکن انقلاب اسلامی 

را مهم ترین دستگاه اجرایی در زمینه توسعه و عمرانی روستاها 
دانست و گفت: افتخار بنده و مجموعه همکارانم در این نهاد 

انقلابی خدمت به مردم عزیز روستاها است. مدیرکل بنیاد 
مسکن انقلاب اسلامی استان قم، تهیه و اجرای طرح های 

هادی، تأمین زمین برای متقاضیان فاقد مسکن، صدور 
اسناد اماکن روستایی و نوسازی و بهسازی منازل غیر 

مقاوم روستاها را از جمله وظایف قانونی بنیاد مسکن 
انقلاب اسلامی برشمرد...

مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان قم خبرداد

پرداخت 10 هزار فقره تسهیلات نوسازی به روستائیان قم
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با فساد مبارزه نکنیم نظام را ساقط می کند

هما یش 
شیرخوارگان 

حسینی برگزار شد

همایش شیرخوارگان حسینی با اجتماع مادران و حضور 
کودکان 6 ماهه خود، روز جمعه همزمان با پنجمین روز از ماه 
محرم در حرم مطهر امام رضا )ع( وحضرت معصومه )س( دیگر 
بقاع متبرکه و امامزادگان م مساجد و حسینیه های سراسر 

کشور و برخی از کشور های جهان برگزار شد.
بر پایه این گزارش، در این آیین که در صحن های مختلف 
حرم مطهر کریمه اهل بیت )ع( برگزار شد، مادران با پوشاندن 
لباس های مخصوص شیرخوارگان حسینی به نوزادان خویش، 

یاد 6 ماهه کربلا، حضرت علی اصغر )ع( را گرامی داشتند.
در این آیین مادران با بستن پیشانی بند »یاعلی اصغر )ع(« و 
گرامی داشت یاد این طفل در واقعه عاشورا، اشک ماتم ریختند.
مداحان مکتب اهل بیت عصمت و طهارت )ع( با مدیحه 
سرایی و روضه خوانی، یاد طفل شهید روز عاشورا را گرامی 
داشتند. طنین لالایی »علی اصغر )ع(« از فضای ملکوتی حرم 
حضرت معصومه )س( به گوش می رسید و مادران قمی یکنوا با 

ندای یا علی اصغر )ع( به عزاداری پرداختند.
شرکت کنندگان در این آیین کودکان خویش را بر روی 
دست گرفتند تا مظلومیت طفل 6 ماهه کربلا را به تصویر 

بکشند.
دیروزمسجد مقدس جمکران نیز میزبان مادران و کودکان 
6 ماهه ای بود که برای زنده نگهداشتن قیام حضرت اباعبدالله 
الحسین )ع( و همنوایی کردن با گریه ها و تشنگی حضرت علی 
اصغر )ع( شرکت کرده بودند. همایش شیرخوارگان حسینی 
همزمان با سراسر کشور در بقاع متبرک امامزادگان، مساجد 
و حسینه های استان قم نیز برگزار شد. همایش شیرخوارگان 
حسینی به همت مجمع جهانی حضرت علی اصغر )ع( جمعه 

اول ماه محرم اجرا می شود. 7
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چرا این قدر انتقاد زیاد است؟
 خاطرۀ اولین کلاس دانشگاهی خود را در چهارم بهمن 
۱۳۵۵، نه تنها به یاد دارم بلکه با آن زندگی می کنم. ۸ صبح 
بود و استاد کامپیوتر وارد کلاس شد و بلافاصله سه واژه 
روی تخته نوشت: داده ها، پردازش و ستانده ها یا ورودی 
ها، پردازش و خروجی ها. او گفت: کامپیوتر بر اساس این 

سه واژه بنیان نهاده شده است؛ اما استاد کامپیوتر با نکته مهم تری ادامه داد: کل زندگی بر 
اساس این سه واژه ساخته می شود. اگر بیمار می شویم )خروجی( به خاطر نوع رژیم غذایی 
و ساختاری است که در آن زندگی می کنیم )ورودی ها(. جسم انسان، این ورودی ها را 
پردازش می کند. اگر کسی شنا کردن می داند ممکن است به خاطر این باشد که پدر و مادر 
در شش سالگی، او را در کلاس شنا ثبت نام کردند. کلاس شنا، این مهارت را به او آموخت. 
اگر هوای تهران آلوده است بخاطر سیاست های غلط شهری و اقتصادی طی نیم قرن 
گذشته است. جغرافیای تهران و اطراف، محل اجرای این سیاست ها و تصمیم گیری های 
غلط بوده است. اگر کسی مؤدب نیست در مجموع به خاطر این است که خانواده، مدرسه 
و فرهنگ عمومی، از این نوع تربیت شخصی غفلت کرده اند. در فقدان تربیت، روح و روان 
و فکر فرد، بی ادبی را طبییعی قلمداد می کند. اگر کسی حداقل انتظارات از دیگران را دارد 
عمدتاً بخاطر تربیتی است که در خانواده شده، اعتماد به نفس پیدا کرده و توانایی بدست 
آورده که متکی به آنهاست. قدرت فکر و تجزیه و تحلیل و زحمت کشیدن مداوم فرد، این 
خصلت بسیار مثبت را فراهم آورده است. انتقادات زیاد است چون ما انتظارات غیر واقعی 
داریم. هیچ خروجی بدون دلیل نیست. در پایتخت دانمارک، ۵۰ درصد مردم با دوچرخه 
تردد می کنند. ۴۰۰ کیلومتر خطوط دوچرخه سواری ساخته شده است و ۶۳ درصد 
نمایندگان مجلس با دوچرخه به پارلمان می روند.  تعداد دوچرخه در پایتخت )۵۶۰/۰۰۰( 
از جمعیت شهر )۵۲۰/۰۰۰( بیشتر است. ۲۵ درصد از مردم با دوچرخه باری، فرزندان خود 
را به مدرسه برده و یا خرید هفتگی خود را انجام می دهند. مردم پایتخت دانمارک در سال 

۱/۲ میلیون کیلومتر سفر دوچرخه ای می کنند. 
استفاده به مراتب کمتر از انرژی های فسیلی، محیط زیست سالم، کم نیازی به اتوموبیل 
و شهرهای خلوت تر و زیباتر، نتایج این عملکرد هستند. اقدام و تداوم جدیت عامه مردم و 
مسئولین دانمارکی برای تصمیمی که چهل سال پیش گرفتند، این خروجی ها را به ارمغان 
آورده است. بنظر می رسد بسیاری از ما، خروجی های بدون زحمت و مجانی می خواهیم. آیا 
می توان بدون ورودی، انتظار خروجی داشت؟ رقابت نمی کنیم ولی کارآمدی می خواهیم. 
هر آنچه می خواهیم به دیگر کشور ها می گوییم و انتظار داریم آنها به ما احترام بگذارند و 

هیچ نگویند. 
در خفا پشت سر افراد هر کار منفی انجام می دهیم و بعد به همان افراد تبریک عید 
نوروز می فرستیم و می گوییم ارادتمند شما هستیم.  به همسایه توهین می کنیم و بعد 
می گوییم چرا مدتی است ما را محل نمی گذارد! از اتوموبیل تا می توانیم زباله پرتاب می کنیم 
بعد می گوییم چرا شهر ما تمیز نیست. دوستان خود را به کار می گماریم بعدی می گوییم 

تصمیم گیری ها در کشور، تخصصی نیست. 
بعد از شامی که ساعت ۱۰ یا ۱۱ شب می خوریم کلی میوه و شیرینی می خوریم، بعد 
بیمار می شویم در CCU می گوییم قسمت ما این بوده است. با گفتن حرف های نسنجیده، 
انجام کارهای بدون فکر قبلی و نسبت دادن های غلط به افراد، آنها را ناراحت می کنیم و 
دوستی ها را نابود می کنیم بعدی می گوییم دست خارجی در کار است. ورودی های ما خیلی 
ایراد دارد. فکر، مشورت، سؤال، آینده نگری، هماهنگی، همکاری، حمایت و خویشتن داری 
در ورودی های ما ضعیف است. در شلیک کردن به خود هنرمندیم. هزاران مجوز برای چاه 
عمیق در اطراف دریاچه ارومیه طی چندین دهه صادر کردیم تا دریاچه در کنار عوامل دیگر 
خشک شد. چه تصمیم گیرندگان و چه جامعه مدنی متوجه پی آمدهای دراز مدت نشدند. 
بنابراین، اگر از منظر ورودی-پردازش-خروجی به مسایل کشور نگاه کنیم، وضع بسیار 
طبیعی داریم و خروجی های ما حالت عادی دارند مانند فردی که ۳۵ سال سیگار بکشد 
طبعاً باید در انتظار انواع بیماری ها به عنوان خروجی در جسم خود باشد. کاری را بدون فکر 
پیش بردن، حتماً پی آمد دارد. وقتی وزارت خارجه کشور، زبان حقوقی رایج جهانی و زبان 
مؤدب سنتی ایرانی را کنار می گذارد و کشور دیگری را فاسد خطاب می کند باید در انتظار 
تعدد کنفرانس ها و اقدامات ضد ایرانی همان کشور در نیویورک بنشیند. ممکن است در 
پاسخ این نکته گفته شود آنها شروع کردند. پاسخ مجدد این است: در هر نوع نزاعی باید 
زبان حقوقی داشت؛ خشم را فروبست و ورودی های منطقی، عقلی و مؤدبانه به کار گرفت. 

نزاع و تقابل جزء مهمی از زندگی بشری است.  
اگر مجموع نویسندگان و علاقمندان به کشور و آیندۀ آن بخواهند کارهای مثبت ماندنی 
انجام دهند چه بسا باید بر ورودی ها تأکید کنند و آنها را منطقی تر نمایند تا در پردازش 

منطقی، خروجی ها به نفع جامعه و کشور باشد. 
هر عملی، عکس العملی دارد. هرکنشی، واکنشی دارد. روابط میان افراد، همسایه ها، 
شهروندان، دولت و ملت، روابط میان سازمان ها و درنهایت کشورها، تابع این قاعده هستند. 
انسان هر بدی به دیگری کرد، باید به طور بالقوه و شاید بالفعل در انتظار واکنش باشد و هر 

خوبی کرد شاید هم خوبی ببیند. 
در این جهان مجازی، حواس اکثریت جمع است. اگر انتقاد می کنیم به ورودی ها هم 
توجه کنیم. مجانی در انتظار خروجی ها نمی توان نشست. بسیار مفید و سازنده خواهد بود 
اگر ایرانیان روان پزشک مطالعه کنند چرا بسیاری از ما تصور می کنیم دیگران چه در داخل 

و چه در سطح جهانی نباید به کارهایی که ما انجام می دهیم واکنش نشان دهند. 
به عنوان یک فرضیه اولیه، ظاهراً خود را خیلی حق به جانب قلمداد می کنیم. بحث 
ورودی-خروجی به تاریخ ۱۷۰ سالۀ اخیر ما نیز مربوط می شود زیرا یکی پس از دیگری، 
نهضت های اجتماعی و اصلاحی شکل گرفته تا جامعه به طرف آزادی، عدالت، استقلال، 
توسعه، رفاه، پیشرفت، اخلاق مداری، احترام بین المللی و در یک کلام به طرف سعادت 
پیش برود اما کمتر بر کیفیت و کمیت ورودی ها توجه کرده ایم و یک منحنی سینوسی 

را تجربه کرده ایم. 
آنها،  از  باشد، یکی  اگر تمدن حداقل تکنیکی جهان معاصر چند ستون داشته 
خودانتقادی و اصلاح از داخل است. بدون خودانتقادی و تغییر ورودی ها، خروجی ها متحول 
نمی شوند. ورودی ها نیز از خود شروع می شوند. هر فرد و جامعه ای، مسؤول ورودی های 
خودش است چه ورودی های مثبت و چه منفی. هر فردی و کشوری باید وضع خود را 
به تناسب عقلانیت، تصمیم گیری های منطقی درازمدت، خلوص، احترام، پرکاری، دقت، 

مشورت، همکاری بسنجد.
خاطرم هست در ۱۷ خرداد ۱۳۸۵ به صورت تصادفی با استاد محترم دانشگاه تهران، 
آقای دکتر جمشید ممتاز هم سفر بودم. هنگام صرف چای به من گفت: معیاری در ارزیابی 
افراد دارم: گله و شکایت نمی کنند، انتظاری هم از دیگران ندارند و متمرکز بر فعالیت های 

خود هستند. 
دکتر ممتاز یکی از بهترین ورودی های فکری در زندگی را به من هدیه داد. مولانا می 

فرماید:
از مکافات عمل غافل مشو

گندم از گندم بروید جو ز جو

 قانون بر حاکم 
یا حاکم بر قانون

از دیرباز دو دیدگاه و دورویه پیش روی حاکمیت ها 
در سطح خرد وکلان مطرح بوده که حاکمیت باید اراده 
ورفتارخود را باقانون منطبق کند یا قانون در خدمت خواست 

حاکم است.
این امر نه تنها در حاکمیت های سیاسی مطرح بوده وهست بلکه در موضوعات خرد 
و در سطح کنش های اجتماعی هم بین حاکمان محلی و خانواده هم مطرح می باشد که 
مقام حاکم می خواهد مقررات ومصالح را از روزنه نگاه خویش به تحلیل بنشیند نه اینکه 

تصمیمات خود را با نظامات ومقررات ملی و بالا دستی مقایسه کند.
مفاسد اقتصادی و سیاسی و اخلاقی که امروزه در در سطح دنیا و مرزهای کشور ودر 
کوی و برزن و در روابط خانوادگی دیده می شود ناشی ازاین است که روحیه یاغی گری در 
صاحبان قدرت اشاعه پیداکرده است وهرمقام وهرفردی، رفتار و خواست خویش را ملاک 
قانون، آن هم قانون خوب ومطلوب می داند نه اینکه در موضع مدیر خوب و حاکم موفق 
ویاهمسر و همسایه وشهروند شایسته، خود را با ملاکات قانونی مقایسه کند. خوب وخوبی 
ودرستی وراستی آن چیزی است که حاکم می گوید نه اینکه حاکمیتی دارای تراز مقبول 
است که مطابقتش با قانون بیشتر باشد! واین مشکل هر روز گسترده می شود وموجبات 

توسعه روزافزون فساد گردیده است.
مفسدان اقتصادی و اخلاقی و سیاسی و یاغیان کشوری و محلی تا قبل از مواجهه با 
قانون هیچگاه فکرنمی کردند که رفتارشان غیرقانونی است زیرا قانون را زاییده خود می 
پندا شته اند و خود را صاحب حق ودر کرسی قدرت مطلقه حاکم علی الاطلاق می دانسته 
اند وکسی را یارای گریز از دستورات خویش نمی دانسته است وامری رامطلوب می دانسته 
که با تصمیم او منطبق باشد لذا به نوامیس و سرمایه مادی و سیاسی و سرنوشت مردم و... 
حکمرانی می کند تاشاید در زمان گرفتاری به اشتباه خود پی ببرد و به راستی یا فریب 
عذرخواهی می کند. عذر خواهی دادستان سابق تهران، نسبت به بخشی از ستم های 
دوران حاکمیتش و شهید خواندن برخی از کشته شدگان زندان کهریزک، دقیقا نمودی از 
این نوع حاکمیت هاست که قانون را در رفتار وتصمیمات خویش تجسم و معنا می کر ده 
اند نه اینکه تصمیات خود را باقانون مقایسه کنند. این مصیبت در تمامی سطوح در حوزه 
های سیاست و اقتصاد و فرهنگ می تواند مستتر باشد و تازمانی که قانون شاخص کنش 
ها نباشد و قانون بر حاکمان حکومت نکند شاهد بروز چنین فجایعی و چه بسا بیشتر ازاین 
هم باشیم و تفاوت نمی کند چنین فردی پدر ومادر خانواده باشد یا ولی و رئیس و مفتی و 

واعظ و نویسنده و مدیر جزء و میانی یا ارشد.
تنها راه درمان مفاسد اقتصادی، اجتماعی و سیاسی واخلاقی »قبول اصل حاکمیت 
قانون است« وبس؛ و الا برتردانستن و به حاکمیت درآوردن مصالح مادی و شرعی و سیاسی 

نتیجه ای جز استبداد صاحب قدرت و یاغی گری صاحب قدرت نخواهد داشت.
به امید روزی که سرزمین و رفتار های عمومی ما نشانگر فانون برحاکم باشد نه حاکم 

بر قانون.

آیت الله موحدی کرمانی در خطبه های نماز جمعه تهران:

روز تاسوعا ورزشگاه آزادی سیاه پوش شود
خطیب نماز جمعه تهران با اشاره به برگزاری دیدار سه شنبه تیم های ملی فوتبال ایران 
و کره جنوبی در ورزشگاه آزادی همزمان با تاسوعای حسینی، گفت: برگزاری این مسابقه 
فوتبال مسئله عجیبی شده است. از طرفی تذکرات داده شده و از طرفی هم گفته شده است 

اگر آنرا تعطیل کنیم توالی فاسد زیادی خواهد داشت.
آیت الله محمدعلی موحدی کرمانی در خطبه های نماز جمعه تهران اظهار داشت: 
من در این زمینه وارد نمی شوم ولی می گویم که اگر قرار است در شب عاشورا مسابقه 
فوتبالی برگزار شود باید فضای مسابقه صد درصد عاشورایی و کربلایی باشد و در و دیوار 
ورزشگاه تمام سیاه پوش باشد و فریاد یا حسین )ع( بلند باشد و همه تماشاگران فریاد یا 

حسین )ع( سر دهند.
نباید فقر در جامعه اسلامی وجود داشته باشد

خطیب نماز جمعه تهران، افزود: منکراتی مانند فساد اداری، رشوه، بالابودن آمار طلاق، 
مصرف مواد مخدر، سوءاستفاده های کلانی که از بیت المال می شود مانند حقوق های 
نامتعارف و حجم منکرات داخلی باید مشخص و خطرات آن تببین شود و وظیفه مسوولین 
در این زمینه را معین کردوی افزود: مسوولین فرهنگی نیز باید در این زمینه دست به 
دست هم بدهند و ببینند که چه چیزی اینگونه مشکلات را ایجاد کرده است. عضو مجلس 
خبرگان رهبری در بخش دیگری از سخنان خود با بیان اینکه نباید فقر در جامعه اسلامی 

وجود داشته باشد، گفت: اقتصاد مقاومتی در رفع فقر بسیار تاثیر دارد.
عده ای از آمریکا می ترسند

آیت الله محمد علی موحدی کرمانی همچنین در خطبه اول نمازجمعه این هفته 
تهران، گفت: امروز عده ای در مقابل آمریکا ترسو هستند و همین امر اجازه نمی دهد 

خواسته واقعی رهبر معظم انقلاب را جامه عمل بپوشانند.
موحدی کرمانی خاطرنشان کرد: امروز عده ای در مقابل آمریکا مجذوب شده اند و 
توانایی ایستادگی در مقابل آمریکا را ندارند. خطیب جمعه تهران به اقدام های امام راحل در 
مبارزه با رژیم گذشته اشاره کرد و ادامه داد: بسیاری همان زمان می گفتند امام به تنهایی 

نمی تواند در مقابل آمریکا بایستد اما دیدیم که امام ایستاد و پیروز شد.
موحدی کرمانی بیان کرد: رهبر معظم انقلاب اقتصاد مقاومتی اقدام و عمل را راهکاری 
برای ایستادگی در برابر آمریکا مطرح کردند و تاکید کرده اند که باید حق خود را از آمریکا 

گرفت اما نباید چشم امید به این کشور داشت.
خطیب جمعه تهران با تاکید بر این که برخی حتی در سخنانشان می گویند که باید با 
آمریکا کنار بیاییم، تصریح کرد: نباید به امریکا چشم امید داشت. آیت الله موحدی کرمانی 
با تاکید بر این که بزرگترین نهی از منکر، مبارزه باسلطه آمریکاست، تصریح کرد: آل سعود، 

صهیونیستها و داعش ایادی آمریکا هستند.

علی اکبر ولایتی:

سفر رئیس جمهوری به کشورهای آسیایی
 در راستای منویات رهبری است

رئیس مرکز تحقیقات استراتژیک مجمع تشخیص مصلحت نظام تاکید کرد: سفر 
حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی، رئیس جمهوری به کشورهای جنوب شرق آسیا 

در راستای اجرای منویات رهبر معظم انقلاب مبنی بر نگاه بر شرق است.
علی اکبر ولایتی عصر پنجشنبه پس از دیدار با هیات اقتصادی سوریه در جمع 
خبرنگاران افزود: سفر رئیس جمهوری به کشورهای ویتنام، مالزی و تایلند سفر بسیار 
مهمی است. وی افزود: بر اساس خط مشی ای که رهبر معظم انقلاب ترسیم فرموده اند 
مبنی بر اینکه نگاه به شرق داشته باشیم، ضرورت دارد که ما به این موضوع اهمیت دهیم.

ولایتی ادامه داد: نگاه به شرق مستلزم توسعه روابط با کشورهای آسیایی است از این رو 
دیدارهای انجام شده در این سفر ارزشمند است. رئیس مرکز تحقیقات استراتژیک مجمع 
تشخیص مصلحت نظام تاکید کرد: سفر رئیس جمهوری به ویتنام با توجه به سابقه انقلابی 
آن و توسعه اقتصادی که داشته اند اهمیت دارد، همچنین سفر به مالزی هم به عنوان 
کشور مهم اسلامی و عضو مهم »آ س آن« قابل توجه است. ولایتی یادآور شد: حضور 
رئیس جمهوری در تایلند برای برگزاری مجمع کشورهای آسیایی از لحاظ منطقه ای و 
قاره ای ارزشمند است. رئیس مرکز تحقیقات استراتژیک مجمع تشخیص مصلحت نظام، 
ادامه داد: سفر اخیر رئیس جمهوری، حکایت از این دارد که سیاست خارجی ایران بر اساس 
رهنمودهای رهبر معظم انقلاب سیاستی فراگیر است که فقط منحصر به غرب نیست. وی 
افزود: با توجه به اینکه آینده دنیا بیش از غرب در آسیا رقم خواهد خورد، بنابراین زمینه 

سازی برای آینده روابط قاره ای بسیار مهم است.
ولایتی درباره مانور عربستان در خلیج فارس گفت: عربستان در سوریه، لبنان و عراق 
دست به کارهای نمایشی زد و شکست خورد تا زمانی که آنها با کشورهای منطقه سر جنگ 
داشته باشند ضرر می کنند و شکست خواهند خورد مگر آنکه دیدگاه خود را تغییر دهند.

ولایتی تاکید کرد: عربستان باید با همسایگان خود حسن همجواری داشته باشد و در 
مسائل داخلی آنها دخالت نکند.

رئیس مرکز تحقیقات استراتژیک مجمع تشخیص مصلحت نظام در پاسخ به سئوالی 
مبنی بر این که به نظر می رسد روسیه با آمریکا در مورد آتش بس در سوریه به توافق 
نرسیده اند و قرار است ترکیه با روسیه در مورد سوریه وارد مذاکره شود؟ گفت: باید به مردم 

و دولت سوریه مجال داده شود تا با تروریست مقابله شود.
وی ادامه داد: سوریه در مذاکرات صلح حاضر شد ولی آمریکایی ها با بمباران دیرالزور 

آتش بس را شکستند.

در پاسخ به اظهارات سخنگوی وزارت خارجه آمریکا

قاسمی:  دیپلماسی تنها گزینه 
حل بحران سوریه است

سخنگوی وزارت امور خارجه ایران درباره استفاده از گزینه های غیردیپلماتیک در سوریه 
هشدار داد.

بهرام قاسمی در واکنش به اظهارات جان کربی، سخنگوی وزارت خارجه آمریکا که 
استفاده از گزینه های غیردیپلماتیک در حل بحران سوریه را محتمل دانسته بود، گفت 
که شش سال جنگ، کشتار مردم بی گناه و بی دفاع، تخریب تمامی زیرساخت ها و آوارگی 
مردم سوریه، بی حاصلی توسل به خشونت، خونریزی و توسعه و ترویج تروریسم  را به اثبات 
رساند. او به تمامی طرف های درگیر در بحران سوریه به خصوص کشورهای فرامنطقه ای 
 ـسوری را در اولویت  توصیه کرد راه حل های مسالمت آمیز به ویژه مذاکرات سوری 

تلاش های سیاسی خود برای حل این معضل قرار دهند.
وی افزود: بدون تردید همگان به این درک و باور خواهند رسید که دیپلماسی و گفت گو 

تنها گزینه حل بحران سوریه است.

محمد رضا عارف:

 نباید جامعه را درگیر التهاب دو قطبی کرد
رئیس فراکسیون امید در مجلس دهم شورای اسلامی تأکید کرد: برای اینکه جامعه 
در جریان انتخابات دو قطبی نشود باید آرمان ها و ارزش های انقلاب مدنظر همه جریان 

های سیاسی و احزاب قرار گیرد.
محمدرضا عارف در خصوص راه کارهایی که فضای انتخابات دو قطبی نشود، گفت: فراتر 
از اهداف احزاب و جریان های سیاسی، آرمان ها و ارزش های انقلاب اسلامی قرار دارد 
بنابراین اگر جریان های سیاسی به ارزش ها و شعارهای انقلاب توجه داشته باشند جامعه 
به واسطه انتخابات دو قطبی نمی شود. نماینده مردم تهران، ری، شمیرانات، اسلامشهر و 
پردیس در مجلس دهم شورای اسلامی ادامه داد: الگو قرار دادن آرمان ها و ارزشهای انقلاب 
در مسیر انتخابات به وحدت نظر و انسجام منتج می شود. این راهبرد را جریان اصلاحات 
در انتخابات مجلس در نظر گرفت و تلاش داریم همین مسیر را در انتخابات سال آینده 

در نظر بگیریم.

قائم مقام جامعه روحانیت:

وحدت اصولگرایان برای انتخابات 96
 در حال تحقق است

قائم مقام جامعه روحانیت مبارز با اشاره به تجربه موفق وحدت اصولگرایان در انتخابات 
مجلس دهم، گفت: وحدت همه  جانبه اصولگرایان در انتخابات ۹۶ در حال تحقق است

. حجت الاسلام سید رضا تقوی قائم مقام جامعه روحانیت مبارز با اشاره فرایند وحدت 
بین اصولگرایان در انتخابات سال ۹۶، اظهار کرد: آنچه که مهم است اصولگرایان باید به 
دنبال یک ائتلاف، اجماع و وحدت همه جانبه باشند که الحمدالله این امر در حال تحقق 
است. وی تاکید کرد: اصولگرایان تلاش می کنند تا ائتلافی موفقی که در زمان انتخابات 
مجلس شکل گرفت در این دوره از انتخابات ریاست جمهوری و شورای شهر تهران نیز 
با محوریت جامعه روحانیت تشکیل شود تا در این دوره نیز وحدتی چشم گیر و بی نظیر 

شکل گیرد.

علی لاریجانی:

قصد کاندیداتوری در انتخابات
 ریاست جمهوری 96 را ندارم

رئیس مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: نامزد انتخابات ریاست جمهوری در سال 
۹۶ نخواهد شد.

علی اردشیر لاریجانی در حاشیه نشست شورای اداری کهگیلویه در دهدشت گفت: 
قصد نامزدی در انتخابات ریاست جمهوری سال ۹۶ را ندارم. وی شایعات کاندیداتوری 
خود را در این انتخابات رد کرد. لاریجانی چینش کنونی مجلس شورای اسلامی را مطلوب 

ارزیابی کرد و اظهار داشت: مجلس دهم از مجلس نهم فعال تر است.

سرمقاله

ایران  اسلامی  جمهوری  رییس 
کوالالامپور  و  تهران  که  کرد  اعلام 
مصمم هستند سطح روابط خود را در 
مرحله نخست به دوره قبل از تحریم ها 
بازگردانده و در مرحله بعدی نیز بسرعت 
میزان مبادلات خود را به دو برابر افزایش 

دهند.
المسلمین دکتر  و  الاسلام  حجت 
حسن روحانی عصر جمعه در نشست 
نجیب  محمد  با  مطبوعاتی  مشترک 
رزاق نخست وزیر مالزی در کوالالامپور  
اظهارداشت: ما همچنین تصمیم داریم 
سال ۲۰۱۶ میلادی را به سال تحرک در 
توسعه و تقویت روابط مشترک در حوزه 
های اقتصادی، سیاسی، علمی و فرهنگی 
مبدل کنیم. دکتر روحانی که پس از 
مذاکرات خصوصی با نخست وزیر مالزی 

و شرکت در نشست مشترک هیات های عالیرتبه دو کشور، 
با خبرنگاران سخن می گفت، با ابراز قدردانی از میهمان 
نوازی ملت و دولت مالزی، اظهارداشت: روابط با آسیا و از 
جمله کشور دوست و برادرمان مالزی در سیاست خارجی 

جمهوری اسلامی ایران، جایگاه ویژه ای دارد.
رییس جمهوری با بیان اینکه ایران و مالزی دارای روابط 
بسیار خوب و برادرانه ای بوده اند اما در سالهای اخیر به دلیل 
تحریمها، روابط اقتصادی دو کشور کاهش یافته است، گفت: 
امروز تصمیم گرفتیم سطح روابط را در مرحله نخست به 
دوره پیش از تحریم ها بازگردانیم و در مرحله بعد نیز بسرعت 

آن را به دو برابر افزایش دهیم.
دکتر روحانی اظهارداشت: ما علاقه مندیم در شرایط 
پسابرجام و پساتحریم که سرمایه گذاری های فراوانی به 
سمت ایران سرازیر شده، مالزی هم در بخش های مختلف 

حضور داشته باشد. رییس جمهوری تصریح کرد: فضای 
بسیار خوبی برای فعالیت و سرمایه گذاری ایرانیان در مالزی 
و مالزیایی ها در ایران وجود دارد که دو دولت از این مسیر 

حمایت و پشتیبانی می کنند.
دکتر روحانی با بیان اینکه در دو نشستی که با نخست 
وزیر مالزی داشتیم درباره راههای حرکت سریع در روند 
همکاریها گفت و گو و تبادل نظر کردیم، گفت: مهمترین 
مساله تسریع در تحرک بخشیدن به روابط بانکی دو کشور 
است. ما همچنین باید بخش های خصوصی دو کشور را از 

ظرفیت های مشترک به طور کامل مطلع کنیم.
رییس جمهوری افزود: ایران از سرمایه گذاری شرکتهای 
مالزیایی در بخش های نفت، گاز و پتروشیمی حمایت می 
کند. دو کشور همچنین می توانند در زمینه صنایع غذایی 

حلال با هم مشارکت و همکاری کنند.
دکتر روحانی با اشاره به پیشرفتهای ایران و مالزی در 

فناوری های پیشرفته، گفت: دو کشور 
توافق کردند که همکاری های خود را در 
بخش های دانشگاهی و فناوری توسعه 

بخشند.
رییس جمهوری در ادامه به تقویت 
همکاری های دو کشور در عرصه توریسم 
و گردشگری اشاره کرد و افزود: ایران و 
توریستی  های  جذابیت  دارای  مالزی 
هستند و مردم دو کشور می توانند از این 
جاذبه ها لذت ببرند. همچنین زمینه های 
بخش  در  گذاری  برای سرمایه  فراوانی 
صنعت توریسم ایران وجود دارد که ما از 
مشارکت سرمایه گذاران مالزیایی در این 

زمینه استقبال می کنیم.
موضوع  به  روحانی همچنین  دکتر 
روغن پالم که مالزی یکی از صادرکنندگان 
آن است، اشاره و با بیان اینکه نخست 
وزیر مالزی اشاره دارند که مالزیایی ها از این روغن استفاده و 
سلامتی آنان نیز خوب است، گفت: برای تبیین ویژگی های 
این روغن از لحاظ سلامتی، ما منتظر سفر هیاتی از طرف 

مالزی به ایران هستیم.
رییس جمهوری، گفت و گو درباره دنیای اسلام و مسایل 
منطقه را از دیگر محورهای تبادل نظر با نخست وزیر مالزی 
دانست و افزود: موضوع اختلافات ناخواسته ای که از طرف 
دشمنان به جهان اسلام تحمیل شده به عنوان یک نگرانی 
مشترک بود و هر دو معتقد بودیم که همه مذاهب اسلامی 
یک هدف دارند و از یک ریشه و سرچشمه، نشات گرفته اند.

دکتر روحانی افزود: همچنین معضل تروریسم به عنوان 
یک نگرانی مشترک در منطقه و جهان مورد نظر دو طرف 
بود و تاکید داشتیم که دولت ها و کشورها در مبارزه با 

تروریسم باید از همه ابزارها استفاده کنند.

دکتر روحانی در نشست مشترک مطبوعاتی با نخست وزیر مالزی تاکید کرد:

تبدیل سال 2016 سال تحرک در توسعه و تقویت روابط
اخبـــار

 فرمانده نیروی دریایی سپاه گفت: هیچ قدرت و توانی 
نمی تواند بر ملت ایران که روال و مسیر شهدا طی می کندو 

هر روز بر توان خود می افزاید مسلط شود.
 سردارعلی فدوی در یادواره بیست و نهمین سالگرد 
شهدای خلیج فارس در بوشهر با گرامیداشت یاد و خاطره 
شهدای والامقام و با تسلیت ایام ماه محرم به جایگاه ایثار 
و شهادت پرداخت و اظهار داشت: فداکاری و ایثار امام 
حسین )ع( و یارانش که خونشان در خاک سرزمین گرم 
کربلا ریخته شد مبنایی شد برای بندگان خدا که می توان 
با جاری شدن خون و جهاد در راه خدا پایداری اسلام  را 

نگه داشت.
وی با بیان اینکه خیل عظیمی از ملت جهان راه امام 
حسین )ع( در پی گرفته اند تصریح کرد: در زمانی زندگی 
می کنیم که خیل عظیمی از مردم راه امام حسین )ع( در 

پی گرفته اند و دنبال رو مسیر امام راحل هستند.
فرمانده نیروی دریایی سپاه با بیان اینکه شهدا از بهترین 
بندگان خدا بودند گفت: اگر به زوایای ریز زندگانی شهدا 
در درون خانواده پی برده شود در می یابیم که همه شهدا از 

بهترین بندگان خدا و این سرزمین بوده اند.
فدوی با بیان اینکه هیچ راه و هیچ مقاومی مانند مسیر و 
جایگاه شهیدان نیست تاکید کرد: این شهیدان با توانمندی 
در برابر شیطان بزرگ آمریکا ایستادند، مقابله کردند، 

شکست دادند و آنها را تحقیر کردند.
توسط  آمریکا  تحقیر  بزرگ ترین  اینکه  بیان  با  وی 
شهیدان نبرد مستقیم با آمریکا در خلیج فارس ایجاد شد 
افزود: شهیدان نبرد مستقیم با آمریکا، شیطان بزرگ را در 

خلیج فارس شکست دادند که به اعتراف دشمن در سال 
۱۳۶۶ و ۱۳۶۷ فرزندان خمینی )ره( آنها را به چالش و 

انفعال کشاند.
فرمانده نیروی دریایی سپاه با اشاره به اظهارات وزیر 
دفاع آمریکا در افزایش توان در خلیج فارس خاطر نشان 
کرد: ۱۰۰ روز پیش وزیر دفاع آمریکا در پایگاه  نظامی 
آمریکایی در یکی از کشورهای جنوب خلج فارس گفت که 
آمریکا و هم پیمانانش به دنبال ایجاد توانی هستند که در 

مقابل ایران توان بازدارندگی ایجاد کنند.
فدوی افزود: این ترس و هراس دشمن و افزایش توان 
رزمندگان با پایداری و استقامت  در راه خدا به وجود آمده 
است. وی با بیان اینکه ایران اسلامی کشوری توانمند و 
ابرقدرت است تصریح کرد: ایران اسلامی کشوری کوچک 
و معمولی نیست که وزیر دفاع آمریکا این جمله می گوید 
بلکه جمهوری اسلامی ایران کشوری توانمند و ابرقدرت 
است. فرمانده نیروی دریایی سپاه با بیان اینکه بسیاری از 
کشورها به ابرقدرتی ایران اعتقاد دارند گفت: بسیاری از 
کشورها به سبب اقتدار و قدرت بالای ایران اسلامی به این 

ابرقدرتی ایران اعتقاد دارند.
فدوی با بیان اینکه بودجه نظامی آمریکا سالانه ۷۰۰ 
میلیارد دلار است گفت:  بودجه نظامی آمریکا در سال 
۷۰۰ میلیارد دلار است و ما اگر سال ها نفت بفروشیم به 
این بودجه هم نمی رسیم  و اعتراف وزیر دفاع امریکا نسبت 
به توان ایران اسلامی ناشی از وجود قدرت الهی و تحقق 

وعده الهی مبنی بر پیروزی حق علیه باطل  است.
وی با بیان اینکه ماهیت جنگ با انقلاب اسلامی از 

سوی دشمنان ماهیت حق و باطل است افزود: خداوند 
فرموده است که من طرف حق هستم، باطل نابود است و 

پیروزی ازآن حق است.
 فرمانده نیروی دریایی سپاه با بیان اینکه هر روز باید بر 
توان خود بیفزاییم تصریح کرد: باید تکالیفی که خداوند بر 
عهده مومنان گذاشته  عمل کنیم  که افزایش توان و قدرت 

روز افزون از  تکالیف مهم مومنان است.
فدوی با بیان اینکه سپاه پاسداران همواره بر قدرت 
خود می افزاید گفت: سپاه پاسداران انقلاب اسلامی ۳۷ 
سال است که فرصتی را برای افزایش قدرت خود از دست 

نداده و  همواره بر قدرت خود می افزاید.
وی با بیان اینکه آمریکا در تمامی عرصه ها در مقابل 
ایران با شکست مواجه شده است، خاطر نشان کرد: وقتی 
آمریکا بعد از سال ها متوجه نشد نمی تواند بر مرکز انقلاب 
اسلامی ایران صدمه بزند تصمیم گرفت بر کشورهایی که 
طبق روال انقلاب اسلامی ایران حرکت می کنند  ضربه 

بزند و در تمام موارد هم با شکست مواجه شد.
فرمانده نیروی دریایی سپاه با بیان اینکه کشورهایی 
که با آمریکا در جنگ علیه مسلمانان همسو هستند به 
نابودی کشانده می شوند افزود: کشورهایی که به دستور 
آمریکا جنگ علیه مردم مظلوم در سرزمین های اسلامی 

آغاز کرده اند فقط با نابودی  از این ورطه نجات می یابند.
فدوی با بیان اینکه هیچ قدرتی نمی تواند بر ملت ایران 
مسلط شود افزود: هیچ قدرت و توانی نمی تواند بر ملت 
ایران که روال و مسیر شهدا طی می کندو هر روز بر توان 

خود می افزاید مسلط شود.

فرمانده نیروی دریایی سپاه:

هیچ قدرتی نمی تواند بر ملت ایران مسلط شود

رئیس مجلس شورای اسلامی با بیان 
اینکه نقش مقام معظم رهبری در پیشرفت 
امنیت  از  باید  گفت:  است،  ممتاز  کشور 
توسعه  جهت  در  کشور  خوب  شرایط  و 

اقتصادی و رفع مشکلات استفاده کرد.
مجلس  رئیس  لاریجانی،  علی  دکتر 
شورای اسلامی که به استان کهگیلویه و 
بویراحمد سفر کرده است، روز )پنجشنبه، 
۱۵ مهرماه( در اولین کنگره ملی ۱۸۸۰ 
شهید استان کهگیلویه و بویراحمد گفت: 
محفل  یک  که  شهدا  کنگره  در  حضور 
نورانی است؛ سعادت محسوب می شود، در 
این مکان مقدس انسان باید با لباس احرام 
وارد شود. دکتر لاریجانی ادامه داد: باید از 
استفاده  خوبی  به  کشور  امنیت  ظرفیت 
شود و همواره باید به یاد داشت در دفاع 
مقدس نه تنها در مقابل دشمن ایستادگی 
کردیم بلکه به دنیا ثابت شد که دشمنان 
نمی توانند با ملت بزرگ ایران درگیر شوند و 
با وجودی که تمامی کشورهای دنیا به جز 
یک الی ۲ کشور که به ما کمک اجمالی 
داشتند؛ به صدام کمک می کردند، اما مردم 
ایران اسلامی با مجاهدت خود به دنیا درس 
بزرگی داد و این درس باعث شد آمریکایی ها 
که به فکر تغییر خاورمیانه بودند، نتوانند در 

ایران موفق به انجام کاری شوند.
تغییر اقتصاد نیازمند امنیت است

به  آمریکایی ها  افزود:  مجلس  رئیس 
افغانستان و عراق حمله کردند و جنگ ۳۳ 
روزه را راه انداختند و براساس اسناد فاش 
شده آمریکایی ها آنان اهداف دیگری نیز 
داشتند و زمانی که عراق را اشغال کردند؛ 
یکی ازمسئولان آمریکایی گفت ما در عراق 
نوعی دموکراسی ایجاد خواهیم کرد که سایه 
آن روی کشورهای همسایه بیفتد؛ به دلیل 
اینکه آنان می دانستند ایران هدف سختی 
است و این موضوع را مجاهدت های ایرانیان 

در دفاع مقدس به اثبات رسانده است.
وی ادامه داد: خانواده شهدا کار بزرگی 
کرده اند و ایران را از نظر امنیت بیمه کردند 
و نباید فراموش کرد برای تغییر اقتصاد نیز 
نیازمند امنیت هستیم و شهدا و خانواده های 
عزیزشان نقش محوری در برقراری امنیت 
داشتند. رئیس مجلس با بیان اینکه ایران 
از امنیت استوار برخوردار است، تاکید کرد: 

برخی از کشورها در مذاکرات نیز این را به 
صراحت می گویند که ایران امنیت دارد و 
این موضوع عزت آور است. وی ادامه داد: 
آینده سیاسی-اجتماعی ایران روشن است، 
درکشور ریشه های فرهنگی قوی  وجود دارد 
و تمامی مردم محب اهل بیت )ع( هستند 
که این برای کشور همبستگی به همراه 
دارد، پیوند مردم با مرجعیت و روحانیت 
نتایج خوبی برای کشور دارد. رئیس نهاد 
قانونگذاری با گرامیداشت یاد مرحوم آیت 
الله ملک حسینی از عالمان بزرگ این خطه، 
افزود: با داشتن ولایت فقیه کشور از امنیت و 
ثبات برخوردار است و با وجود فراز و نشیب 
های بعد از انقلاب در عرصه سیاست کشور 

همچنان دارای امنیت پایدار است.
وی افزود: بنی صدر برای کشور بسیاری 
شهید  برای  و  کرد  ایجاد  را  مشکلات  از 
بهشتی و رهبر انقلاب مشکل ایجاد می کرد؛ 
اما پیروی از ولایت فقیه حلال مشکلات بود.

نعمت  از  مردم  افزود:  مجلس  رئیس 
ولایت فقیه در زمان امام راحل و درحال 
معظم  مقام  ولایت  نعمت  از  نیز  حاضر 
رهبری برخوردار هستند؛ به همین دلیل 

ستون کشور استوار است.
دکتر لاریجانی افزود: بعد از جنگ عامل 
پیشرفت کشور وجود نعمت رهبری بوده 
مقام معظم رهبری در سیاست،  و  است 
دفاع و مسائل حساس کشور عامل پیشرفت 

بوده اند و نقش رهبری همواره ممتاز است.
اگر  افزود:  قانونگذاری  نهاد  رئیس 
حمایت های مستمر مقام معظم رهبری از 

موضوع هسته ای نبود؛ ما امروز دارای فناوری 
هسته ای نبودیم، به دلیل اینکه فشارهای 
زیادی که دشمنان در کشور ایجاد می کردند 
می توانست مانع دستیابی به فناوری هسته 

ای شود.
دکتر لاریجانی افزود: مقام معظم رهبری 
با هدایت و ایستادگی و مدیریت باعث شدند، 
ایران بتواند به دانش هسته ای دست یابد. در 
بحران های منطقه ای نیز نقش مقام معظم 
رهبری بسیار مهم است و باعث شده امروز 
ایران اسلامی به ظرفیت ها و امنیت ارزشمند 
مقام  سیاست های  افزود:  وی  یابد.  دست 
معظم رهبری درخصوص اقتصاد مقاومتی 
باعث شد موتور حرکت در کشور به وجود 
آید و کشور روند رو به جلویی را آغاز کند 
و همچنین نقش مقام معظم رهبری عامل 
ایجاد امنیت ثبات، قدرت و پیشرفت ایران 

است.
رئیس مجلس افزود: اگر می خواهیم از 
این امنیت و شرایط خوب ایران استفاده 
کنیم باید خدمتگزاران و مسئولان به دنبال 
اشتغال  ایجاد  و  اقتصادی  مشکلات  حل 
در کشور باشند. دکتر لاریجانی با تاکید بر 
لزوم توجه به مدیریت صحیح در استفاده از 
ظرفیت ها گفت: اگر امکانات کشور به سمت 
تولید برود زمینه به سمت صادرات فراهم 
می شود و می توان بسیاری از محصولات 
تولیدی را به کشور همسایه صادر کرد و اتکاء 
به درآمدهای نفتی مهار شود و باید توجه 
داشت مقام معظم رهبری نیز روی موضوع 

رونق تولید و صادرات تاکید دارند.

وی ادامه داد: در مجلس قانون هایی برای 
سرمایه گذاری بیشتر مصوب شده که باید از 

این قوانین استفاده کرد.
در  داد:  ادامه  قانونگذاری  نهاد  رئیس 
دارم  مختلف  شهرهای  به  که  سفرهایی 
بسیاری از مردم تقاضای اشتغال در ادارات 
را دارند؛ اما ادارات کشور مملو از نیرو است 
و بیشتر منابع مالی کشور صرف هزینه  های 
اداری می شود؛ این در حالی است که باید 
در کشور زمینه کارآفرینی فراهم شود تا 

اشتغال زایی به همراه داشته باشد.
دکتر لاریجانی با تاکید بر لزوم تسهیل 
سرمایه گذاری افزود: به طور مثال اگر کسی 
قصد دارد گلخانه ایجاد کند تا به تولیدات 
محصولات کشاورزی دست یابد، باید بانک ها 

همکاری لازم را در این رابطه انجام دهند.
بانک ها برای کمک به تولید تعلل نکنند

وی افزود: با تدبیر مقام معظم رهبری 
ستادی برای اقتصاد مقاومتی تشکیل شده 
تا زمینه رونق کارگاه های تولیدی فراهم شود 
و این کار در استان های مختلف آغاز شده، 
البته باید بانک ها نیز در این رابطه کمک 

کنند و تعللی نداشته باشند.
ادامه داد: شرایط برای  رئیس مجلس 
کم  درکشور  بیشتر  سرمایه گذاری  انجام 
کم انجام می شود و مجلس نیز به موضوع 
اشتغال زایی توجه ویژه دارد و سهم مناطق 
محروم از درآمدهای نفتی از ۲ به ۳ درصد 
رفع  در  می تواند  که  است  یافته  افزایش 
و  کهگیلویه  مانند  استان هایی  مشکلات 

بویراحمد تاثیرگذار باشد.
رئیس نهاد قانونگذاری افزود: در برنامه 
ششم توسعه تلاش می شود زمینه توسعه 
استان کهکیلویه و بویراحمد که از ظرفیت 
های خوبی برخوردار است، فراهم شود و باید 
از استعدادهای این منطقه بیشتر استفاده 
شود و امیدوارم با تعیین اولویت ها، مدیران با 
مجاهدت خود زمینه توسعه کشور را فراهم 
کنند. رئیس مجلس شورای اسلامی، افزود: 
امروز میدان جنگ، میدان اقتصادی است و 
مقام معظم رهبری نیز روی اینکه فعالیت 
اقتصادی یک مجاهدت است تاکید دارند؛ 
بنابراین باید مجاهدت ها در این زمینه انجام 
شود، بنده نیز مسائل این استان را پیگیری 

خواهم کرد.

یک فعال سیاسی اصولگرا، گفت: جناح های سیاسی و نامزدهای انتخابات از دوقطبی کردن 
جامعه پرهیز کنند زیرا دوقطبی شدن موجب از بین رفتن وحدت کشور شده و زمینه را برای 

مانور مخالفان نظام فراهم می کند.
حمیدرضا ترقی در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به آثار منفی دوقطبی شدن جامعه در دوره 
انتخابات،  اظهار کرد: دوقطبی شدن جامعه موجب دو شقه شدن جامعه، ایجاد تفرقه و از 
بین رفتن انسجام ملی  می شود. وی افزود: در این شرایط عده ای مورد حمایت و سوءاستفاده 
بیگانگان قرار می گیرند و مخالفان نظام پشت یک جریان پنهان می شوند و میدان پیدا 
می کنند. در واقع انتخابات به عرصه رقابت موافقان و مخالفان نظام تبدیل می شود. از سویی 
دوقطبی شدن جامعه موجب هیجانی شدن و غیرعقلانی شدن جامعه شده و مردم از انتخاب 
عقلانی فاصله می گیرند. این عضو شورای مرکزی حزب موتلفه اسلامی گفت: در فضای 
دوقطبی سلامت انتخابات در معرض خطر قرار می گیرد و هر جریانی تمام تلاش خود را برای 

حذف رقیب به کار می گیرند. در نتیجه این اقدامات، انتخابات دچار چالش جدی می شود.
ترقی همچنین با اشاره به لزوم فاصله گرفتن از فضای دوقطبی در انتخابات، تصریح کرد: 
در فضای غیر دوقطبی، معیارها و شاخص ها برای انتخاب مردم، سبقت در خدمت خواهد بود 
نه حذف رقیب. از سویی برای اینکه از فضای دوقطبی فاصله بگیریم باید جریان های متعددی 
در انتخابات حضور داشته باشند تا جامعه به دو دسته تقسیم نشود. در این شرایط فضا برای 
انتخاب عقلانی مردم فراهم می شود زیرا مردم به جای رأی احساسی، رأی عقلانی مبتنی بر 
شناخت دقیق نامزدها خواهند داد. وی در پایان گفت: جناح ها،  احزاب و نامزدهای انتخابات 
از هم اکنون از دوقطبی سازی پرهیز کنند. الان یک عده طرفدار کنسرت و عده ای مخالف 
آن هستند، در برجام هم قطبی سازی شده و برجام مخالف و موافق دارد. نباید این فضاها به 
انتخابات کشانده شود. گفتمان هایی هم که ارائه می شود همسو با گفتمان انقلاب و نظام باشد 

و از ارائه هرگونه گفتمانی که مورد سوء استفاده دشمن می شود،  پرهیز شود.

دکتر لاریجانی در کنگره شهدای استان کهگیلویه و بویراحمد؛

نقش رهبری عامل ایجاد امنیت، ثبات و قدرت ایران است

حمید رضا ترقی:

در فضای دوقطبی رای مردم احساسی خواهد بود

محمود سریع القلم

یادداشت

مرتضی   بهشتی



3 اقتصادی

قیمتنمایندگینامخودرو

20634,452,000تیپ5

EF7 44,300,000 دنا با موتور

GLX40530,200,000 پژو 

SLX40532,900,000 پژو 

ELX40,800,000پژوپارس

 36,300,000 پژوپارسسال

E29039,200,000 تندر 

LX32,700,000 رانا 

TU533,300,000رانا 

 30,700,000 سمندLXسال

EF7 31,000,000 سمند 

ELX 36,100,000 سورن 

 111,000,000رنوکپچر

 35,800,000رنو تندر پیکاپ

 75,000,000هایما اس S7 ( 7 ( . فول دنده ای

 138,000,000 سوزوکی ویتارا اتومات کلاس 8

آخریننرخطلادرایران

4,793,000یکمثقالطلا

1,106,500یکگرمطلای18

آخریننرخانواعسکه

10,870,000سکهبهارآزادی

10,890,000سکهطرحقدیم

5,480,000نیمسکه

2,850,000ربعسکه

1,820,000سکهیکگرمی



جایگزینی طرح مدیریت انرژی به جای هدفمندی 

پایان طرح هدفمندی یارانه ها تا 3 سال آینده 
قانون هدفمندی یارانه ها در سال ۱۳۸۹ به مرحله اجرا درآمد و مقرر بود ظرف ۵ سال 
اجرای این قانون همراه با بهبود وضعیت اقتصادی ایران به اتمام برسد، این در حالی است 
که خلاصه شدن اجرای هدفمندی یارانه ها به پرداخت نقدی یارانه به مردم سبب شد، 
این طرح به جای آنکه دستاوردهای مثبتی برای اقتصاد داشته باشد، نتایجی منفی را بر 

ایران تحمیل نماید.
 مرکز پژوهش های مجلس تاکید کرده اجرای قانون هدفمندی یارانه ها در پایان دومین 
سال از اجرای برنامه ششم به پایان برسد. در حال حاضر برنامه ششم در مجلس شورای 
اسلامی در دست بررسی است، این بدان معناست که اگر اجرای این قانون در سال ۱۳۹۶ 
آغاز شود، قانون هدفمندی یارانه ها تا پایان سال ۱۳۹۷ اجرایی شود . به این ترتیب در 
صورت تصویب این پیشنهاد از سال ۱۳۹۸ این قانون دیگر اجرایی نخواهد شد و مبنا قانون 

تازه ای است که مدیریت انرژی نام دارد و هنوز به تصویب مجلس نرسیده است.
 مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی با استناد به اینکه تاکنون گزارشی از نتایج 
اجرای طرح هدفمندی یارانه ها ارائه نشده، اعلام کرده اجرای این طرح تبعات سنگین 
اقتصادی و اجتماعی برای کشور به همراه داشته است . این تحلیل موید سخنان رییس 
جمهور است که تاکید کرده بود تبعات منفی قطع یارانه های نقدی در حوزه اجتماع 
بسیار بیشتر از دستاوردهای مثبت اقتصادی در این زمینه است . در قالب این طرح هر ماه 
بیش از ۳ هزار و ۴۰۰ میلیارد تومان پول نقد، بدون هدف روشنی میان اکثریت جمعیت 
ایران، به طور مساوری توزیع می شود.   مرکز پژوهش های مجلس فرصت برنامه ششم را 
برای بهبود وضعیت در این حوزه غنیمت شمرده و تاکید کرده بهتر است دولت از فرصت 
برنامه ششم توسعه برای بهبود چرخه معیوب اجرای هدفمند کردن یارانه ها استفاده کند. 
در حالی این مرکز اجرای برنامه ششم را فاقد دستاورد مناسب برای اقتصاد دانسته است 
که دولت سابق مانوری گسترده بر این طرح داد و آن را یکی از نقاط عطف اقتصاد ایران 
می دانست.   دوره قانونی اجرای قانون هدفمندی یارانه ها با برنامه پنجم توسعه اتمام یافت 
و تاکید سیاست های کلی برنامه ششم توسعه بر تحقق کامل هدفمندسازی یارانه ها در 
جهت افزایش تولید، اشتغال و بهره وری ، کاهش شدت انرژی و ارتقای شاخص عدالت 
اجتماعی ، ضرورت پرداختن به اصلاحات اساسی قانون هدفمند کردن یارانه ها را آشکارتر 
ساخته بود.  در این گزارش تاکید شده است، تجربه اجرای هدفمندی یارانه ها نشان داده 
است که افزایش صرف قیمت حامل های انرژی منجر به افزایش بهره وری یا کاهش در 
مصرف انرژی کشور نشده است . در این گزارش تاکید شده آنچه در این مغفول واقع شده 
ضرورت توجه توامان به بهینه سازی و اصلاح ناکارآمدی ها در حوزه تولید، انتقال ، توزیع 
و مصرف انرژی رخ می دهد.  در این خصوص کارشناسان مرکز پژوهش های مجلس 
پیشنهاد کرده اند قانون هدفمندی کردن یارانه ها مصوب سال ۱۳۸۸ ، در اخرین ماه سال 
دوم از اجرای برنامه ششم لغو شده و پرداخت های مرتبط با حوزه انرژی که در حال حاضر 
بر اساس قانون هدفمندی یارانه ها صورت می گیرد از این تاریخ به بعد طبق قانون مدیریت 

انرژی که به تصویب مجلس شورای اسلامی می رسد، اجرایی شود. 

آسیای شمال شرقی و خاور دور
 کانونی که ایران باید بر آن تمرکز کند 

شاید به جرات بتوان گفت که سال جاری میلادی )۲۰۱۶( نقطه 
عطفی در روابط مهم و راهبردی دو کشور جمهوری اسلامی ایران و 
کره جنوبی به حساب می آید و این همان نکته ای است که بیشتر 
کارشناسان و تحلیلگران حوزه جنوب شرق آسیا نیز این موضوع را 

تایید کرده اند. 
به گزارش ایرنا، از ماه می )اردیبهشت ماه ۹۵( که خانم »پارک 
گئون هی« رئیس جمهوری کره جنوبی در راس بزرگترین هیات 
سیاسی و اقتصادی به ایران عزیمت کرد دو کشور هرروز شاهد توسعه 

مناسبات در عرصه های مختلف بوده اند.
تاریخ روابط ایران و کره جنوبی به بیش از یک هزار و ۳۰۰ سال 
قبل باز می گردد و در طول این مدت اصولا مناسبات میان دو طرف 

بسیار دوستانه و نزدیک بوده است.
اما بیراه نیست که سفارت کره جنوبی در ایران در تازه ترین اعلام 
خود تاکید کرده، آنقدر سطح روابط بخصوص در بخش های صنعتی 

زیاد است که نمی توان همه را برشمرد.
در حال حاضر روابط ایران با کشورهای جنوب شرق آسیا بویژه 
چین در سال های اخیر گسترش قابل توجهی به لحاظ تجاری داشته 
و در این بین کره جنوبی نیز برای توسعه مناسبات با ایران اشتیاق 

فراوانی دارد.
همین علاقه و تمایل وصف ناپذیر سئول، نشان می دهد که زمان 
گسترش روابط تجاری ایران با کشورهای خاور دور و آسیای شمال 
شرقی و در این میان دو قطب بزرگ یعنی ژاپن و کره جنوبی فرا 

رسیده باشد.
به اعتقاد بسیاری از تحلیلگران ممکن است توسعه روابط ایران با 
کشورهایی نظیر کره جنوبی و ژاپن بتواند بسیاری از چالش های 
موجود مالی و بانکی که کشورمان هم اکنون با آن در این منطقه از 
آسیا دست به گریبان است، برطرف کند و بهتر است در این راستا 
زوایای مختلف کار با این کشورها در نظر گرفته شود و تسهیلات آنها 

که هر روز افزوده می شود، مورد توجه قرار گیرد.
»پارک گئون هی« رئیس جمهوری کره جنوبی اوایل سالجاری در 
راس هیاتی با ۲۳۰ نفر به ایران سفر کرد و قراردادها و توافقنامه های 

تجاری فراوانی میان دو کشور امضا شد که ارزش آن تا ۵۰ میلیارد 
دلار برآورد شده است و ۳۷ میلیارد آن تقریبا قطعی است و عرصه 
های مختلف از انرژی گرفته تا ساخت تاسیسات زیربنایی و بیمارستان 

و غیره را شامل می شود.
این در شرایطی است که کره جنوبی در حال گسترش تعاملات 
بانکی با ایران است و »کیم سونگ هو« سفیر این کشور در تهران 
گفته است که ما این مشکلات را برطرف خواهیم کرد و بانک های 
کره ای ضمن تمرکز بر تبادلات بانکی با ایران از طریق اروپا، مستقیما 

به دنبال فعالیت های تجاری و مالی با تهران هستند.
نباید فراموش کرد که کره جنوبی بزرگترین واردکننده بزرگ نفت 
دنیا است و می خواهد به یکی از بزرگترین خریداران نفت ایران تبدیل 
شود و ارزش تبادلات تجاری اش با تهران اکنون بیش از شش میلیارد 
و ۱۰۰ میلیون دلار است و آن را تا سقف ۱۸ میلیارد دلار هدف 

گذاری کرده است.
اشتیاق کره ای ها و ژاپنی ها به گسترش همکاری با ایران امروز 
بیشتر از آنچه که به نظر می رسد افزایش یافته و به نظر می رسد وقت 
آن فرا رسیده باشد که تمرکز بر روی کشورهای دیگر آسیای شمال 
شرقی و خاور دور نیز در دستور کار کشورمان قرار گیرد، بخصوص 
آنکه این موضوع می تواند فرصت خوبی برای بازرگانان و تجار ایرانی 
باشد که برای تبادلات تجاری خود در برخی کشورها با موانع متعدد 
بانکی مواجه هستند. بررسی یک آمار کوتاه نشان می دهد که سطح 
روابط ایران و کره جنوبی به دلیل تسهیلاتی که هر دو کشور به هم 
می دهند با چه سرعتی توسعه می یابد و آن اینکه تا قبل از لغو تحریم 
ها در سال جاری میلادی ایران روزانه کمتر از ۱۰۰ هزار بشکه نفت 
به کره جنوبی صادر می کرد که در حال حاضر و به سرعت به میزان 

۴۰۰ هزار بشکه در روز نزدیک شده است.

این در شرایطی است که در زمینه های صنعتی، عمرانی، ساخت راه 
آهن، بنادر، سرمایه گذاری، بازرگانی، ساخت بیمارستان، پتروشیمی، 
محیط زیست و انرژی و بسیاری عرصه های دیگر دو کشور به سرعت 
و به شکلی راهبردی و در تعاملاتی شفاف و با کمترین چالش و مانع 

ای در حال گسترش مناسبات هستند.
گسترش این روابط در حالی به شکل قابل توجه در حال افزایش 
است که با عزیمت هیاتی از ژاپن به ریاست »شینزو آبه« نخست وزیر 
این کشور به ایران در آینده انتظار می رود که روند رو به گسترش 
مناسبات با توکیو هم مانند روابط ایران و کره جنوبی جنوبی شکل 
گرفته و مناسبات با این اقتصادهای بزرگ آسیا و جهان در مدار سالم 

و پایدار قرار گیرد.
ایران و کره جنوبی از سال ۱۹۶۲ میلادی روابط دیپلماتیک برقرار 
کردند اما هرگز تا قبل از سفر خانم »پارک گئون هی« دارای گفت 
و گوهای دوجانبه در این سطح نبودند اما در سال ۲۰۱۶ میلادی 
صفحه تازه ای در روابط دو کشور گشوده شد و طرفین به دلیل 
مناسبات شفافی که برقرار کرده اند و تعاملات و مراودات خوب مقام 
هایش به سرعت گام هایی برداشته اند که می تواند خیلی زود چند 

دهه عقب ماندگی روابط دوجانبه را جبران نماید.
گزارش ها حاکیست که سفیر کره جنوبی هم از محمد جواد ظریف 
وزیر امور خارجه کشورمان برای سفر به این کشور دعوت کرده و اعلام 
شده که برای شماری از مقام های دیگر از جمله وزیر بهداشت ایران 
هم دعوتنامه هایی ارسال شده است. همه اینها نشان می دهد سئول 
عزم خود را برای گسترش روابط با تهران جزم کرده و ایران باید از این 
فرصت بهترین استفاده لازم را ببرد و تنها متمرکز بر روابط گذشته 

خود با معدودی از کشورهای این منطقه نباشد.
در پایان، برخی از آمارها می تواند روشنگر جهت روابط راهبردی دو 
کشور باشد، از جمله اینکه دو طرف موافقت کرده اند حجم تبادلات را 
سالانه از ۶ میلیارد دلار، سه برابر کرده و به ۱۸ میلیارد دلار برسانند 
و در میان مدت این رقم بالغ بر ۳۰ میلیارد دلار خواهد بود و اینکه 
کره جنوبی با سرمایه گذاری ۲۵ میلیارد دلاری در کشورمان موافقت 

کرده است.

رئیس اتحادیه صنف مشاوران املاک گفت: در ۶ ماه نخست امسال در تهران معاملات مسکن 
)خرید، فروش و اجاره( نسبت به سایر استان ها رشد ۱۸ درصد داشته است.

حسام عقبایی گفت: بازار مسکن بعد از سه سال که در رکود به سر می برد امروزه در حال گذر 
از دوره رکود است.

وی ادامه داد: ارائه تسهیلات بانکی باعث ترغیب بازار تقاضا شده و متقاضیان بازار مسکن 
بالأخص در بخش خرید واحدهای کوچک زیاد شده است.

عقبایی تصریح کرد: بر اساس آمار و ارقام، نشانه های خروج از رکود در معاملات مسکن و 
همچنین ورود به دوران پیش رونق را شاهد هستیم.

وی افزود: در شهر تهران در ۶ ماه اول سال ۹۵ حجم معاملات سیر صعودی داشته که این رشد 
به معنی رونق نیست اما این روند مبین عبور از رکود و ورود به دوران پیش رونق است.

وی تأکید کرد: در شهر تهران در ماه مرداد ۱۸ هزار و ۶۹۹ قرارداد خرید و فروش و در شهریور 
۱۵ هزار و ۳۷۹ قرارداد خرید و فروش داشتیم که این آمار مبین افزایش حجم معاملات به طور 

نسبی است.
رئیس اتحادیه صنف مشاوران املاک گفت: میانگین معاملات در کل کشور کاهش داشته اما 
بازار مسکن الگو و نشأت گرفته از بازار پایتخت است به طوری که بازار پایتخت اگر وارد رونق و 

پیش رونق شود سایر استانها نیز رونق پیدا می کند.
وی گفت: بخشی از معاملات در شهر تهران علاوه بر بازار مصرف رویکرد سرمایه ای دارد و این 

انگیزه سرمایه گذاری در سایر استان ها بسیار پایین است.

وی ادامه داد: هر چند در کل کشور رویکرد سرمایه ای کاهش پیدا کرده اما به صفر نرسیده و 
در بسیاری از شهرستان ها و شهرهای کوچک رویکرد سرمایه ای نزدیک به صفر است که باعث 

کاهش معدل معاملات در سطح کشور می شود.
عقبایی تصریح کرد: در سه تا چهار ماه آینده یعنی اواخر پاییز و اوایل زمستان ۹۵ شاهد افزایش 
حجم نسبی معاملات در مراکز استان ها هستیم و در پایان سال نیز افزایش معاملات به شهرهای 

کوچکتر نیز می رسد.
وی با اشاره به اینکه مسکن در شش ماه دوم سال وارد فاز پیش رونق می شود گفت: در 
مجموع در تهران ۱۸ درصد نسبت به مدت مشابه سال قبل معاملات مسکن رشد داشته است و 

تأثیرگذاری بازار پایتخت بسیار مهم است و ارائه تسهیلات در شهر تهران قابل لمس بوده است.
وی ادامه داد: در شهریور ماه ۹۵ در سطح کشور ۵۰ هزار و ۶۳۰ قرارداد خرید و فروش و 
۶۱ هزار و ۷۸ قرارداد اجاره منعقد شد و در شهر تهران در شهریور ۹۵، ۱۵ هزار و ۳۷۲ قرارداد 
خرید و فروش و ۱۹ هزار و ۳۲ قرارداد اجاره منعقد شد که در مجموع در تهران ۳۴ هزار و ۸۳۰ 
قرارداد و در کل کشور در شهریور ماه ۱۱۴ هزار و ۱۳۹ قرارداد منعقد شد که در پاییز معاملات 

روند صعودی خواهد گرفت.
وی با اشاره به اینکه اصلی ترین زمان نقل و انتقال و اجاره در فصل تابستان است گفت: در فصل 
پاییز و زمستان حجم معاملات چندین برابر تابستان است به طوری که در بهمن ۹۱، در فصل 

زمستان شاهد رشد ۳ برابر معاملات بودیم.
وی تأکید کرد: افزایش و ارائه تسهیلات به دهک های متوسط جامعه کمک زیادی کرده است 

اما اصلی ترین عامل بازار برای خروج از رونق در فضای اقتصادی کشور نیست.
وی افزود: با یک عامل تسهیلات بازار وارد رونق نمی شود باید قدرت خرید مردم بالا رود و دولت 

از روش های جز تسهیلات بانکی استفاده کند.
عقبایی تأکید کرد: اصلاح تسهیلات بانکی گامی در جهت بالا بردن قدرت خرید مردم است اما 
اقداماتی ازجمله کاهش سود و بازپرداخت تسهیلات، افزایش مدت بازپرداخت در کنار مدیریت 
زمین و بخش مسکن اجتماعی و مسکن استیجاری دولت می تواند حرکت جهادی در این بخش 

داشته باشد و می تواند بخشی از مطالبات مردم را پاسخگو باشد.

رئیس اتحادیه صنف مشاوران املاک اعلام کرد؛

تهران پیشگام رشد معاملات مسکن

قیمتنمایندگینامخودرو
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در نقد بهانه جویی های مربیان؛

بهانه ای برای حذف پرسپولیس نبود
حرف هایی که سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس در مورد بازی تیمش مقابل تیم قشقایی در 
جام حذفی و حذف از این رقابت ها گفت، پذیرش مسئولیت شکست بود که این کار منتقدان 

وی را فعلا به سکوت واداشت.

حرف های بعد از شکست ها و پیروزی ها برای همه مردم مهم است. آنها این حرف ها را 
گوش می کنند و همیشه تیم ها، مربیان و بازیکنانشان را قضاوت می کنند. البته که برخی 
مربیان در این موارد فلسفی تر صحبت می کنند و برخی هم با ادبیات ضعیف تری خودشان 

را از چشم مردم می اندازند.
علی دایی همیشه می توانسته تیمش برنده باشد، تفاوتی ندارد که تیمش یک موقعیت گل 
داشته یا ۱۰ موقعیت. داوری هم اگر دایی باخته باشد به ضررش بوده و اگر برده باشد با داور 

کاری ندارد. ضمن اینکه او مدام فوتبال ایران را با دنیا مقایسه می کند.
امیر قلعه نویی البته کمتر قابل پیش بینی است. برای او تفاوت دارد که بازنده باشد یا 
برنده. تیمش همیشه دو نیمه متفاوت داشته و البته اگر باخته باشد از هوادارانی که اهل 
کوفه هستند تا داور و بازیکنان ملی پوش خودش و کارلوس کی روش و سازمان لیگ و مدیر 
عامل و همه می توانند مقصر باشند اما جالب است که پیش یا پس از این حرف ها می گوید 

:»مقصر این باخت من هستم! «
غلامحسین پیروانی شعر می خواند، بسته به احوالاتش، گاهی هم داور برایش » پنالت « 
نگرفته، دیگران هم برای خودشان هر کدام تکیه کلانم هایی دارند که معمولا عوض نمی 

شود اما...
ایوانکوویچ را باید دومین مربی دانست که ادبیات جدیدی را وارد فوتبال ایران کرده است. 
نفر اول بلاژویچ بود. او آسمانخراش و گرگ را وارد ادبیات فوتبال ایران کرد. به شدت هیجان 
زده بود و در مصاحبه هایش حتی برخی خبرنگاران یا منتقدان را به دوئل و مسابقه دادن 
هم دعوت می کرد! بعدها افشین قطبی هم به ببر و پلنگ و شیر اشاره کرد و با متانت بیشتر 

مسیر بلاژ را در پیش گرفت.
نفر دوم اما برانکو بود که ادبیات جدیدی را به فوتبال ایران وارد کرد و نکته اینجاست که 
برانکو شاگرد بلاژ بود اما دقیقا ۱۸۰ درجه با او متفاوت بود. ایوانکوویچ آرام حرف می زند. 
معدود دفعاتی پیش می آید که حرف هیجان انگیزی بزند. البته این اواخر تحت تاثیر درگیری 
با کی روش گاهی حرف های جالبی می گوید اما مهمترین نوع و چگونگی حرف زدن را بعد 

از شکست از قشقایی بر زبان آورد.
او که این شکست را تلخ ترین شکست همه عمرش  می داند روبروی خبرنگاران آرام و 
شمرده خودش را مسئول این شکست دانست و البته برعکس امیر قلعه نویی بعد از این جمله 
لیستی از مقصرها را اعلام نکرد. او حتی این بار کی روش و تیم ملی و برنامه ریزی لیگ را هم 

بهانه نکرد و گفت من مقصرم، حتی بدون ملی پوشان هم نباید می باختیم.
این کار پرفسور قلم های تیز شده خبرنگارها و عصبانیت هواداران را از بین برد. همه آماده 
بودند به برانکو بگویند که بردن قشقایی از لیگ دسته دوم که در میان بازیکنانش یک بازیکن 
در حد لیگ برتر هم وجود نداشته مگر ملی پوش می خواهد؟ همه آماده بودند که به برانکو 
حمله کنند و بگویند: کامیابی نیا، مسلمان، احمدزاده، علیپور، ماهینی، پریموف و ... برای 
شکست دادن تیم محلی قشقایی کافی نبودند که برانکو قلم و زبان همه را خاموش کرد. او 
شکست را برگردن گرفت و دنبال ساختن افکار عمومی به سود خودش نرفت. این سبک از 
رفتار را چندین سال قبل از سوی جلالی می دیدیم، شاید منصور پورحیدری هم در زمان 
مربیگری چنین بود. اما برانکو در حالی این رفتار را نشان داد که فرصت داشت آن دسته از 
هواداران پرسپولیس را که مثل بسیاری از هواداران فوتبال  چشم و گوش را می بندند و حرف 
ستاره خودشان را تکرار می کنند استفاده کند و حتی به کی روش هم حمله کند اما او کار 
بهتر را انتخاب کرد و صداقت به خرج داد. ایوانکوویچ مسیر را درست طی کرد و شاید احترام 
و علاقه ای که امروز در میان مردم دارد بخش بزرگی از آن متعلق به همین صداقتی است 

که البته در درگیری هایی که با کی روش داشته این مهم تهدید شده است.

"این بی معرفتی کار هواداران سرخابی نیست"

پروین: عاملان تخریب سنگ قبور را بگیرید
پیشکسوت فوتبال از طرفداران استقلال و پرسپولیس خواست با همکاری یکدیگر عامل یا 
عاملان تخریب سنگ قبور پیشکسوتان دو تیم را به دام بیندازند تا بصورت جدی با آن ها 

برخورد شود.

علی پروین درباره بی حرمتی افراد ناشناس به قبور بازیکنان سابق پرسپولیس، استقلال 
و تخریب سنگ قبر آنها، اظهار کرد: فکر می کنم استقلالی ها و پرسپولیسی ها باید دست 
به دست هم دهند و این افراد بی معرفت و از خدا بی خبر را هر چه  زودتر گیر بیندازند و 
تحویل قانون دهند تا با آنها به صورت جدی برخورد شود و درس عبرتی برای آنها شود. امثال 
مظلومی و بهزادی، بازیکنان پرافتخار ایران بودند که سال ها برای این کشور افتخار آفریدند، 
آیا درست است چنین افراد بی معرفتی دست به این اقدام بزنند و حرمت آنها را نگه ندارند؟ 
مگر با کسانی که دستشان از دنیا کوتاه است این کارها را می کنند؟ پیشکسوت پرسپولیس 
افزود: این کار مطمئنا، کار استقلالی ها و پرسپولیسی ها نیست، چون تماشاگران هر دو تیم 
هر چند که با هم کری دارند، اما عاشق هم هستند. نمی فهمم این کارها یعنی چه؟ باید 
ریشه این کار با پیگیری مسئولان و مردم خشکانده شود. ضمن این که باید مسئولان بهشت 
زهرا )س( با جدیت امنیت این مکان را تامین کنند و با عاملان این اقدام زشت برخورد کنند.

پروین درباره پیروزی تیم   ملی فوتبال ایران مقابل ازبکستان، گفت : تیم   ملی خوب بازی 
نکرد، اما به نظر من خیلی خوب نتیجه  گرفت. ایران خوب نبود، اما وقتی به گل دست یافت 
۷۰  دقیقه دفاع کرد تا با پیروزی زمین را ترک کند و خیلی خوب توانست نتیجه  را نگه دارد. 
بازیکنان تیم   ملی روی حساب و کتاب بازی کردند. البته ازبکستان هم خیلی خوب نبود. وی 
خاطرنشان کرد: چند روز پیش هم به کی روش گفتم اگر شما خارج از ایران نبازید و یک 
امتیاز هم بگیرید و در ایران هم همه امتیازات را بگیرید، مطمئن باشید مثل آب خوردن به 
جام جهانی صعود می کنیم. این که در تیم   ملی چهار بازیکن چپ پا بازی می کردند خیلی 
هنر است و اصلا کسی فکر نمی کرد بازیکنی مثل تیموریان روی نیمکت بنشیند. تیم   ملی 
خوب نتیجه  گرفت و به نظر من حساب شده بازی کرد. پیشکسوت پرسپولیس در ادامه 
صحبت های خود درباره بازی تیم   ملی ایران مقابل کره جنوبی در روز تاسوعا و برخی از 
حواشی به وجود آمده، گفت : این  برنامه ریزی برای این بازی ها صورت گرفته است و نمی توان 
برای آن کاری کرد و اگر فیفا بخواهد آن را عقب و جلو کند کل برنامه های شان بر هم می 
ریزد. تاج هفته  پیش هم گفت  اگر بازی ساعت ۴ بعداز ظهر برگزار شود هیچ مشکلی پیش 
نخواهد آمد و مردم می توانند به مراسم عزاداری امام حسین )ع( برسند. مردم یک مقدار 
مواظب باشند و خوشحالی زیاد نکنند. ۵،۶ مداح بیایند و قبل از بازی مراسم عزاداری خوب و 
باشکوه با حضور ۱۰۰ هزار تماشاگر برگزار شود که بسیار دیدنی خواهد بود. پروین افزود: برای 
امام حسین و به احترام این ایام همه یکصد هزار تماشاگری که به ورزشگاه آزادی می آیند با 
لباس مشکی به دیدن بازی ایران و کره بیایند و با یک عزاداری بسیار خوب و همچنین احترام 
به این ایام خاطره ای خیلی خوب را در اذهان باقی بگذارند. تماشاگران می توانند پس از هر گل 
یا صحنه جذاب با برخاستن و فریاد یا حسین صحنه های با شکوهی را بوجود بیاورند. علی 
رغم اینکه عده ای از این موضوع انتقاد می کنند اما به نظر من این بازی می تواند یک فرصت 
بسیار خوب باشد تا باز هم مردم ایران معرفت بالای خود را نشان بدهند و اعتقاداتشان را بار 
دیگر به نمایش جهانی بگذارند. سرمربی اسبق پرسپولیس درباره پیش بینی خود از نتیجه 
بازی ایران و کره جنوبی گفت: فکر می کنم کره را شکست دهیم. با این تیمی که داریم 
انشاءالله کره را شکست می دهیم. پروین درباره باخت ناباورانه پرسپولیس مقابل تیم گمنام 
قشقایی گفت: بازیکنان پرسپولیس این تیم را دست کم گرفتند ضمن اینکه پرسپولیس ۶ 
ملی پوش خود را در اختیار نداشت که خیلی تاثیرگذار بود.بعد هم جام حذفی است و بارها 
دیده اید که یک تیم گمنام به یکباره گل می کند و نتیجه غیرقابل باوری شکل می گیرد 
اما مطمئن باشید این تیم در دور بعد شکست خواهد خورد. پیشکسوت پرسپولیس درباره 
پیش بینی خود از جایگاه این تیم در پایان فصل اظهار کرد:صددرصد قهرمان می شویم. شاید 
تماشاگر پسند بازی نکنیم اما نتیجه مهم است که تیم خوب نتیجه می گیرد و جایگاه خوبی 
دارد. مگر تیم ملی خوب بازی می کند؟ اما می بینید که نتیجه می گیرد. البته پرسپولیس بد 
هم بازی نمی کند و مقابل سپاهان عالی بازی کرد اما مقابل استقلال خیلی بد بود. الان هم 
که لیگ تعطیل شد و قطعا تیم به مرور بهتر خواهد شد. پروین در پایان بار دیگر به موضوع 
تخریب سنگ قبر بازیکنان سابق استقلال و پرسپولیس اشاره کرد و گفت: باز هم از همه 
طرفدران استقلال و پرسپولیس می خواهم همه با هم کمک کنند تا عامل یا عاملان این کار 

زشت رسوا شوند تا از این گونه کارها جلوگیری شود.

 عضو سازمان لیگ فوتبال:

کره دربهترین شرایط از پس ما برنیامده است

عضو هیات رئیسه سازمان لیگ برتر فوتبال روز شنبه،گفت: تیم فوتبال کره جنوبی در بهترین 
شرایط هم توان مقابله با تیم ملی فوتبال ایران را نداشته است و برای دیدار با این تیم در روز سه 

شنبه در مرحله مقدماتی جام جهانی ۲۰۱۸ روسیه نگرانی نداریم.
»امیر عابدینی« افزود: برای تیم ملی فوتبال ایران که در صدر جدول رده بندی گروه یک 
مسابقات مقدماتی جام جهانی ۲۰۱۸ روسیه قرار دارد، نباید مهم باشد که روبه روی چه تیمی 

قرار می گیرد.
وی افزود: علاوه براین، ما امروز شاهد افول قدرت فوتبال شرق آسیا هستیم، عراق برای ژاپن 
مشکل درست می کند و سوریه، کره و چین را اسیر بازی خوب خود کرد و باید بگویم تیم ملی 

کره در بهترین شرایط از پس ما برنیامده است و نباید نگران این دیدار باشیم.
عضو هیات رئیسه سازمان لیگ برتر فوتبال،گفت: تیم ملی ایران روی نیمکت خود بازیکنان 
خوبی دارد که در صورت لزوم می توانند به کمک کادر فنی و تیم بیایند. این امکانی است که در 

سایر تیم ها در حد مطلوب فراهم نیست.
عابدینی در پاسخ به این پرسش که دیدار تیم های ملی فوتبال ایران و ازبکستان را چگونه 
دیدید، گفت: بازیکنان در این دیدار بسیار خوب بازی کردند و سوار بازی بودند در نهایت هم 
توانستند با زدن یک گل در زمین حریف سه امتیاز حساس این مسابقه حساس را به نام خود 

ثبت کنند

به گفته وی، بازیکنان در جریان این بازی تصمیمات درستی گرفتند و در پایان نیز موفق شدند 
برد شیرینی را در تاشکند بدست آورند.

عابدینی با بیان اینکه ملی پوشان تیم ازبکستان از تیم ما ترسیده بودند و این در جریان بازی 
کاملا مشهود بود،تصریح کرد: کارلوس کی روش با تغییراتی که برای این بازی در ترکیب تیم 
ملی ایجاد کرده بود ازبک ها را دچارسردرگمی کرده و همین موضوع دلیل اصلی برد ما برابر 

این تیم بود.
وی درپاسخ به این پرسش که چرا ملی پوشان فوتبال ایران در حفظ توپ به خصوص در نیمه 
دوم عملکرد ضعیفی داشتند،گفت: این یک تاکتیک بود که کی روش آن را انتخاب وبسیار هم 
خوب جواب داد، مهم برد ما بود که اتفاق افتاد و این ازهرچیز دیگری مهم تر است ما یک گل 
جلو افتادیم و برنامه ریزی کادر فنی بر دفاع متمرکز در درون زمین خودمان طراحی شده بود و 

همانطور که گفتم این روش جواب داد و حریف را از پیش رو برداشتیم.
عضو هیات رییسه سازمان لیگ برتر فوتبال درپاسخ به این سئوال که به نظر شما نتیجه دیدار 
تیم های ملی فوتبال ایران و کره جنوبی در روز سه شنبه چه خواهد بود ،گفت: پیش بینی نتیجه 

دیدارهای فوتبال همیشه سخت است اما فکر می کنم با اختلاف یک گل برنده خواهیم شد.
عابدینی درپاسخ به پرسش دیگری مبنی براینکه مسئولان فدراسیون فوتبال ازبکستان که 
با کارشکنی روادید برای خبرنگاران ایرانی صادر نکردند، باید چه اقدامی علیه آن ها صورت 
گیرد،عنوان کرد: به طور حتم فدراسیون فوتبال ایران نیز در یک اقدام مشابه باید تنها برای کادر 
فنی و بازیکنان تیم ملی ازبکستان روادید صادر کند و برای نمایندگان رسانه های این کشور 

تقاضای روادید ننماید.
طبق اعلام مسئول رسانه ای تیم ملی فوتبال مسئولان فرودگاه بین المللی تاشکند بدون دلیل 
در امور اداری کادر فنی و بازیکنان تیم ملی اخلال ایجاد کرده و بیش از دو ساعت ملی پوشان 
ایران را در این فرودگاه معطل کردند، عابدینی در پاسخ به این سئوال که فدراسیون فوتبال ایران 
درخصوص بروز این رفتار باید چه عکس العملی را اتخاذ کند نیز گفت: البته این برخوردها ریشه 
در مشکلات فرهنگی آن کشور دارد که البته درسایر کشورهای همسایه ازبکستان نیز قبل از این 
سر می زد، یک بار در کشور قزاقستان سوار هواپیما شدیم گفتند بنزین ندارد باید از آن پیاده 

شویم و تصمیم گرفتیم تا زمان زدن بنزین بر روی باند فرودگاه بنشینیم.
وی خاطرنشان کرد:به لحاظ فرهنگی ما نمی توانیم و نباید همانند این رفتار را با آنان انجام 
دهیم بلکه باید به بهترین شکل از آنان پذیرایی کنیم اما برای صدور روادید تیم و همراهان باید 
از پروتکل های بین المللی استفاده کرده و برخورد قاطع با آنان داشته باشیم و از حق خود دفاع 

کنیم.

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه  دو قم تصرفات مالکانه 
مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و 

به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید نموده اند. 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139560330002017689 شماره  1-رای 
1391114430002006456 آقای مسعود چالوک فرزند رضا در قسمتی از ششدانگ قطعه 
زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 155/50 مترمربع پلاک شماره فرعی از 1932 

اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم. 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139560330002015649 شماره  2-رای 
1391114430002011244 خانم کبری الیاسی فرزند صدرالله در قسمتی از ششدانگ 
قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 86/50 مترمربع پلاک شماره 3 فرعی از 

2608 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139560330002020458 شماره  3-رای   

1391114430002008231 آقای حمیدرضا مردانی فرزند رستم در قسمتی از ششدانگ 
قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 125 مترمربع پلاک شماره 446 فرعی از 

1956 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم.
 مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر 
سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دو 
نوبت به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 
2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه دو قم تسلیم 
و رسید آن را اخذ و ظرف مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه 
و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آنرا به این اداره تحویل نمایند لازم به 
توضیح است که صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: 1395/7/3 تاریخ انتشار دوم: 1395/7/18
 مرتضی نورانی آرانی - رئیس ثبت اسناد منطقه دوقم

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک 
منطقه یک قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده 
گزارش  براساس  را  مذکور  قانون  طبق  تشکیلی  های 
کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح 

آراء ذیل تایید نموده اند.
به  مربوط  شماره 139560330001008667  1-رای 
پرونده کلاسه 1391114430001009260 آقای محمد 
مقدم  فرزند اصغر در سه دانگ مشاع از ششدانگ یکباب 
ساختمان به مساحت شششدانگ 113/11 مترمربع پلاک 
شماره 10468 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت 

ملک اداره یک قم.
مربوط   139560330001008669 شماره  2-رای 
خانم   1391114430001009259 کلاسه  پرونده  به 
منصوره جوادیان فرزند علی اصغر در سه دانگ مشاع از 
ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت ششدانگ 113/11 
مترمربع پلاک شماره 10468 اصلی واقع در قم بخش یک 

حوزه ثبت ملک اداره یک قم.
مربوط   139560330001003764 شماره  3-رای 
آقای   1391114430001010255 کلاسه  پرونده  به 
علی کاظمیان وشنوه فرزند محمد در ششدانگ یک باب 
ساختمان به مساحت 122 مترمربع پلاک شماره 10399 
اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم.

4- رای شماره 139560330001010912 مربوط به 
پرونده کلاسه 1394114430001001592 خانم فرحناز 
فهیمی فرزند قربانعلی در سه مشاع از ششدانگ یکباب 
مترمربع پلاک  به مساحت ششدانگ 180  ساختمان 
شماره 11 فرعی از 10482 اصلی واقع در قم بخش یک 

حوزه ثبت ملک اداره یک قم.
به  مربوط  شماره 139560330001010905  5-رای 
پرونده کلاسه 1394114430001001591 آقای ذبیح 
اله فهیمی فرزند عزیزاله در سه دانگ مشاع از ششدانگ 
یکباب ساختمان به مساحت ششدانگ 180 مترمربع 
پلاک شماره 11 فرعی از 10482 اصلی واقع در قم بخش 

یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم.
به  مربوط  شماره 139560330001012185  6-رای 
پرونده کلاسه 1393114430001000049 خانم زهرا 
اسلام پناه فرزند ناصر در ششدانگ یک باب ساختمان به 
مساحت 171/49 مترمربع پلاک شماره 10275 اصلی 

واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم.
به  مربوط  شماره 139560330001009730  7-رای 
پرونده کلاسه 1394114430001000862 آقای حسین 
اسکندری فرزند محمد در ششدانگ یکباب ساختمان به 
مساحت 94 مترمربع پلاک شماره 11142 اصلی واقع در 

قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم.
مربوط   139560330001011612 شماره  8-رای 

آقای   1393114430001000988 کلاسه  پرونده  به 
عباس مظفری زاده یزدی فرزند محمد در ششدانگ یک 
باب ساختمان به مساحت 66/58 مترمربع پلاک شماره 
1 فرعی از 5004 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت 

ملک اداره یک قم.
به  مربوط  شماره 139560330001008642  9-رای 
پرونده کلاسه 1391114430001005969 آقای حسن 

داود آ
بادی فرزند حسین در ششدانگ یک باب ساختمان به 
ساحت 70 مترمربع پلاک شماره 11010 اصلی واقع در 

قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم.
مربوط   139560330001009635 شماره  10-رای 
آقای   1391114430001007054 کلاسه  پرونده  به 
احمد رضازاده عسکری فرزند حسین در ششدانگ یکباب 
ساختمان به مساحت 160 مترمربع پلاک شماره 9 فرعی 
از 10533 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک 

اداره یک قم.
11-رای شماره 139560330001004527 مربوط به 
کلاسه 1392114430001002842 خانم ملیحه بیگم 
هاشمی کاشانی فرزند سیداحمد در ششدانگ یک باب 
ساختمان به مساحت 101/81 مترمربع پلاک شماره 9 
فرعی از 10923 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت 

ملک اداره یک قم.
مربوط   139560330001009717 شماره  12-رای 
آقای   1392114430001001985 کلاسه  پرونده  به 
غلامرضا صداقت منش فرزند حسن در سه دانگ مشاع از 
ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت ششدانگ 171/79 
مترمربع پلاک شماره 10275 اصلی واقع در قم بخش یک 

حوزه ثبت ملک اداره یک قم.
13-رای شماره 139560330001009714 مربوط به 
پرونده کلاسه 1392114430001001984 آقای رضا 
دهقانی فرزند حسین در سه دانگ مشاع ازششدانگ یکباب 
ساختمان به مساحت ششدانگ 171/79 مترمربع پلاک 
شماره 10275 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت 

ملک اداره یک قم.
مربوط   139560330001009390 شماره  14-رای 
آقای   1391114430001007198 کلاسه  پرونده  به 
محمدعلی محمدی پاک فرزند غلامحسین در ششدانگ 
یکباب ساختمان به مساحت 122/52 مترمربع پلاک 
شماره 10875 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت 

ملک اداره یک قم.
15-رای شماره 139560330001010583 مربوط به 
پرونده کلاسه 1392114430001002799 آقای حسین 
علی اکبری فردوئی فرزند عباس در ششدانگ یک باب 
ساختمان به مساحت 57 مترمربع پلاک شماره 11004  

اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم.
16-رای شماره 139560330001010913 مربوط به 
پرونده کلاسه 1391114430001009874 خانم ربابه 
معماریان فرزند علی در سه دانگ مشاع ازششدانگ یکباب 
ساختمان به مساحت ششدانگ 74/53 مترمربع پلاک 
شماره 10833 و 10834 اصلی واقع در قم بخش یک 

حوزه ثبت ملک اداره یک قم.
مربوط   139560330001010916 شماره  17-رای 
آقای   1391114430001009875 کلاسه  پرونده  به 
علی رضا ناری مقدم فرزند عبداله در سه دانگ مشاع از 
ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت ششدانگ 74/53 
مترمربع پلاک شماره 10833 و10834 اصلی واقع در قم 

بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم.
مربوط   139560330001009142 شماره  18-رای 
آقای   1394114430001000214 کلاسه  پرونده  به 
سیدمحمدحسین میرمحمد فرزند سیدحسن در ششدانگ 
یکباب ساختمان به مساحت 70 مترمربع پلاک شماره 
11006 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره 

یک قم.
مربوط   139560330001011999 شماره  19-رای 
آقای  کلاسه 1392114430001003336   پرونده  به 
عبدالله یحیی زاده فرزند محمد رضا در ششدانگ یک باب 
ساختمان به مساحت 133 مترمربع پلاک شماره 10951 
اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم.

مربوط   139560330001000562 شماره  20-رای 
آقای   1391114430001006214 کلاسه  پرونده  به 
اصغر علی خانی فرزند سلیمانعلی در ششدانگ یک باب 
ساختمان به مساحت 120 مترمربع پلاک شماره 309 
فرعی از 10933 و 10934 اصلی واقع در قم بخش یک 

حوزه ثبت ملک اداره یک قم.
 مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است 
پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی 
صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی 
مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه 
اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 2 ماه از 
تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت 
اسناد منطقه1 قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف مدت 
یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه 
و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آنرا 
به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور 
سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه 

نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: 1395/7/3 تاریخ انتشار دوم: 
1395/7/18
جعفر کاظمی - رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم

آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و مشاعی

آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و مشاعی

 تیم ملی ۵ کاپیتان دارد؛

همراه با کی روش های داخل زمین
سرمربی تیم ملی شرایط خاصی برای بازیکنی که مجوز دریافت بازوبند کاپیتانی دریافت 
می کند در نظر می گیرد و همین مساله باعث می شود گاهی برخلاف سنت موجود سابقه 

مدنظر او قرار نگیرد.
سیدجلال حسینی، مسعود شجاعی، اشکان دژآگه، احسان حاج صفی و ... بازیکنانی 
هستند که در این مدت توانسته اند نظر کارلوس کی روش را برای بستن بازوبند کاپیتانی به 
خود جلب کنند. در حالی اگر بنا به سابقه و چیزی که عرف است در نظر گیریم سیدجلال 
حسینی و بعد از او آندرانیک تیموریان نسبت به سایر بازیکنان برای رهبری تیم درون زمین 
محق هستند. کی روش که نشان داده برای سپردن این ماموریت به سابقه بازیکنان توجه 
چندانی ندارد تاکنون مهره های زیادی را که خاصیت رهبری تیم را برخودار هستند به عنوان 

رهبر درون زمین برگزیده که در ادامه به مرور این اسامی خواهیم پرداخت.
شجاعی:  قدیمی ترین

در دیدار با ازبکستان و در روز نیمکت نشینی آندو که کاپیتان اول حال حاضر تیم ملی 
است این مسعود شجاعی بود که علیرغم حضور حسینی و حاج صفی در زمین پیشاپیش 
سایر ملی پوشان در کسوت کاپیتان ایران وارد زمین شد. این در حالی است که شجاعی تنها 

۶۷ بازی ملی دارد.
از یک زاویه دیگر اما هیچ ایرادی به کاپیتانی شجاعی وارد نیست زیرا او قدیمی ترین 
ملی پوش حال حاضر فوتبال ایران است و اولین بازی ملی خود را اواخر سال ۲۰۰۴ و در 
زمان سرمربیگری برانکو ایووانکویچ انجام داده است. آندو هم دیگر بازیکنی است که اولین 
بازی ملی اش به زمان برانکو برمی گردد با این تفاوت که کاپیتان فعلی تیم ملی ۹ ماه دیرتر از 

شجاعی اولین بازی ملی خود را پشت سر گذاشت.
سیدجلال: رکورددار

حسینی اولین بازی ملی خود را در سال ۲۰۰۷ و زمان حضور امیر قلعه نویی روی نیمکت 
تیم ملی پشت سر گذاشت. جالب آنکه سیدجلال در حالی از چند ماه پیش رسماً به باشگاه 
صدتایی های تیم ملی پیوسته و در بین ملی پوشان فعلی بیشترین بازی ملی را دارد  که 
در زمان تجربه اولین بازی ملی خود خیلی جوان نبود و چهار روز از تولد ۲۵ سالگی اش 
می گذشت اما این مدافع مستحکم و کم نوسان از آن زمان تا به امروز آنچنان مورد وثوق 
مربیان مختلف تیم ملی قرار داشته و جایگاهش در جمع ملی پوشان چنان تثبیت شده بوده 

که ظرف کمتر از ۱۰ سال تعداد بازی های ملی خود را سه رقمی کرده است.
حاج صفی: کاپیتان آینده

برعکسِ سیدجلال، حاج صفی اولین بازی ملی خود را زمانی پشت سر گذاشت که هنوز 
نوجوان بود و درست سه ماه از هجده ساله شدنش می گذشت. اولین بازی ملی احسان در 
زمان سرمربیگری علی دایی در اواسط سال ۲۰۰۸ اتفاق افتاد. از آنجا که بقیه مدعیان بستن 
بازوبند کاپیتانیِ تیم ملی همگی ۳۰ سالگی را رد کرده اند و در سال های پایانی ملی پوشی 
خود به سر می برند حاج صفی ۲۶ ساله را باید کاپیتان اول سال های نه چندان دور تیم ملی 
دانست مگر آنکه در آینده یک اتفاق غیرمترقبه این بازیکن را به شکل دور از انتظاری از تیم 

ملی دور کند.
آندو: کاپیتان تمام عیار

اگر کسوت ملاک  و  باشد سیدجلال  انتخاب  اصلی  معیار  ملی  بازی های  تعداد  اگر 
تصمیم گیری قرار گیرد شجاعی کاپیتان اول تیم ملی ایران است اما اگر هر ۲ معیار توأمان با 
هم لحاظ شود منصفانه ترین انتخاب همان آندو خواهد بود که هم عمر ملی پوشی اش تقریباً 

به اندازه شجاعی است و هم تعداد بازی های ملی اش دست کمی از سیدجلال ندارد.
اشکان دژآگه؛ ماشین آلمانی

فنی ترین بازیکن تیم ملی با توجه به سابقه طولانی مدت در فوتبال اروپا و آلمان بعد از 
سومین سال حضورش در تیم ملی، در چند دیدار موفق به دریافت بازوبند کاپیتانی شد. 
شاید کمی عجیب باشد که او با ۳۱ بازی ملی موفق به دریافت این عنوان و اعتماد از سوی 
کارلوس کی روش شده باشد اما حضور ۸ ساله در رده های مختلف تیم ملی آلمان و همچین 
باشگاهی این کشور از او بازیکنی پخته و باتجربه ساخته که باعث اعتماد ویژه ی کی روش 
به او شده است. انتخابی که البته در برخی دیدارها باعث نارضایتی زیرپوستی برخی بازیکنان 

باتجربه تیم شده بود.

الکساندر نوری:

 ایران بخشی از وجود من است
سرمربی ایرانی وردربرمن درباره اصالت ایرانی خود و حضور در وردربرمن به صحبت 

پرداخت.
 الکساندر نوری که پیشتر به تیم ملی فوتبال ایران دعوت شده بود، بعد از نتایج ضعیفی که 
وردربرمن در ابتدای فصل گرفت، به عنوان سرمربی این تیم انتخاب شد. نوری ابتدا به عنوان 
سرمربی موقت وردربرمن انتخاب شد ولی بعد از چند هفته و به سبب نتایج خوبی که کسب 
کرد، به عنوان سرمربی دائمی این تیم تا انتهای فصل انتخاب شد تا افتخار بزرگی برای این 

مربی ایرانی الاصل ثبت شود. 
نوری که تاحدودی نیز می تواند فارسی صحبت کند، با چالش های زیادی در این فصل 
روبرو شده است و اکنون همه هواداران وردربرمن امیدوار هستند تا این تیم با هدایت نوری 
۳۷ ساله بتواند خودش را از انتهای جدول رها کند و به جمع تیم های بالانشین اضافه شود.

نوری درباره حضور به عنوان سرمربی وردربرمن گفت: طبیعی است که بیشتر از قبل 
معروف شدم. در وردربرمن بودم و با فضای این تیم آشنایی دارم. باید تاکید کنم تغییر خاصی 
برای من نبوده است چون با فضای اینجا آشنا هستم. شاید بگویم اکنون نسبت به قبل زودتر 
به رخت خواب می روم. در کل همه تغییرات برای من مثبت بوده است. با دو فرزندم اینجا 

زندگی می کنم و آنها در مدرسه نیز متوجه تغییرات اخیر برای من شدند. 
سرمربی جدید وردربرمن در ادامه گفت: از رسانه ها ترسی ندارم و فکر نمی کنم آنها خللی 
در کار من ایجاد کنند. یک سایت هم دارم که خواهرم ۶ سال پیش آن را درست کرده است. 
از آن زمان این سایت را تحت نظر خود دارم و به نظرم اداره کردن آن جالب است. قرار نیست 
مدام در هفته به آن سر بزنم و آن را آپدیت کنم. به نظرم یک راه ارتباط منطقی با رسانه ها 

و شبکه های اجتماعی می تواند به یک مربی کمک زیادی بکند.
نوری درباره ایرانی بودن خود نیز گفت: ایران بخشی از وجود من است. پدر من ایرانی است. 
پدرم برای تحصیل به آلمان آمد و در هانوفر با مادرم آشنا شد و اینجا در شهر اولدنبرگ به 
تحصیل شیمی پرداخت. خیلی با پدرم در ارتباط بودم. به همین خاطر شناخت کاملی از 
ایرانی بودنم دارم. آخرین باری که در ایران بودم، سال ۲۰۰۵ بود و همراه پدرم به چندین 
شهر ایران رفتیم و با شهرهای مختلف ایران نیز آشنا شدم. برای من خیلی مهم بود تا شناخت 
زیادی از فرهنگ ایرانی داشته باشم. برخلاف دیگر فرهنگ ها، مردم در ایران بسیار مهربان 
هستند و برخورد خیلی خوبی با شما دارند. هنوز هم خیلی از نزدیکان و بستگان من در ایران 
زندگی می کنند و عده ای نیز در آمریکا هستند.  نوری در ادامه در پاسخ به این سوال که در 
صورت رفتن به ایران مشکلی خواهد داشت یا خیر نیز گفت: تا حدودی فارسی می دانم ولی 
برای برقراری ارتباط نیاز به کمک دارم. البته در زمینه غذا باید بگویم که هیچ مشکلی ندارم 
و اگر به ایران بروم کاملا شناخت خوبی دارم. غذاهای ایرانی بهترین هستند. نوری در پایان 
هم گفت: به تیم نونهالان آلمان دعوت شدم و در سال ۲۰۰۵ نیز برای یک اردوی تدارکاتی، 
به تیم ملی ایران دعوت شدم. آسیب دیده بودم و نتوانستم در این اردو همراه تیم ملی ایران 

باشم. بعد از آن دیگر هیچ اتفاقی رخ نداد و دیگر به تیم ملی ایران دعوت نشدم..

افتخاری:

 حتما منصوریان از انگلیس پیشنهاد داشته است
مدیرعامل استقلال می گوید هیچ اختلافی با منصوریان ندارد و قطعا سرمربی این تیم 

پیشنهادی از انگلستان داشته است.
 سیدرضا افتخاری مدیرعامل استقلال در گفت وگویی رادیویی درباره بحث کم شدن 
قراردادهای بازیکنان این تیم گفت: من قبلا هم گفته ام که وقتی مدیران قبلی خواستند 
قرارداد ببندند به بودجه سالیانه توجه نکرده اند. من تلاش می کنم مابه التفاوت میان قراردادها 
و بودجه استقلال را جبران کنم و نگذارم قراردادها کم شود. به خود بازیکنان هم گفته ام که 

تلاش می کنم تعهدی که باشگاه ایجاد کرده را پرداخت کنم.
از  برخی  قراردادهای  که  است  موافق  گودرزی  با  آیا  که  این سوال  به  پاسخ  در  وی 
فوتبالیست ها بیش از حد معمول بسته شده است، گفت: بله. انتقادهای آقای گودرزی کاملا 
به جا بوده است. من هم اعلام کرده ام که قراردادی که توسط مدیران قبلی بسته شده است، 
باید پایبندش باشیم. با این حال ما تمام تلاش خود را می کنیم تا قرارداد را اجرایی کنیم. اگر 
نشد راهکاری برای آن پیدا می کنیم. ما جلساتی با اسپانسرهای خود داشته ایم و ان شاءالله 

مشکل حل می شود.
مدیرعامل استقلال در پاسخ به این سوال که  آیا بدهی های این تیم را صفر می کند، عنوان 
کرد: من هیچ تعهد جدیدی ایجاد نمی کنم. نمی گذارم بدهی ها اضافه شود و تلاش می کنم 

بخشی از بدهی های فعلی را هم بدهم. شاید هم بدهی های استقلال را محو کنم.
او در پاسخ به این پرسش که آیا با منصوریان اختلاف نظر دارد، گفت: هیچ اختلاف نظری 
وجود ندارد. من سال ها با منصوریان دوست بوده ام. پنج سال سرپرست تیم ملی بودم و او 
بازیکن تیم ملی بود. الان هم از روز اولی که آمده ام، از او حمایت کرده ام. هیچ چیزی هم 
نمی تواند بین ما فاصله ایجاد کند. من با منصوریان رابطه ام بسیار خوب است. امیدواریم با 

کمک او بتوانیم استقلال را به جایگاه اصلی اش برسانیم.
افتخاری در پاسخ به این پرسش که آیا پیشنهاد داشتن منصوریان از انگلستان صحت 
دارد، گفت: من هنوز چیزی به دستم نرسیده است. منصوریان حتما پیشنهادی داشته است 
ولی این پیشنهاد را نه به من داده و نه آن را به باشگاه گفته است. او حتما این پیشنهاد را 
داشته که آن را مطرح کرده است.او در پایان و در پاسخ به این سوال که چرا گفته منصوریان 
پیشنهادش را نشان دهد، عنوان کرد: من این حرف را برای روشن شدن اذهان گفته بودم. 
این را هم بگویم که منصوریان به هیچ وجه استقلال را رها نمی کند ولو اینکه پیشنهاد بهتری 

داشته باشد چراکه هواداران و بازیکنان او را دوست دارند.

کارشناس فوتبال ایران می گوید اگر ایران مقابل کره یقین 
داشته باشد که پیروز میدان است در نهایت بازنده می شود.

امیر حاج رضایی درباره پیروزی ایران مقابل ازبکستان، اظهار 
کرد: معتقدم علی رغم پیروزی که مقابل ازبکستان به دست 
آوردیم مشکلاتی داریم که در حال  حاضر زمان مناسبی برای 
پرداختن به آن مشکلات نیست. در حال  حاضر باید نکات مثبت 
تیم   ملی را بیان کنیم تا تیم در مسیر درستی خودش را برای 

دیدار مقابل کره جنوبی آماده کند.
وی افزود: در حال  حاضر که فاصله اندکی تا دیدار مقابل کره 
جنوبی زمان باقی  مانده است، همه از جمله رسانه ها، کارشناسان 
و اهالی فوتبال  باید از تیم   ملی حمایت کنند و اگر قرار است 
نقدی شود بهتر است این نقد بعد از دیدار برابر کره جنوبی 
مطرح شود. این را هم  باید بگویم گاهی اوقات نقد منصفانه 

خودش نوعی حمایت است.
این کارشناس فوتبال ایران ادامه  داد: من معتقدم که هیچ 
تیمی در دنیا کامل نیست. یعنی حتی تیم قهرمان جهان هم 
تیم کاملی نیست و ما هم از این قضیه مستثنی نیستیم. درست 
است که شاید تیم ما هم نواقص و یا مشکلاتی داشته باشد، اما 
شکافتن این مشکلات و پرداختن به آن را به بعد از بازی با کره 
جنوبی یعنی روز چهارشنبه به بعد می سپاریم. در حال  حاضر 
همان طور که گفتم تمام جامعه فوتبال باید از تیم   ملی حمایت 
کنند ، زیرا این تیم با پیروزی که مقابل کره جنوبی به دست می 

آورد باعث خوشحالی مردم می شود.
وی ادامه  داد: به اعتقاد من سیستم دفاعی خودش فلسفه 
خاصی دارد و مولفه های خودش را دارد که البته عمیقا اعتقاد 
دارم که کارلوس کی روش که خودش یکی از بهترین مربیان 
دنیا است تمام این مولفه ها را می داند و نقاط ضعف و قوت 

سیستم دفاعی را نیز بلد است.
حاج رضایی در بخش دیگری از صحبت هایش درباره این 
که ایران مدت هاست مقابل تیم های آسیایی متحمل شکست 
نشده است، گفت : فوتبال مثل یک قیچی است، می تواند باز 
شود و ما را قیچی کند و از طرفی هم می تواند بسته باشد و به 
ما لطمه ای نزند. بگذارید یک مثال دیگر بزنم وقتی بازیکنی از 
یک تیم اخراج می شود گاهی هم تیمی هایش انگیزه می گیرند 
تا با تلاش بیشتر بجنگند و ۱۰ نفره تیم حریف را شکست 
بدهند. مثل کاری که کره جنوبی مقابل قطر انجام داد، اما 
بعضی اوقات هم تیم ۱۰ نفره شکست می خورد. این که حالا 
ما مقابل تیم های آسیایی مدت ها است که شکست نخورده 
ایم چیز خوبی است، اما این را بدانید که اگر یقین داشته باشیم 
مقابل کره جنوبی پیروز می شویم، بازنده خواهیم شد. مطمئنا 
هیچ تیمی در دنیا نیست که اصلا نبازد. این چیزهایی است 
که مطرح می شود و مدت ها به تیم های آسیایی نباخته ایم یک 
بحث آماری است، شاید این برای کره ای ها انگیزه باشد تا برابر 

ما دو چندان تلاش کنند و به پیروزی برسند.

کارشناس فوتبال ایران در ادامه درباره این که عده ای قبور 
پیشکسوتان فوتبال ایران را تخریب کرده اند، گفت : این مسائل 
خارج از انسان دوستی است. واقعا واژه ای برای بیان این کار پیدا 
نمی کنم. گاهی اوقات آدم کارهایی را در جامعه می بیند که با 

خود می گوید که ای کاش می شد از انسان بودن استعفا داد.

حاج رضایی:

 اگر یقین داشته باشیم کره جنوبی را می بریم، می بازیم
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رنگ موهایتان چه ارتباطی با سلامتی تان دارند؟
رنگ موهای سر علاوه بر اینکه به صورت شما جذابیت می بخشد، می تواند اسراری راجع 
به سلامتی تان را نیز بازگو کند. ما از رنگ طبیعی موهایتان حرف می زنیم که توسط ژن 
هایی که از پدر و مادرتان به ارث برده اید تعیین می شود. در این جا می خواهیم چهار 

ارتباط رنگ موها با سلامتی تان را بیان کنیم.
رنگ موهایتان می تواند خطر سرطان پوست را پیش بینی کند

تنها حدود یک تا دو درصد از جمعیت جهان موهای قرمز دارند، اما در عین حال ۱۶ 
درصد از مبتلایان به ملانوم )سرطان پوست بدخیم( موقرمزها هستند.  تحقیقات نشان 
می دهد انواع ژن های خاص که با موهای قرمز و همچنین کک و مک مرتبط هستند، 
باعث پیشرفت سریع سرطان پوست تا ۴۲ درصد می شوند که این اتفاق با جهش های 
ژنی رخ می دهد. این حالت دقیقا مانند آن است که شما ۲۱ سال کامل در معرض نور 

آفتاب قرار بگیرید.
رنگ موهایتان حساسیت شما به درد را بیان می کند

موقرمزها در مورد درد نیز بدشانس هستند. یک بررسی نشان داده است که افراد دارای 
موی قرمز بیشتر از بقیه از دندانپزشکی ترس دارند که البته حق با آن هاست، زیرا به 
نظر می رسد تنوع ژنی مرتبط به قرمزی موهایشان، آن ها را به انواع خاصی از بی حس 
کننده ها مقاوم کرده است. بنابراین با وجود تزریق آمپول بی حس کننده، باز هم هنگام 
عمل دندانپزشکی درد دارند. لذا موقرمزها به دوز بیشتری از بی حس کننده ها نیاز دارند، 
احتمالا به این دلیل که تنوع ژنی آن ها چگونگی متابولیزه کردن داروها را تغییر داده است.

رنگ موهایتان ممکن است خطری برای بینایی شما داشته باشد
با افزایش سن، بینایی به آرامی در اثر دژنراسیون ماکولا وابسته به سن )AMD(  کاهش 
می یابد. در AMD  به طور معمول بینایی تار می شود و بعد از ۶۰ سالگی و همچنین 
با سیگار کشیدن خطر ابتلا به این مشکل دو برابر می شود.  اما به نظر می رسد رنگ مو 
نیز در این میان نقشی دارد. افراد با موهای بلوند و قرمز که در دوران نوجوانی در معرض 
تابش متوسط تا زیاد نور خورشید قرار گرفته اند )بیش از دو ساعت در روزهای تابستان(، 
نسبت به افرادی که کمتر در معرض نور آفتاب در این مرحله از زندگی بوده اند، با احتمال 
بیشتری به AMD مبتلا می شوند. همچنین بررسی ها نشان داده اند که تا کنون هیچ 

افزایش  AMDدر میان افرادی با موهای تیره مشاهده نشده است.
رنگ موهایتان ممکن است احتمال ابتلا به پارکینسون را افزایش دهد

ثابت شده است که خطر ابتلا به پارکینسون در میان موقرمزها بیشتر از مو مشکی ها 
است. به ویژه در افرادی که قبل از ۷۰ سالگی به این بیماری دچار می شوند، ژن خاص 
موقرمز ها اثرگذار است.  هرچند که هنوز دلیل دقیقی برای این موضوع کشف نشده است، 
اما محققان این فرضیه را قبول دارند که ملانین )رنگدانه( که به پوست و مو رنگ می دهد، 

ممکن است به سموم متصل شده و فرد را از پارکینسون نجات دهد.

ضرورت توجه به علائم افسردگی و درمان آن
افسردگی از جمله اختلاهای روانی متداول اما جدی است که می تواند فرد را به خودکشی 

هم وادار سازد و یکی از دلایل اصلی آسیب دیدگی در افراد است.
 طبق اعلام موسسه ملی سلامت روان در آمریکا، ۱۶ میلیون نفر از افراد ۱۸ سال و بالاتر 
در این کشور در سال ۲۰۱۴ حداقل یک بار دچار احساس افسردگی شده اند همچنین از 

میان هر ۱۰۰ کودک آمریکایی دو نفر در معرض خطر ابتلا به افسردگی شدید هستند.
در صورتیکه این اختلال روانی تحت درمان قرار نگیرد این احتمال وجود دارد علائم آن 
تشدید شده و برای چند ماه یا حتی چند سال ادامه پیدا کند. مرکز کنترل و پیشگیری از 
امراض آمریکا اعلام کرده است در سال ۲۰۱۰ هزینه اقتصادی ناشی از افسردگی حدود 
۲۱۰ میلیارد دلار برآورد شده است. علائم افسردگی می تواند شدت های مختلفی داشته 
باشد که از جمله آن ها موارد زیر است: داشتن احساس بد، از دست دادن انگیزه برای 
انجام امور مختلف، احساس خستگی و کاهش سطح انرژی، بی خوابی یا افزایش مدت 
زمان خواب، بروز تغییر در میزان اشتها، عدم تمرکز، سر درد، مشکلات گوارشی، اقدام 
به خودکشی یا فکر کردن به آن. به گفته کارشناسان انجمن روان پزشکان آمریکا برای 
تشخیص افسردگی لازم است علائم آن برای مدت زمان حداقل دو هفته ادامه پیدا کند. 
علاوه بر این وجود بیماری هایی همچون تیروئید، تومور مغزی یا کمبود برخی ویتامین ها 
می تواند با علائم افسردگی خود را نشان دهد. از جمله فاکتورهای خطرزا در بروز افسردگی 
شامل تنها و منزوی بودن، عدم حمایت های اجتماعی، سابقه خانوادگی ابتلا به این بیماری، 
وقوع حوادث استرس زا، مصرف موادمخدر و مواد الکلی، بیکاری و مشکلات دوران کودکی 
می شود. به گزارش مدیکال دیلی، برای درمان افسردگی تجویز دارو و روان درمانی توصیه 
می شود. پزشکان ممکن است برای بیمار داروهای ضدافسردگی تجویز کنند که وضعیت 
روانی فرد در مدت یک هفته تا دو هفته پس از مصرف دارود بهبود پیدا می کند. همچنین 
روان درمانی از جمله روش های پیشنهادی برای بیمارانی است که دچار افسردگی خفیف 

هستند.

محققان توصیه می کنند؛

فواید خوردن انجیر در کاهش وزن و فشارخون
مصرف انجیر چه به صورت تازه و چه به صورت خشک حاوی فواید متعددی است.

 به گفته محققان دانشگاه اینسبروک اتریش، میوه کاملا رسیده انجیر که در آستانه خراب 
شدن باشد حاوی بیشترین میزان آنتی اکسیدان است. در ادامه به برخی فواید انجیر برای 

سلامت اشاره می شود.
حفظ رطوبت پوست

خوردن انجیر کمک می کند تا پوست جوان و شاداب به نظر برسد. اسیدهای چرب امُگا-
۳ موجود در انجیر از پوست حفاظت می کنند؛ با علائم پیری مقابله می کنند؛ و قرمزی 
مربوط به آکنه و سایر مشکلات پوستی ناشی از ترکیبات ضدالتهابی را کاهش می دهند.

کمک به هضم غذا و کاهش وزن
انجیر منبع عالی فیبر رژیمی بوده که به هضم غذا و کنترل وزن کمک می کند. میزان 
فیبر بالای این میوه، آب را جذب می کند و دفع مدفوع را راحت تر می نماید. این میوه 
بهترین گزینه برای درمان یبوست است. همچنین وجود آنزیم موسوم به فیسین در انجیر 

قادر به متابولیز پروتئین به اسیدآمینه است که می تواند منجر به کاهش وزن شود.
مقابله با سرطان پوست

انجیر حاوی فیتوشیمیایی موسوم به »بنزآلدئید«، عنصر فعال موجود در عصاره آب این 
میوه، است که دارای قابلیت های مقابله با سرطان است. در مطالعه سال ۲۰۱۲ مشخص 
شد انجیر منبع خوب ترکیبات بیواکتیو نظیر فنولیک، کومارین و اسیدهای چرب است که 
می تواند در درمان سرطان های پوست بجز ملانوم موثر باشد. بعلاوه، انجیر حاوی کومارین 

های است که برای سرطان های پوست و پروستات مورد استفاده قرار می گیرد.
کاهش فشارخون

انجیر منبع غنی پتاسیم است، عنصری که به کنترل فشارخون کمک می کند. پتاسیم 
می تواند تاثیرات منفی ناشی از نمک بر روی فشارخون را کنترل کند. بسیاری از افراد به 
قدرکافی میوه و سبزیجات مصرف نمی کنند اما میزان بالای سدیم در قالب نمک استفاده 
می کنند که می تواند منجر به کمبود پتاسیم شده و احتمالا بروز فشارخون بالا را به همراه 
دارد. محققان هشدار می دهند مصرف نمک موجب افزایش میزان سدیم خون شده و در 
نتیجه توانایی کلیه ها در دفع آب کاهش می یابد. این آب اضافی در بدن موجب افزایش 

فشارخون می شود.

رابطه مستقیم سرما و استرس با اگزما

 استفاده از کرم های کورتون دار ممنوع! 
یک متخصص پوست گفت: عوامل زیادی در اگزما موثر بوده و با شروع فصل سرما و 

قرارگرفتن در محیط های گرم این مساله تشدید می شود.
محمد رضوانی متخصص پوست، ؛ اظهار داشت: اگزما )eczema( به التهاب یا آماس 
پوست گفته می شود که می تواند منجر به خارش، قرمزی، تورم، پوسته ریزی و دیگر 

نشانه ها شود.
 وی ادامه داد:  اگزما انواع مختلفی از جمله سرشتی، تحریکی و آلرژیک دارد و نوع رایج 
آن که با شروع فصل سرما شیوع بیشتری پیدا می کند، اگزما زیروتیک موسوم به اگزما 
ناشی از خشکی پوست است.   این متخصص پوست عنوان کرد: افراد با پوست خشک 
بیشتر مستعد ابتلابه این بیماری بوده چرا که این خشکی منجر به التهاب و واکنش بیشتر 
شده و همچنین با شروع فصل سرما به دلیل اینکه رطوبت هوا و به دنبال آن چربی پوست 
کاهش یافته و قرار گرفتن در محیط هایی با درجه حرارت بالا موجب تشدید این مساله 
می شود. رضوانی در مورد روش های تشخیص این بیماری ابراز داشت: شرایط بیماری با 
توجه به نشانه ها و معاینه فیزیکی و همچنین با مشاهده ترک های ریز، التهاب، خارش، 
ترشح و بروز پلاک های برجسته قرمز که گاهی به شکل گرد )سکه ای( یا منتشر )تخته 
ای( تشخیص داده می شود. وی ابراز داشت: یکی از عوامل موثر بر اگزما، استرس بوده که 
منجر به بالارفتن آستانه تحریک و به دنبال آن خارش بیشتر و تشدید اگزما می شود.  
این متخصص پوست در خصوص روش درمان بیماری تصریح کرد: نحوه درمان به شدت 
و دلیل بیماری بستگی دارد و در مبتلایان به نوع مزمن بیماری استفاده از دستگاه بخور 
سرد در خانه یا محل کار و استفاده از کرم های چرب کنده به دفعات نیاز توصیه می  شود.

  وی ادامه داد: استفاده از کرم کورتون دار به منظور بالابردن چربی پوست با تجویز 
پزشک راهگشا بوده اما مصرف خودسرانه آن به دلیل داشتن عوارض، مشکل را دو چندان 
می کند.   رضوانی عنوان کرد: استفاده از شوینده های مناسب حاوی کرم های مرطوب 
کننده و گلیسیرن و همچنین با درصد قلیایی پایین ) ph:۴.۵-۵.۵( می تواند به مقدار 
قابل توجهی آثار ناشی از این بیماری را کاهش دهد.  این متخصص پوست یادآور شد: 
استفاده از شوینده های ملایم و کاهش مدت زمان، مصرف آب با درجه حرارت پایین در 
هنگام استحمام، استفاده از لوسیون های نرم کننده و کرم چرب کننده به مبتلایان اگزما 

توصیه می شود. 

در مورد اثرات مثبت خندیدن برای سلامتی بسیار گفته 
شده است، ولی تحقیقات نشان داده است که گریه هم می 
تواند برای سلامتی مفید باشد. بنابراین اگر پس از حادثه 
یا خبر ناگواری گریه تان گرفت، اجازه دهید اشک هایتان 
جاری شود. گریه کردن اجازه می دهد تا احساسات و 
تنش هایتان سرکوب شوند و این امر به کاهش استرس 

و افسردگی و بهتر کردن خلق و خویتان کمک می کند.
استرس را کم می کند

شما فقط زمانی که غمگین هستید گریه نمی کنید. 
گریه کردن، پاسخ بدنتان به استرس بیش از حد نیز است. 
وقتی گریه می کنید، بدن خود را از کورتیزول پاک می 
کنید. کورتیزول هورمونی مرتبط با استرس است که وقتی 
سطحی نامتعادل در بدن داشته باشد، می تواند به سلامتی 

شما آسیب برساند.
سطح بالای این هورمون می تواند مشکلات مختلفی در 
بدن ایجاد کند نظیر: مشکلات خواب، کاهش پاسخ ایمنی 

بدن و افزایش وزن.
همچنین استرس خطر حمله قلبی را زیاد کرده و به 
قسمت هایی از مغز ما آسیب می زند که با گریه از این 

خطرات دور می مانیم.
سموم را از بدن دفع می کند

هنگامی که دچار فشار روحی می شویم مانند مرگ یکی 
از عزیزان، مغز و بدن ما شروع به تولید ترکیبات شیمیایی 
خاصی می کند. گریه کردن کمک می کند تا این ترکیبات 
شیمیایی زائد که نیازی به آنها نیست از بدن حذف گردند.

اشک احساسی در واقع مواد سمی را که پس از فشار 
روحی در خون تجمع می یابند، از بدن دفع می کند.

باکتری های چشم را می کشد
اشک شما باکتری ها را از اطراف چشمتان می شوید، 
زیرا دارای لیزوزیم است. این آنزیم دیواره سلولی باکتری ها 
را که برای بقای خود ضروری است ، از بین می برد. وقتی 
گریه می کنید، لیزوزیم آزاد می شود و بیش از ۹۰ درصد از 

باکتری های موجود در مسیر خود را می کشد.
این ویژگی ضد میکروبی اشک، به توقف باکتری هایی که 

باعث عفونت چشم می شوند، کمک می کند.
بینایی تان را بهبود می دهد

تا به حال برایتان پیش آمده که بعد از یک روز طولانی 
کاری ، احساس کنید دیدتان کمی تار شده است؟

 در طول روز، غشاهای چشم آب خود را از دست می 
دهند که باعث می شود تمرکز دیدتان را از دست بدهید. 

گریه کردن به این غشاها آب رسانی می کند و منجر به 
تجدید قوای چشم می شود.

حالتان را بهتر می کند
گریه کردن با انتشار هورمون های خاصی استرس را 
کاهش می دهد. بدیهی است این موضوع، اثر مثبتی بر خلق 

و خوی شما بگذارد.
یک مطالعه در سال ۲۰۰۸، توسط دانشگاه فلوریدای 
جنوبی انجام شد که نشان داد ۹۰ درصد افرادی که در 
شرایط پر اضطراب گریه می کنند، حالشان به میزان قابل 
توجهی بهتر می شود. هنگام مواجهه با مشکلات زندگی، 
کسانی که گریه نمی کنند در مقایسه با آنهایی که مشکلی 

با گریه کردن ندارند، تکیه گاه کمتری دارند.
با احساسات تان روبرو می کند

آنهایی که می گویند گریه نمی کنند به احتمال زیاد از این 
حقیقت که دلایلی برای گریه کردن دارند فرار می کنند. در 
زندگی هرکسی دلیلی وجود دارد که به خاطرش گریه کند 

و این موضوع به هیچ وجه خجالت آور نیست.
هنگام مواجهه با یک بحران عاطفی، چگونگی کنار آمدن با 
مشکل به خودی خود دشوار است. حال اگر بخواهید جلوی 
اشک ریختن خود را هم بگیرید، نیاز به تلاشی مضاعف 
دارید. این تلاش نتیجه ای جز افزایش استرس برایتان به 

دنبال نخواهد   داشت.
ارتباط تان را با نزدیکان تان قوی تر می کند

اگر کسی از نزدیکتان شروع به گریه کند، شما به طور 
غریزی می فهمید که مشکلی وجود دارد. در واقع گریه هم 
می تواند نوعی حرف زدن باشد. ممکن است کسی سعی 
کند تظاهر کند که حالش خوب است، اما اشک هایش 

آشکار خواهند کرد که حال خوبی ندارد.
وقتی بغض کسی می ترکد مثل این است که دریچه ای 
به سمت افکار و احساساتش گشوده می شود و این اتفاقی 
است که فرصت یک گفتگوی عمیق بین ما و کسی که 

دوستش داریم را به وجود می آورد.
در برابر عوامل محرک خارجی از چشم

 محافظت می کند
جسم  هر  به  بدن  طبیعی  پاسخ  ها  اشک  همچنین 
خارجی ای هستند که به چشم آسیب می رساند. وقتی 
چشم  در تماس با ذرات غبار، شن یا خاک قرار می گیرد، 
واکنش طبیعی بدنتان، اشک ریختن است. به  این  ترتیب 
از غشاهای چشمتان در برابر خراش و عفونت محافظت 

می شود.

منگنز بدن را کاهش می دهد
گریه کردن میزان منگنز بدن را کم می کند. منگنز 
عنصری است که روی خلق و خو تاثیر می گذارد. مشاهده 
شده است که مقدار بیش از حد منگنز در بدن می تواند بر 
روی خلق و خوی تاثیر منفی بگذارد که این حالت به اشکال 
عصبی و اختلالات احساسی یا روانی بروز می کند. از آنجایی 
که غلظت منگنز در اشک سی برابر غلظت آن در خون 
است، عمل گریه می تواند به کاهش سطح منگنز منجر شده 

و تاثیر مثبتی بر خلق و خوی داشته باشد.
احساسات تان را آزاد می کند

به غیر از ورزش و خنده، عمل گریه کردن نیز اندروفین ها 
را آزاد می سازد. اندورفین ها باعث شادی و نشاط می شوند.

همچنین خواص ضد درد دارند.
اغلب گفته می شود که اگر بگذارید احساسات منفی 
در شما جمع شود، این امر باعث اختلالات روانی مانند 
افسردگی می شود. گریه به بیرون ریختن این احساسات 
کمک می کند و احساس بهتری را برای شما ایجاد می کند. 

فشار خون را کاهش می دهد
مشاهده شده است که فشار خون به دنبال یک بار گریه 

کردن کاهش می یابد.
آزادی احساسات به دام افتاده بعد از گریه باعث می شود 
ما احساس بهتری همراه با کاهش فشار خون و بهبودی 
ضربان قلب داشته باشیم. علاوه بر کاهش فشار خون، عمل 
گریه همچنین در کاهش تعداد ضربان قلب کمک می کند.

اندورفین آزاد می کند
همچنین خواص ضد درد و آرام بخشی دارند، به این معنی 
که از مانع رسیدن پیام های درد به مغز می شوند. این امر 
نشان می دهد که گریه همچنین ممکن است به کاهش 
درد جسمی کمک کند. بنابراین، اگر زمانی که موضوع 
ناراحت کننده ای شما را به گریه کردن تحریک می کند 

آن را دریغ نکنید.
سلامت کلی شما را بهبود می بخشد

آیا می دانستید اشکی که ناشی از احساسات باشد، نسبت 
به دیگر انواع گریه ۲۴ درصد آلبومین )یک نوع پروتئین( 
بیشتری دارد؟ این موضوع به تنظیم سوخت و ساز بدن 
کمک می کند. پس گریه برای شما فوایدی به همراه دارد و 

لازم نیست خودتان را مجبور کنید که اشک نریزید.
زمانی که احساس می کنید که دیگر قادر به حمل بار یک 
درد عاطفی، به خصوص از نوع آسیب زا نیستید، آنگاه برای 

داشتن یک گریه خوب خود را آماده سازید.

فواید گریه برای سلامتی محققان هشدار می دهند؛

مکمل های رژیمی و گیاهی به کبد 
آسیب می رسانند

 طبق نتایج یک تحقیق جدید، مصرف مکمل های گیاهی و رژیمی برای کبد خطرناک 
هستند.  به گزارش مهر، محققان داده های مربوط به پایگاه داده DILIN )شبکه آسیب 
کبدی ناشی از دارو( را مورد بررسی قرار دادند. در حالی که DILIN آسیب های شدید 
کبدی ناشی از هر نوع دارو را ثبت و پیگیری می کند، اما محققان در این مطالعه صرفا بر 
موارد ناشی از مکمل های رژیمی و گیاهی تمرکز کردند. محققان دریافتند در حال حاضر 
۲۰ درصد از موارد مسمومیت کبدی ناشی از مصرف این محصولات است که عمدتاً مکمل 
های غذایی چندمولفه ای عنوان می شوند. همچنین آنها دریافتند استروئیدهای آنابولیک و 
عصاره چای سبز متداول ترین عامل مسمومیت کبدی بودند. دکتر ویکتور ناوارو، سرپرست 
تیم تحقیق از مرکز پزشکی انیشتین پنسیلوانیا، در این باره می گوید: »اقدامات بیشتری 
برای شناسایی عوامل مضر احتمالی موجود در مکمل های گیاهی و رژیمی و پیشگیری یا 
کنترل بیشتر آنها نیاز است.« تحقیق دیگری هم نشان داده است که آسیب های کبدی 
 DILIN ناشی از مصرف مکمل ها در حال افزایش است. بررسی های اخیر توسط محققان
نشان می دهد که میزان بروز اسیب های کبدی از اوایل دهه ۲۰۰۰ تاکنون بیش از دو برابر 
شده است. محققان با سند و مدرک نشان داده اند که چگونه برخی مکمل ها به کبد آسیب 
می رسانند. استروئید موجب آسیب کوتاه مدت به کبد می شود و توانایی این عضو در تولید 
صفرا را متوقف می کند. از سوی دیگر عصاره چای سبز و سایر محصولات غالباً موجب بروز 
التهاب حاد کبد )هپاتیت( می شود. طبق برآوردها مسمومیت کبدی ناشی از دارو مسئول 

۱۰ درصد از تمامی موارد ابتلا به نمونه های حاد هپاتیت در سال است.

یک محقق و پژوهشگر طب سنتی  مطرح کرد

بهترین دم کردنی ها برای رفع سرماخوردگی
یک محقق و پژوهشگر طب سنتی گفت: مبتلایان به سرماخوردگی می توانند با 
مصرف این آنتی بیوتیک طبیعی و مرکبات خیلی زود بهبود یابند. حیدر عظمایی محقق 
و پزوهشگر طب سنتی ؛ با بیان اینکه در بروز سرماخوردگی بیش از ۲۰۰ نوع ویروس 
دخالت دارند؛ اظهار داشت: از مهم ترین نشانه های این بیماری می توان به آبریزش بینی، 
گلودرد، سرفه و عطسه اشاره کرد.سرماخوردگی موجب عفونت بینی، گلو، سینوس و 
گوش ها می شود و اصلی ترین راه سرایت ویروس ها، از طریق تماس دست است.  وی با 
عنوان اینکه درمان قطعی برای سرما خوردگی وجود ندارد و بهترین روش برای  بهبودی 
این بیماری تقویت سیستم ایمنی بدن است؛ یادآور شد: مرکبات مانند پرتقال، نارنگی، 
گریپ فروت و به خصوص لیمو شیرین که منبع غنی از ویتامین c هستند با افزایش قدرت 
ایمنی بدن به مبارزه با سرماخوردگی کمک می کند.  این محقق و پژوهشگر طب سنتی 
عنوان کرد: یکی دیگر از گیاهان دارویی موثر در درمان سرماخوردگی، زنجبیل است که 
به دلیل خاصیت تعریق کنندگی سبب خروج ویروس ها از بدن می شود، همچنین این 
گیاه خاصیت میکروب کشی دارد و سبب تسکین درد نیز می شود.  عظمایی ابراز کرد: 
افراد سرماخورده باید ۵۰ گرم آویشن شیرازی، ۴۰ گرم پونه کوهی ،۳۰ گرم گل پنیرک 
و ۲۵ گرم گل ختمی را به همراه چند عدد عناب را جوشانده و سپس محلول صاف شده 
این مخلوط را روزانه ۴ نوبت هر بار ۱ لیوان مصرف کنند.  وی با افزودن اینکه مصرف چهار 
تخم )بهدانه، بارهنگ، تخم شربتی و قدومه شیرازی( سبب نرمی سینه می شود؛ توصیه 
کرد:  افراد سرماخورده می توانند با مصرف شلغم پخته شده از این آنتی بیوتیک طبیعی 
بسیار قوی بهره مند شوند.  عظمایی گفت: بخور گیاهانی مانند اکالیپتوس، آویشن، پونه و 

بابونه نیز تاثیر چشمگیری در درمان سرماخوردگی دارد.

 

عرضه نانو آنتی بیوتیک با قابلیت رفع مشکلات مقاومت دارویی

پژوهشگران واحد علوم دارویی دانشگاه آزاد اسلامی، 
نانو آنتی بیوتیکی را عرضه کردند که علاوه بر آنکه میزان 
مصرف آنتی بیوتیک را در بیماران کاهش می دهد، مشکل 
مقاومت باکتری ها در برابر آنتی بیوتیک را برطرف می کند.

فائزه علی حسینی از محققان طرح عنوان این طرح 
را نانو آنتی بیوتیک آمپی سیلین ذکر کرد و گفت: آمپی 
سیلین آنتی بیوتیکی است که در حال حاضر باکتری ها به 
آن مقاومت نشان داده اند از این رو این دارو کارایی خود را 
از دست داده که این امر موجب شده است تا پزشکان این 
دارو را برای بیماران تجویز نکنند. علاوه بر آن این دارو در 

اختیار داروخانه ها قرار نمی گیرد، از این رو برای رفع این 
مشکل مطالعاتی را در این زمینه انجام دادیم.

حسینی، با اشاره به جزئیات این طرح تحقیقاتی یادآور 
شد: در این مطالعات با کمک نانو فناوری آمپی سیلین را 
درون ذرات جامد لیپیدی از جنس کلسترول بارگذاری 

کردیم )قرار دادیم( .
این محقق اضافه کرد: پس از این مرحله اثرات آنتی 
باکتریال این دارو مورد ارزیابی قرار گرفت و مشاهده کردیم 
آنتی بیوتیک آمپی سیلین که در گذشته اثر بخشی نداشته 
است با فرم نانویی نه تنها بر روی باکتری های »گرم منفی« 

بلکه بر روی »باکتری های گرم مثبت« نیز موثر است.
وی با تاکید بر اینکه آمپی سیلین فرم نانویی تولید شده 
در این مطالعات بر روی طیف وسیعی از باکتری ها کاربرد 
دارد و قادر است آنها را از بین ببرد، یادآور شد: نانو آمپی 
سیلین تولید شده به صورت پمادآماده شده و مجوزهای 
مربوط به عرضه این دارو به داروخانه ها تا انتهای سال 

جاری دریافت خواهد شد.
حسینی به بیان مزایای این دارو نسبت به سایر آنتی 
بیوتیک ها پرداخت و خاطر نشان کرد: دز مصرف این 
دارو نسبت به سایر آنتی بیوتیک ها کمتر است؛ چراکه بر 
خلاف سایر آنتی بیوتیک ها که بیمار باید آن را در مدت 
۲۴ ساعت ۲ تا ۳ بار مصرف کند، این آنتی بیوتیک در 

مدت ۲۴ ساعت تنها یک بار مصرف می شود.
وی موثر بودن این آنتی بیوتیک جدید بر روی طیف 

وسیعی از داروها را از دیگر مزایای این دارو ذکر کرد و ادامه 
داد: از آنجایی که این دارو تنها یک بار در روز استفاده می 
شود از این رو علاوه بر کاهش هزینه ها، از سوی بیماران 

مورد پذیرش بیشتری قرار گرفته است.
حسینی تولید این دارو را در قالب های ژل، محلول و 
پماد اعلام و اظهار کرد: این دارو برای درمان عفونت های 

ناشی از سوختگی به کار برده می شود.
این محقق در این باره توضیح داد: بیماران سوختگی 
معمولا از سوختگی جان خود را از دست نمی دهند بلکه از 
عفونت فوت می کنند که استفاده از این دارو از بروز عفونت 
های ناشی از سوختگی جلوگیری خواهد کرد. البته این 
دارو برای عفونت های ناشی از بخیه و زخم های وسیع 

نیز کاربرد دارد.
حسینی همچنین از رفع مشکل ناشی از مقاومت به 
آنتی بیوتیک در بیماران با استفاده از نانو آمپی سیلین 
تولید شده خبر داد و گفت: باکتری هایی هستند که 
مقاومت در برابر آنتی بیوتیک دارند این دارو مقاومت آنها 
را از بین می برد به این صورت که نانو ذرات موجود در این 
دارو، دیواره باکتری را می شکند و وارد باکتری می شود 
و از این طریق دارو مشکلات بیمارانی که مقاومت دارویی 

از بین می رود.
به گفته وی این طرح تحقیقاتی با همکاری دکتر غفاری 
در واحد علوم دارویی دانشگاه آزاد اسلامی اجرایی شده 

است.

به  مجموعه جدیدی  ایران،  زیستی  و  ژنتیکی  ذخایر  ملی  مرکز  محققان  به همت 
کلکسیون های ایجاد شده از دام های در خطر انقراض مرکز اضافه شد.

انک سلول های انسانی و جانوری مرکز ملی ذخایر ژنتیکی و زیستی ایران موفق به تهیه 
و نگهداری کلکسیونی با بیش از ۳۵۰ رده سلولی از گونه های مختلف دام های در معرض 
انقراض کشور شد. دکتر سید ابوالحسن شاهزاده فاضلی، رییس مرکز ملی ذخایر ژنتیکی و 
زیستی ایران، در خصوص اجرای این پروژه ملی که در راستای حفاظت و نگهداری از این 
ذخایر ژنتیکی ارزشمند کشور انجام گرفته است، گفت: ایران از لحاظ تنوع ژنتیکی دامی از 
جمله کشورهای کم نظیر جهان بوده و در مواردی انحصاری بوده ولی متأسفانه این سرمایه 
عظیم و گرانبهای الهی در معرض تهدید جدی است و از نظر بسیاری از متخصصان بعضی 
از نژادهای بومی در حال انقراض و یا در شرایط بحرانی ارزیابی می شوند. فاضلی خاطرنشان 
کرد: حفظ این نژادها و تنوع ژنتیکی به تولیدکنندگان اجازه و امکان بهره برداری از پتانسیل ها 
و ظرفیت های ناشناخته آنان را می دهد. همچنین می توان با استفاده از این تنوع ژنتیکی به 
خصوصیات و صفات جدید از جمله مقاومت در برابر تغییرات اقلیم و بیماری های گوناگون و 
تولید محصولات جدید دست یافت و در جهت توسعه پایدار در تغذیه، کشاورزی، بهداشت و 
غیره استفاده کرد. وی افزود: با وجود نژادهای مختلف دامی در کشور به علت عدم توجه لازم 
به شناسایی قابلیت  های آنها، آمیخته گری های بین  نژادی و همچنین عدم برنامه در جهت 
حفظ نژادهای اصیل و بومی، آسیب های بسیار شدیدی به ذخایر ژنتیکی کشور وارد شده است 
لذا توجه به حفظ این ذخایر ژنتیکی کشور ضرورتی غیرقابل انکار است. رییس مرکز ملی ذخایر 
ژنتیکی و زیستی ایران با اشاره به اینکه این مرکز ملی در راستای حفاظت از این ذخایر ژنتیکی 
ارزشمند و همچنین ارائه خدمت به مراکز تحقیقاتی، پژوهشگران و دانشجویان، بیش از ۳۵۰ 
رده سلولی از گونه هایی نظیر اسب کاسپین، شتر دوکوهانه، گاو سیستانی، بز مرخز، گوسفند 
مغانی، گاو گلپایگانی، ماهی آزاد، یوزپلنگ ایرانی و چندین گونه و نژاد دیگر تولید را کرده است، 
گفت: هر کدام از گونه ها و نژادهای فوق دارای خصوصیات و به عبارتی ترکیب ژنتیکی منحصر 
بفردی هستند که متاسفانه در خطر انقراض قرار گرفته است. فاضلی خاطرنشان کرد: با توجه 
به موارد ذکر شده و اینکه پژوهش های محدودی در این نژادها انجام گرفته است، لزوم حفاظت 
از این دام ها و تولید رده سلولی و انجام پژوهش های بنیادی و ژنتیکی در این نژادهای درخطر 

انقراض، بسیار ضروری و بااهمیت است.

تهیه و نگهداری کلکسیونی از رده سلولی از 
گونه  دام های در معرض انقراض کشور

پژوهشگران مؤسسه پژوهشی علوم و فناوری رنگ و پوشش با استفاده از نانوذرات رس 
اصلاح شده درون رزین اپوکسی، موفق به تولید آزمایشگاهی یک پوشش نانوکامپوزیتی 

ضدخوردگی با خواص بهینه شدند.
کامپوزیت های پلیمری حاوی ترکیبات نانومقیاس که به نام نانوکامپوزیت شناخته می شوند، 
در دهه های اخیر توسط بسیاری از دانشمندان مورد توجه قرار گرفته اند. این گونه مواد خواص 
متفاوت بهبود یافته ای نظیر رفتار حرارتی، خواص سد کنندگی و رفتار ویسکوالاستیک نسبت 
به پلیمر اولیه از خود به نمایش می گذارند. این بهبود عموماً به سطح بسیار بالای نانوذرات و 
اندرکنش آنها با پلیمر زمینه نسبت داده می شود. اما استفاده از نانوذرات ساده نیست و به یک 
سری فرایندهای اضافی نیاز خواهد داشت.دکتر مرتضی گنجایی ساری، عضو هیأت علمی 
مؤسسه پژوهشی علوم و فناوری رنگ و پوشش از اجرای تحقیقاتی در این زمینه با هدف 
تولید یک پوشش نانوکامپوزیتی پلیمر/نانورس خبر داد و گفت: در این مطالعات درصدد 
بودیم که با تولید این نانو کامپوزیت بتوان از آن به  عنوان یک پوشش ضد خوردگی استفاده 
کرد. این پوشش علاوه بر عملکرد ضد خوردگی بالا، کارآیی فیزیکی و مکانیکی مطلوبی 
نیز ارائه می دهد. وی در ادامه افزود: با توجه به قیمت پایین رس و همچنین فراوانی این 
ذره، تولید این پوشش نانوکامپوزیت پلیمری، هزینه  به  مراتب پایین تری را نسبت به موارد 
مشابه بر صنایع تحمیل خواهد کرد. همچنین به دلیل اینکه رس یک ماده  زیست سازگار 
و زیست  تخریب پذیر است، آلودگی های زیست محیطی ناشی از فرایند تولید و استفاده از 
این نانوکامپوزیت به  مراتب کمتر خواهد بود. گنجانی با بیان این که در این طرح تحقیقاتی 
نانوذرات رس به  صورت ورقه ای درون یک زمینه  پلیمری پخش شده است، یادآور شد: اما 
ناسازگاری بین زمینه پلیمری و نانورس و پخش نامناسب این نانوذرات می تواند خواص 
ضدخوردگی و سدکنندگی را با افت شدید مواجه کند. بنابراین در این پژوهش از پلیمرهای 
پرشاخه با چگالی بالای گروه های عاملی آب دوست سطحی به عنوان پلیمر زمینه استفاده 

شده که نانو ورقه های رس می توانند بر روی این شاخه ها جذب شده و برهمکنش ایجاد کند. 
وی با تاکید بر این که از سوی دیگر این ساختار موجب می شود ورقه های رس از هم جدا شده 
و در زمینه به خوبی پخش شوند، خاطر نشان کرد: در این مطالعه در یک سامانه  اپوکسی- پلی 
آمید، نانورس با بهره گیری از نانوپلیمرهای پرشاخه که زیرمجموعه ای از پلیمرهای دندریتی 
است، اصلاح و به صورت ورقه ورقه پخش شد. اثر این فرایند بر روی ویژگی های رئولوژیکی، 
مکانیکی و خوردگی مورد ارزیابی قرار گرفت. این محقق با اشاره به نتایج به دست آمده 
افزود: نتایج نشان داد این سامانه  نانوکامپوزیتی با محدود کردن نفوذ عوامل خورنده در 
داخل نانوکامپوزیت و نهایتاً سطح زیرلایه، تأثیر چشمگیری بر روی خواص ضد خوردگی 
دارد. همچنین با توجه به رویکرد نوین سازگار کردن نانورس و زمینه، بهبود قابل توجهی در 
ویژگی های مکانیکی سامانه نیز رخ داد. به گفته وی، این پوشش می تواند در صنایع پالایش 
نفت و گاز به منظور جلوگیری از خوردگی تجهیزات و لوله های انتقال مورد استفاده قرار گیرد.

دانشمندان به این نتیجه رسیده اند که امید به داشتن 
طول عمر چند صد ساله به واسطه پیشرفت علوم تنها یک 

رؤیای بی پایه و اساس است.
 به نقل از نکست وب، گروهی از دانشمندان در آمریکا 
پس از انجام آزمایشات مختلف اعلام کردند که حداکثر طول 

عمر انسان چیزی درحدود ۱۲۵ سال است.
طی چند دهه گذشته دانشمندان زیادی برای افزایش 
طول عمر انسان تلاش کرده اند با این حال فاکتورهای 
زیادی در این میان تأثیرگذار هستند. کودکانی که امروز به 
دنیا می آیند امید به زندگی ۷۹ ساله دارند. این درحالی 

است که امید به زندگی برای آنهایی که در سالهای ابتدایی 
۱۹۰۰ به دنیا می آمدند تنها ۴۷ سال بود.

اما اکنون دانشمندان آمریکایی تخمین می زنند که به 
واسطه پیشرفتهای صورت گرفته در عرصه های مختلف علم 
و فناوری، انسان می تواند تا ۱۲۵ سال یعنی سه سال بیشتر 

از رکورددار این عرصه به حیات خود ادامه دهد.
این  توسعه  با  نشان می دهد همزمان  این تحقیقات 
فناوریها و غلبه بشر بر انواع بیماریهای عفونی، اگرچه متوسط 
سن امید به زندگی افزایش می یابد اما حداکثر سنی که 
می توان برای یک انسان متصور شد همان ۱۲۵ سال است.

تولید پوشش های ضدخوردگی برای صنایع نفت و گاز

حداکثر طول عمر انسان ۱2۵ سال است

دانشمندان از فناوری مادون قرمز برای تشخیص دقیق و به موقع حفره های دندانی استفاده 
می کنند.

 به نقل از نیو اطلس، در حال حاضر دو شیوه برای تشخیص حفره های دندانی وجود دارد: 
معاینه توسط دندانپزشک و اشعه ایکس. در معاینه رایجی که توسط دندانپزشک صورت می 
گیرد معمولا برخی حفره های ریز تشخیص داده نمی شود که همین حفره ها در آینده 
آسیبهای جدی به بدنه دندان وارد می کنند. اشعه ایکس هم در برخی موارد در شناسایی 
دقیق آنها عملکرد مناسبی ندارند.اکنون محققان دانشگاه یورک در تورنتو فناوری جدیدی 
ابداع کرده اند که می توان آن را شیوه ای مؤثر در شناسایی به موقع و دقیق حفره های دندانی 
به شمار آورد.در این روش غیرتهاجمی، هر یک از دندانهای بیمار در معرض یک منبع لیزری 
قرار می گیرد. در ادامه ابزار ارزان قیمت تصویربرداری موسوم به TPLI به عنوان  دوربین 
مادون قرمز امواج بلند به کار گرفته می شود تا تصویر دقیقی از دندانها ارایه شود.در این صورت 
وجود هرگونه ریزحفره ای به انتشار مقدار اندکی پرتوی مادون قرمز حرارتی منجر می شود که 
دوربین آن را با ضریب دقت بالایی تشخیص می دهد.این فناوری مراحل تکمیلی خود را طی 

می کند و تاکنون آزمایشات ابتدایی بر روی یک سری دندان انجام شده است.

تشخیص به موقع حفره های دندانی
 با فناوری مادون قرمز



اجتماعی 6

تولیت آستانه مقدسه حضرت معصومه)س(:

دراجرای امر به معروف و نهی از منکر
 جناحی عمل نکنیم

 تولیت آستانه مقدسه حضرت معصومه)س( گفت: در اجرای فریضه امر به معروف و نهی از 
منکر نباید به شکل جناحی برخورد شود و اگر رفتاری و یا حرکتی دیده شد باید تذکر داد. 
آیت الله سید محمد سعیدی در جلسه ای که قبل از ظهر شنبه با حضور اعضای شورای 
اداری قم و با موضوع امر به معروف و نهی از منکر در تالار معصومیه برگزار شد، گفت: انسان 

تا وقتی تکلیف خود را تشخیص ندهد نمی تواند به آنچه وظیفه اوست عمل کند.
وی با بیان اینکه امر به معروف و نهی از منکر الزاماتی دارد، ابراز کرد: یکی از این الزامات 
شناخت و حکم این دو فریضه است. امام جمعه قم با اشاره به اینکه مردم نسبت به امر به 
معروف و نهی از منکر آگاهی دارند اما علم ندارند، بیان کرد: مردم باور ندارند که در برابر عدم 
اجرای این دو تکلیف الهی مؤاخذه می شویم. وی با اشاره به اینکه امر به معروف و نهی از منکر 
فریضه ای است که مسائل دیگر حول این دو فریضه شکل گرفته است، ادامه داد: باید به باور 

این مسئله که امر به معروف و نهی از منکر باید عملی شود برسیم.
لزوم حساسیت خانواده ها نسبت به فعالیت فرزندان در فضای مجازی

آیت الله سعیدی ضمن تأکید بر اینکه خانواده ها باید نسبت به فعالیت فرزندانشان در فضای 
مجازی حساس باشند، بیان کرد: هیچ خانواده ای درآمد خود را صرف خرید عقرب و مار 
برای خانه خود نمی کند اما امروز ماهواره ها در خانه ها به راحتی در دسترس است که تأثیر 
مخربی بر انسان می گذارد. وی در ادامه با اشاره به اینکه صفحه حوادث آئینه جامعه است 
به اتفاقات و حوادثی که در این صفحات منتشر می شود اشاره کرد و ادامه داد:  بسیاری از 
طریق فضای مجازی منحرف شده اند و زندگی های بسیاری از طریق تأثیر ماهواره و فضای 
مجازی از هم پاشیده و جنایت ها و خیانت های فراوانی ایجاد شده است. تولیت آستانه مقدسه 
حضرت معصومه)س( در ادامه افزود: الزام دیگری که باید در امر به معروف و نهی از منکر 
به آن توجه شود بی توجهی به ملاحظات عاطفی و نفسانی است که افراد باید در اجرای این 
فریضه ملاحظات عاطفی را کنار بگذارند. وی بیان کرد: در اجرای فریضه امر به معروف و نهی 
از منکر نباید به شکل جناحی برخورد شود و اگر رفتاری و یا حرکتی دیده شد باید تذکر داد 
و اگر معروف بود باید به دور از جناح بندی از آن معروف تعریف شود. آیت الله سعیدی ادامه 
داد: ملاحظات مسئولان، اشخاص و دوستان در باب امر به معروف و نهی از منکر نباید مورد 

توجه باشد چون در اجرای این فریضه رضایت خداوند، اهل بیت)ع( و قرآن مد نظر است.

دبیر ستاد امر به معروف و نهی از منکراستان قم:

فرهنگ پذیرش تذکر باید در ادارات 
مورد توجه قرار گیرد

 دبیر ستاد امر به معروف و نهی از منکر استان قم بر تشکیل شورای امر به معروف و نهی 
از منکر در همه ادارات قم تأکید کرد. 

حجت الاسلام علی سلیم زاده در نشست مشترکی که قبل از ظهر شنبه با حضور تولیت 
آستانه مقدسه حرم حضرت معصومه)س( و اعضای شورای اداری و با موضوع امر به معروف 
و نهی از منکر در تالار معصومیه قم برگزار شد با بیان اینکه شورای امر به معروف و نهی از 
منکر در اکثر ادارات قم تشکیل شده است، گفت: بر اساس قانون باید شورای امر به معروف 
و نهی از منکر در تمامی ادارات تشکیل شود و هنوز برخی از ادارات با نامه نگاری های فراوانی 
که صورت گرفته هنوز پاسخی ارائه نداده اند. وی با بیان اینکه ادارات باید از بودجه فرهنگی 
برای فریضه امر به معروف و نهی از منکر هزینه کنند، ابراز کرد: هر اداره امر به معروف و نهی 
از منکر خاص خود را دارد و احصاء معروف ها و منکرات باید از سوی ادارات مورد توجه باشد.

دبیر ستاد امر به معروف و نهی از منکر استان قم با تأکید بر فرهنگ سازی تذکر در ادارات و 
نهادها ابراز کرد: فرهنگ پذیرش تذکر هم باید در ادارات مورد توجه قرار گیرد تا اگر مشکلی 
به وجود آمد فرد موظف به دادن ذکر باشد. وی آموزش در زمینه امر به معروف و نهی از منکر 
را مورد اشاره قرار داد و گفت: کمیته امداد امام خمینی)ره( قم نخستین اداره ای بود که مسئله 

آموزش را به شکل جدی دنبال کرد.

مدیرکل بنیاد شهید وامور ایثارگران قم؛ 

تکریم خانواده شهدا ، ترویج فرهنگ 
عاشورایی است

مدیرکل بنیاد شهید وامور ایثارگران قم گفت: تکریم خانواده معظم شهدا، تکریم ارزشها و 
ترویج فرهنگ ایثار و شهادت در جامعه است. 

سردار سید جواد هاشمی افزود: تکریم و تقدیر از صبر و ایثار و گذشت خانواده معظم شهدا 
تکریم و بزرگداشت ارزشهایی چون ایثار و شهادت و ترویج فرهنگ عاشورایی است .

وی ادامه داد: از همین رو از ابتدای امسال تا کنون ۷۱۰۰دیدار از خانواده معظم شهدا و 
ایثارگران در راستای سپاس از استقامت و ایثار ایشان صورت گرفته است.  وی اضافه کرد: در 
این راستا مقام معظم رهبری الگوی سایرین در تجلیل و تکریم از خاندان شهدا و ایثارگران 
می باشند و بر این مساله تاکید دارند، برنامه دیدار ریاست محترم جمهور الگوی دولتمردان 
در سپاس از این عزیزان می باشد. وی خاطر نشان کرد: دیدار از خانواده معظم شهدا در 
قالب طرح های مختلف در طول سال انجام می شود، از آن جمله طرح ام البنین، دفاع 
مقدس، دولت عشق، رمضان، شهدای منا، ابراهیمیان، علمداران حماسه و مدافعان حرم که 
از ابتدای امسال تا کنون ۱۲۴دیدار با خانواده معظم شهدای مدافع حرم صورت گرفته است.  
سردا هاشمی افزود: در استان قم نیز دیدار از خانواده معظم شهدا با حضور مسوولان ملی و 
استانی، علما و مراجع عظام تقلید صورت گرفته است تا ضمن دلگرمی خانواده معظم شهدا و 
ایثارگران ،بهره مندی از رهنمودهای علما و مراجع، الگوسازی در سطح جامعه صورت گیرد. 
وی اضافه کرد: تکریم خانواده شهدا موجب زنده نگه داشتن فرهنگ ایثار و شهادت و ترویج 
این فرهنگ عاشورایی است تکریم این عزیزان سیره نبوی و علوی است.  وی گفت: امروز 
بیش از هر زمانی نیازمند ترویج فرهنگ ایثار و شهادت و پویایی این فرهنگ در سطح جامعه 
هستیم، فرهنگ جهادی، فرهنگ مقاومت و فرهنگ هیهات من الذله در برابر دشمنان و 

خاندان شهدا بهترین مروجان این فرهنگ غنی اسلامی هستند. 

مدیرکل آموزش و پرورش استان قم:

 هفت هزار دانش آموز قمی
 به اردوی راهیان نور اعزام می شوند 

مدیرکل آموزش و پرورش استان قم گفت: در سال تحصیلی جاری، هفت هزار دانش آموز 
دختر و پسر مدارس این استان به اردوی راهیان نور اعزام می شوند. 

حمیدرضا شیخ الاسلام روز شنبه در حاشیه اعزام نخستین گروه از دانش آموزان استان قم 
به اردوی راهیان نور، در گفت و گو با خبرنگار ایرنا، افزود: اعزام دانش آموزان به مناطق راهیان 
نور از امروز تا پایان اسفندماه امسال به جز دی ماه که همزمان با امتحانات دانش آموزان 
است، ادامه دارد. وی اضافه کرد: امسال اعزام دانش آموزان به مناطق عملیاتی جنوب نسبت 
به سال گذشته ۲۰ درصد افزایش خواهد داشت.  وی با اشاره به این که دانش آموزان مقطع 
متوسطه دوم به این اردوها اعزام می شوند، ادامه داد: اگر دانش آموزانی از پایه نهم نیز اعلام 
آمادگی کنند، تعدادی از آن ها با رضایت خانواده به مناطق عملیاتی جنوب اعزام می شوند.

معاون پرورشی و فرهنگی اداره کل آموزش و پرورش قم نیز در گفت و گو با خبرنگار ایرنا 
تصریح کرد: روزانه ۶ دستگاه اتوبوس شامل ۲۴۰ دانش آموز مقطع متوسطه دوم از قم به 
مناطق عملیاتی جنوب کشور و هم چنین جزیره خارک که امسال جزء محورهای بازدید 
راهیان نور قرار گرفته است، اعزام می شوند. ناصر حمزه ای افزود: دانش آموزان در این اردو 
از خرمشهر، یادمان شلمچه، اروند کنار، فتح المبین، نحر خَیّن، بیمارستان صحرایی، دهلاویه 
و طلاییه به مدت سه روز بازدید می کنند. وی اضافه کرد: در مرحله نخست دختران و در 
مرحله دوم پسران دانش آموز به این اردوها اعزام می شوند. به گفته وی، در سال تحصیلی 
گذشته ۱۷۰ دستگاه اتوبوس شامل ۶ هزار و ۱۳۳ دانش آموز به مناطق عملیاتی جنوب 
اعزام شدند که در مقایسه با سال ۹۳، افزایش ۱۰۰ درصدی داشته است. حمزه ای بیان 
کرد: سال گذشته ۱۳۰ روحانی و ۷۵۰ مربی همراه دانش آموزان به این مناطق اعزام شدند.

وی هدف از اجرای اردوهای راهیان نور را آشنایی دانش آموزان با رشادت ها و ایثارگری 
رزمندگان هشت سال دفاع مقدس، ترویج و آشنایی با فرهنگ ایثار و شهادت و دفاع مقدس، 

مقابله با جنگ نرم دشمن، تقویت روحیه ایثار و از خود گذشتگی عنوان کرد.

معاون استاندار قم: 

مردم برای کاهش هزینه ها 
در سرشماری اینترنتی شرکت کنند 

معاون هماهنگی امور اقتصادی و منابع انسانی استانداری قم گفت: ثبت نام مردم در 
سرشماری نفوس و مسکن به صورت اینترنتی نقش موثری در کاهش هزینه های اداری این 

کار و بالارفتن سرعت انجام آن دارد. 
سید صدر الدین موسوی روز شنبه در نشست اعضای شورای اداری استان قم در تالار 
معصومیه فرمانداری قم، افزود: با توجه به ضریب نفوذ ۷۴درصدی اینترنت در قم، انتظار از 
مردم این استان برای انجام ثبت نام اینترنتی در سرشماری نفوس و مسکن بسیار بالا است 
و حداقل باید نیمی ازمردم قم با استفاده از اینترنت ثبت نام خود را انجام دهند.وی بیان کرد: 
ثبت نام اینترنتی در سرشماری نفوس و مسکن هزینه های اجرای آن را برای دولت کاهش 
می دهد و می توان از این منابع در بخش های دیگر برای توسعه کشور و استان استفاده کرد.

وی ادامه داد: مدرسه ها با تشویق دانش آموزان و والدین آنها برای ثبت نام اینترنتی در 
سرشماری، ظرفیت خوبی برای بالا رفتن آمار شرکت کنندگان دارند و در همین راستا لازم 

است مدیران آموزش و پرورش استان امکانات مورد نیاز این کار را فراهم کنند.

جانشین فرمانده انتظامی استان خوزستان  خبرداد؛

انهدام باند سارقان حرفه ای در اهواز 
جانشین فرمانده انتظامی استان خوزستان گفت: با تلاش کارآگان پلیس آگاهی اعضای 

سه باند سارقان حرفه ای با ۹۹ فقره انواع سرقت در غرب اهواز دستگیر شدند. 
سرهنگ "سید محمد صالحی" با حضور در پایگاه پلیس آگاهی غرب اهواز ضمن بازدید 
از اقلام سرقتی کشف شده گفت: کارآگان پلیس آگاهی غرب اهواز با تلاش شبانه روزی 
و اقدامات پلیسی موفق به شناسایی اعضای سه باند سارق حرفه ای شدند، که پس 
از هماهنگی با مقام قضائی، ۹ نفر از اعضای این باند را در چند عملیات جداگانه در 

مخفیگاهشان دستگیر کردند. 
این مقام انتظامی بیان داشت: ماموران در بازرسی از مخفیگاه آنها مقادیری زیادی اموال 
سرقتی شامل؛ هفت دستگاه لپ تاب، چهار دستگاه تلویزیون ال سی دی ، چند دستگاه 
دوربین عکاسی و فیلمبرداری اشیاء عتیقه، ابزارهای به کار رفته در سرقت ها ،مقادیری 

زیادی کابل برق فشار قوی، زیور آلات زنانه و ۱۶ دستگاه موتورسیکلت کشف شد. 
جانشین فرمانده انتظامی استان خوزستان افزود: سارقان در بازجویی های فنی پلیس به 
۹۹ فقره انواع سرقت، شامل؛ ۵۴ فقره سرقت موتورسیکلت، ۲۵ فقره سرقت سیم برق و 

۲۰ فقره سرقت منزل اعتراف کردند. 
سرهنگ صالحی در ادامه با اشاره به اینکه تحقیقات جهت کشف سرقت های دیگر ادامه 
دارد، خاطر نشان کرد: کسانی که اموال آنان در حوزه کلانتری های ۱۴، ۳۶ و ۲۷ سرقت 
شده می توانند جهت کشف اموال خود به پایگاه پلیس آگاهی غرب اهواز مراجعه کنند. 

وی در پایان افزود: روز گذشته ماموران عملیات ویژه پلیس مبارزه با مواد مخدر استان 
پس از روز ها تلاش و پشتیبانی اطلاعاتی یک باند دو نفره توزیع کننده موادمخدر را 

دستگیر و مقدار هشت کیلو گرم مواد روانگردان شیشه از آنها کشف کردند. 

فرمانده انتظامی استان خراسان جنوبی:

کلاهبردار 30 میلیارد ریالی در خراسان جنوبی 
دستگیر شد 

فرمانده انتظامی استان خراسان جنوبی از دستگیری کلاهبردار ۳۰ میلیارد ریالی خبر 
داد. 

به گزارش خبرنگار پایگاه خبری پلیس،سردار مجید شجاع در تشریح این خبر اظهار 
داشت:با رصد اخبار و اطلاعات روزانه توسط دایره اطلاعات جنایی پلیس و دریافت اخباری 
مبنی بر برداشت غیر مجاز از حساب های شهروندان و جعل و اخذ تسهیلات غیر مجاز از 
بانک توسط یکی از کارمندان موسسه مالی،بررسی صحت خبر  از طریق حراست موسسه 
مربوط پیگیری شد.  وی افزود:پس از تحقیقات میدانی کارآگاهان،۳۰ نفر از صاحبان 
حساب شکایت خود را مطرح کردند و با دستور قضائی دستگیری متهم در دستور کار قرار 
گرفت که قبل از اخذ دستور،متهم اقدام به مخفی شدن در یکی از روستاهای شهرستان 

مربوط کرده بود. 
سردار شجاع بیان داشت: اقدامات فنی پلیسی برای دستگیری متهم به علت کارشکنی 
یکی از همکاران وی مثمر ثمر نبود و منتج به فرار متهم تحت تعقیب از شهر به نقطه 
نامعلومی شد.  وی عنوان کرد: تعقیب ادامه داشت و درنهایت با به کارگیری تمام توان 
و استفاده از ظرفیت سیستم های اطلاعاتی و شگردهای خاص پلیسی متهم در یکی 
از استان های همجوار ردزنی شد.  سردار شجاع با بیان این که بلافاصله ماموران پلیس 
آگاهی با گرفتن نیابت به استان محل سکونت متهم متواری اعزام شدند ،افزود: پس از 
اقدامات فنی پلیسی نامبرده در یک عملیات غافلگیرانه در مخفیگاهش دستگیر شد.  وی 
افزود: این متهم تا کنون به برداشت ۳۰ میلیارد ریال از حساب مشتریان با جعل مدرک 
اعتراف کرده است که در این رابطه پس از تشکیل پرونده برای سیر مراحل قانونی پرونده 

به دادسرا اعزام شد.

سارق حرفه ای در مهاباد به دام افتاد 
فرمانده انتظامی مهاباد از دستگیری سارق حرفه ای با ۳۰ فقره سرقت منزل و مغازه 

خبر داد . 
سرهنگ "بابانژاد" در گفت و گو با خبرنگار پایگاه خبری پلیس، اظهار داشت: در پی وقوع 
چندین فقره سرقت منزل و مغازه در "مهاباد" ، رسیدگی به موضوع در دستور کار پلیس 
قرار گرفت.  وی افزود: ماموران با انجام اقدامات اطلاعاتی موفق شدند سارق را شناسایی 
کنند؛ در استعلام های صورت گرفته مشخص شد که متهم از سارقان حرفه ای و سابقه 
دار است.  این مقام انتظامی ادامه داد: پس از شناسایی مخفیگاه متهم ، ماموران موفق 
شدند شب گذشته وی را حین سرقت دستگیر کنند ؛ متهم در بازجویی های پلیسی به 
۳۰ فقره سرقت منزل و مغازه در شهرستان مهاباد اعتراف کرد.  فرمانده انتظامی شهرستان 
مهاباد خاطرنشان کرد: متهم پس از تشکیل پرونده مقدماتی جهت سیر مراحل قانونی ، 

تحویل مقامات قضائی شد.
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واقعه ی عاشورا ، با همه ی بزرگی مصیبت و بی هماوردی فجایعی 
که بر بزرگترین انسانهای تاریخ داشت، درسهای فراوانی دارد. توجه به 
این مسئله که در کنار شور حسینی نباید شعور حسینی فراموش شود 
و از قطره قطره اشکهایی که بر اباعبدالله )علیه السلام( ریخته می شود 
باید درس گرفت و در زندگی به کار بست، خود از درسهای عاشوراست. 
در میان معاصرین یکی از بزرگترین اندیشمندانی که توجه ویژه ای 
به این مسئله داشته اند مرحوم علامه محمد تقی جعفری)ره( بودند 
که مجموع سخنرانی ها و مطالب ایشان در این خصوص در کتاب 

"حسین، شهید فرهنگ پیشرو انسانیت" منتشر شده است. 
در علم امام حسین )علیه السلام( به شهادتشان شک و شبهه ای 
وجود ندارد، اما ایشان معنای حیات و مرگ را به طور دقیق درک کرده 
بودند و مرگ باعزت را بر حیات با ذلت ترجیح می دادند. پس برحسب 
انجام وظیفه و زنده نگه داشتن آرمان های الهی به کربلا رفتند. یکی 
از مسائل مهم و شبهات مطرح شده راجع به مباحث واقعه عاشورا این 
است که طبق ادله یقینی بر ما مسلم شده که امام نسبت به شهادتشان 
در واقعه عاشورا آگاهی و علم داشتند اما چگونه باوجوداین علم به این 

سرزمین قدم نهادند.
استدلال این افراد چنین است که: تصمیم و اقدام امام برای ورود به 
این حادثه با توجه به اطلاع ایشان از شهادتشان عملی مشروع نیست. 
آن ها حیات دنیوی را مطلوب مطلق خود می دانند و بر این باورند که 
با توجه به اهمیت حیات وزندگی، انجام عملی که در آن احتمال خطر 
مرگ وجود داشته باشد نامعقول بوده و شرعی نیست چه رسد که امام 
به شهادت خودآگاه بودند. به منظور پاسخ به این سؤال مهم بررسی 

چند مسئله ضروری است.
بررسی مفهوم حیات

بزرگ ترین ایراد و ضعف افرادی که چنین شبهه ای را وارد نموده اند، 
عدم شناخت معنای صحیح زندگی است.

انسان هایی که زندگی مادی و جهان هستی را، زندگی اصلی انسان 
می دانند و توجهی به این مطلب ندارند که خوردن و آشامیدن و 
اشباع غرایز طبیعی، حقایق زندگی انسان و هدف خلقت او نیست. 
آنچه موجب عظمت انسان می شود و تمام امتیازات معنوی و کمالات 
روحانی انسان، خود دلیل این مطلب است که حقیقت زندگی و مطلوب 
انسان، زندگی مادی صرف نیست. دین مبین اسلام نیز حیات معقول را 
حیات مدنظر انسان می داند وزندگی طبیعی و مادی را مقدمه ای برای 
دستیابی به حیات معقول بیان نموده است. حیات معقول حیاتی است 
که در تمام امور آن خداوند در نظر انسان است و انسان خود را موظف 
می سازد تا در تمام مراحل زندگی آنچه را خداوند بر او مقرر ساخته در 

نظر بگیرد و بر اساس این وظایف عمل کند. زندگی مادی مقدمه ورود 
به حیات معقول است چراکه انسان باید از حیات طبیعی عبور کند و 
این امر را درک کند که رفع نیازهای این حیات هدف او نیست. هدف 
او رشد و تکامل در مسیر الهی و دستیابی به انسانیت از مسیر صحیح 
است. عدم توجه به حیات معقول سبب می شود که انسان حیات مادی 

صرف را مطلوب مطلق خود بداند.
امام حسین )علیه السلام( مرگ درراه خدا یا به تعبیر خود ایشان 
مرگ باعزت را در مقابل حیات مادی صرف انتخاب نموده و چنین 

فرمودند که:
» من مرگ را جز سعادت وزندگی با ستمکاران را جز دل تنگی و 

اضطراب و ملالت نمی بینم.«
یکی از دلایل مهم قیام امام نیز همین مسئله بود. اینکه مردم معنای 
زندگی حقیقی را درک نکرده بودند و عده ای همه چیز را قربانی قدرت 
خود می کردند. امام حسین )علیه السلام( قیام نمود و در مقابل این 
خودخواهی ها ایستاد تا به مردم بگوید حیات انسان فقط در همین 
زندگی مادی خلاصه نمی شود که در آن غوطه ور شویم و مسیرمان 
را گم کنیم بلکه حیات دیگری نیز وجود دارد که انسان در آن جاودان 

است و این زندگی مقدمه ای است برای دستیابی به حیات اصیل 
انسانی.

بررسی مفهوم مرگ
مسئله مهم بعدی که در پاسخ این سؤال باید بیان شود، این افراد به 
غیراز اشتباه در درک معنای حیات، تصور صحیحی از معنا و مفهوم 
مرگ نیز ندارند. آن ها مرگ را به منزله انتها و آخر حیات یک انسان 
می دانند و از این امر مهم غفلت ورزیده اند که مرگ مکمل زندگی 
است. مانند میوه که مکمل و نتیجه شکوفه و شاخه های درخت است، 
مرگ هم میوه زندگی است. چنین نبود که مرگ انتهای زندگی امام 
ویارانشان باشد، بلکه به واسطه شهادت آن ها زندگیشان کامل شد و 
نتیجه داد. چراکه آن ها می دانستند زندگی فقط در این دنیا خلاصه 
نمی شود و جهان دیگری وجود دارد که نتیجه اعمال این دنیای خود 
را در آن می بینند. درواقع آن ها می دانستند که مرگ نوع دیگری از 
حیات و معنای اصلی زندگی است، زیرا معنای صحیح حیات را درک 

کرده بودند و مرگ را نهایت حیات و آخر آن نمی دانستند.
طبق ادله یقینی بر ما مسلم شده که امام نسبت به شهادتشان در 
واقعه عاشورا آگاهی و علم داشتند اما چگونه باوجوداین علم به این 

سرزمین قدم نهادند.
همین دیدگاه امام ویاران باوفایشان سبب می شود مرگ آن ها را که 
به خاطر رضای خدا و زنده نگه داشتن دین اسلام و ارزش های الهی 

بود را شهادت می دانیم نه یک مرگ معمولی. 
 شهادت به معنای پایان دادن به جریان حیات در کمال هوشیاری 
و آزادی با این هدف که با شهادت از ارزش ها و حقیقت حیات انسان 
دفاع شود درحالی که تکامل و هدفی که خداوند برای انسان در نظر 

گرفته است مدنظر افراد باشد.
آیا بازهم می توان گفت حرکت امام به سمت کربلا با در نظر گرفتن 
علم ایشان به شهادتشان در این واقعه، حرکتی نامشروع و غیرمنطقی 
بود؟ امام به کربلا رفت تا از ارزش ها و انسانیت دفاع کند و معنای 

صحیح حیات و مرگ را به انسان ها بفهماند.
علم امامان معصوم )ع( علم مطلق نیست

این مطلب بسیار مهم بوده و درواقع اصل پاسخ به این شبهه است. بر 
اساس ادله تاریخی و آیات قرآن کریم بهره مندی امامان معصوم از علم 
غیب بر ما اثبات شده است، اما باید بررسی نمود که این علم چه نوع 
علمی است؟ آیا از نوع علم مطلق است؟ خیر علم ائمه )علیهم السلام( 
موهبتی از جانب خداوند است که به آن ها عطاشده است، اما این علم 
مطلق نیست. علم مطلق مختص خداوند است. فقط خداوند است که 
بر تمام امور آگاه است و البته توانایی تغییر امری را دارد.این مطلب در 

آیات قرآن بیان شده است.
»یمْحُو اللَّهُ مَا یشَاءُ وَیثْبِتُ وَعِنْدَهُ أُمُّ الْکِتَابِ«)سوره رعد، آیه ۳۹(

)خدا آنچه را که بخواهد محو یا اثبات می کند و اصل کتاب نزد 
اوست.(

امام حسین)علیه السلام( به واسطه علمی که از سوی خداوند داشتند 
از شهادت خودآگاه بودند، اما چون علم ایشان علم مطلق نبود پس 
احتمال می دادند که شاید مشیت و خواست خداوند تغییر کند و 
مثلًا در لحظه آخر لشگریان یزید را نابود کند و امام به شهادت نرسند. 
چراکه خداوند توانایی و علم تغییر آنچه برای انسان مقدر شده را دارد 
و این علم و توانایی مختص خداوند است و حتی پیامبران و امامان نیز 
از این علم بهره مند نیستند. پس امام مأمور به انجام وظیفه الهی خود 
یعنی دفاع از دین و انسانیت بودند و نمی توانستند به این علت که از 
شهادت خودآگاهی دارند از این تکلیف الهی سرباز زده و به کربلا نروند.

خدایا! پروردگارا! ما را در فراگیری درس های عاشورا و درک و عمل 
به آن موفق بدار. امین

منبع: 
امام حسین شهید فرهنگ پیشرو انسانیت، محمد تقی جعفری

چرا امام حسین)ع( با علم به شهادتشان به کربلا رفتند؟

والدین باید با صرف زمان کافی و به تدریج زمینه آشنایی کودک را با مفهوم حریم خصوصی 
فراهم آورند.

تمامی افراد جامعه از حقوقی برخوردار هستند که از این میان می توان به حق داشتن فضایی 
به عنوان حریم خصوصی اشاره کرد.متاسفانه این حق از جمله مسائلی است که در کشور ما مورد 
غفلت و سهل انگاری واقع می شود.بسیار مشاهده می شود که کودکان همواره از والدینشان 
"سوالاتی می پرسند بنابرین آشنایی والدین با نحوه آموزش صحیح تربیت  به کودکان اهمیت 

ویژه ای دارد.پاسخ این سوالات باید به نحوی باشد که سیراب کننده ذهن تشنه کودکان باشد.
۳ سالگی، زمان طلایی آموزش حریم خصوصی به کودک

زهرا سعید واحد روانشناس کودکان استثنایی با بیان اینکه والدین باید از سن ۴ تا ۵ سالگی، 
فرزندشان را با مفاهیم حریم خصوصی آشنا کنند؛ اظهار داشت: نزدیکان کودک حتی والدینش 
نیز برای ورود به اتاق کودک باید اجازه بگیرند و از هر گونه ابراز محبت به کودک مانند بوسیدن و 

آغوش گرفتنش بدون تمایل وی جلوگیری شود.
ستاره حمیدی کارشناس ارشد روان شناسی تربیتی ابراز کرد: کودکان باید از ۳ سالگی فضای 
خصوصی را یاد بگیرند.آن ها باید بتوانند فضای عمومی را از خصوصی تفکیک دهند.همچنین 
کودکان باید آموزش ببینند که از انجام چه کارهایی در محیط عمومی امتناع کنند و چطور در 

جمع و حضور دیگران صحبت کنند.
فضای مجازی، شمشیری دو لبه در تربیت کودک

این روانشناس کودکان استثنایی در خصوص حریم شخصی کودکان در استفاده از فضای 
مجازی و اینترنت عنوان کرد: کودکان می توانند تحت نظارت والدین از شبکه های اجتماعی 
استفاده کنند فقط باید توجه داشته باشند که این کنترل باید به صورت نامحسوس صورت گیرد.

به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان ؛شکوفه اویار حسینی کارشناس ارشد مشاوره خانواده با 
اشاره به اینکه تکنولوژی مانند اینترنت به همان میزان که رشددهنده است، می تواند آسیب های 
شدیدی را برای کودک و خانواده اش ایجاد کند؛ یادآور شد: والدین می توانند در موارد ضروری 
تلفن همراهشان یا رایانه شخصی خود را در اختیار فرزندشان قرار دهند، فقط باید به این نکته 

توجه داشته باشند که از عضویت در هر شبکه اجتماعی خودداری کنند.
از ۶ ماهگی تا ۲ سالگی مانند پروانه دور فرزند دلبندتان بچرخید!

حمیدی با بیان اینکه بهترین سن برای جداسازی اتاق خواب فرزند از والدینش، ۱۲ تا ۱۸ 
ماهگی است؛ افزود: از آن جایی هنوز مفهوم ترس در کودک شکل نگرفته و نسبت به والدینش 
احساس وابستگی ندارد بنابرین این دوران مناسب ترین زمان برای این امر است. نوزادان شیرخوار 
می توانند تا پایان ۲ سالگی در کنار والدینشان ولی در تختی جداگانه بخوابند ولی در صورتی که 

نوزاد از شیر خشک تغذیه می کند می تواند در پایان ۱ سالگی کودک جداسازیش صورت گیرد.
سعید واحد با بیان اینکه جنین از ۴ ماهگی قدرت شنوایی دارد؛ ابراز کرد: والدین باید مراقب 
رفتار های خود در خواب باشند و از انجام اعمال غیر اخلاقی در اتاقی که نوزاد در آن حضور دارد، 

پرهیز کنند.
این روانشناس کودکان استثنایی توصیه کرد: والدین باید از سن ۶ ماهگی تا ۲ سالگی که کودک 
نیاز شدیدی به آن ها دارد در کنارش باشند ولی متاسفانه در کشور ما مرخصی پس از زایمان تنها 
تا ۶ ماهگی نوزاد داده می شود که این بدان معناست که درست در زمان اوج نیاز کودک به محبت 
والدینش، وی را از این نعمت الهی محروم کنیم که دیگر با گذشت زمان فرصت جبران این کمبود 
محبت نیست.بنابرین والدین باید با فراگیری شیوه های نوین فرزند پروری و اصول صحیح تربیتی، 
تعاملی عمیق و قوی با فرزندشان برقرار کنند.همچنین به سوال های کودک به صورتی واضح و 
علمی پاسخ دهند و از دادن اطلاعات اضافی به فرزندشان امتناع کنند و مطابق با شرایط سنی اش 
پاسخ گوی سوال هایی باشند که در ذهنش نقش بسته و در صورتی که کودک به دلایلی مانند 
ترس از تاریکی از خوابیدن در اتاق شخصی اش سر باز زند  باید با مشارکت کودک در چیدمان 
اتاقش و به کارگیری از چراغ خواب های فانتزی و رنگارنگ وی را برای خوابیدن در اتاقش ترغیب 

کنند و در نظر داشته باشند که پس از ۳ سالگی جداسازی کودک بسیار سخت است.

رازهای تربیت صحیح فرزندان

 فضای مجازی یک شمشیر دولبه است!



7سیاسی شنبه - هفدهم مهرماه 1395 - سال نوزدهم - شماره 4118

نکــته

خبـــر

احمد توکلی با بیان اینکه اگر با فساد مبارزه نکنیم حتما 
جمهوری اسلامی را ساقط می سازد، گفت: فساد هر حکومتی 
را ساقط می کند و این مساله فقط مربوط به جمهوری اسلامی 
نیست. احمد توکلی  نماینده دوره های اول، هفتم، هشتم و 
نهم مجلس، در گفت وگو با برنامه تلویزیونی دستخط درباره 
مسائلی همچون ضرورت مبارزه با فساد، املاک شهرداری و 
فیش های حقوقی صحبت کرد. وی همچنین در این گفت وگو 

به بیان خاطراتی از رقابت های انتخاباتی ادوار قبل پرداخت.
توکلی با اشاره به داشتن نسبت فامیلی با آیت الله آملی 
لاریجانی، عملکرد او نسبت به گذشته را بهتر می داند و 
مهمترین نقد نسبت به رییس قوه قضاییه را سخت گیری 

نسبت به رسانه ها عنوان می کند.
بخش هایی از این گفت و گو را در زیر می خوانید:

در آغاز از آخرین اظهارنظرات شما شروع می کنم که 
برایم هم قابل تامل بود و هم تکان دهنده، اخیرا در مصابه 
ای که داشتید بیان کردید که من 50 سال است که فعالیت 
سیاسی انجام می دهم و با قاطعیت می گویم که جمهوری 
اسلامی را نه کودتای نظامی سرنگون می کند و نه کودتای 
مخملی و فساد است که جمهوری اسلامی را تهدید می کند.

تهدید نمی کند بلکه در حال خراب کردن اوضاع است، تهدید 
مربوط به زمانی می شود که اتفاقی رخ نداده باشد، بله من این را 
عرض می کنم؛ من سال ۴۶ فعالیت سیاسی را شروع کردم و تاکنون 
که درخدمت شما هستم با این تجربه به آینده می نگرم و عقیده ام 
بر این است که جمهوری اسلامی تا چشم کار می کند و افق را می 
بیند کودتا نمی اندازد و با ترکیب سیاسی اجتماعی که دارد معلوم 
نیست که کودتا شود، تجاوز نظامی هم آن را برنمی اندازد، چون مردم 
ایران نشان داده اند وقتی پای بیگانه به میان می آید متحد می شوند، 
انقلاب مخملی هم نتیجه ای نمی دهد، اما اگر با فساد مبارزه نکنیم 
حتما جمهوری اسلامی را ساقط می سازد؛ فساد هر حکومتی را 
ساقط می کند و این مساله فقط مربوط به جمهوری اسلامی نیست؛

هم در دین ما این مورد بیان شده است، همانطور که پیامبر اکرم 
صلی الله علیه و آله می فرمایند حکومت با کفر می ماند اما با ظلم 
نمی ماند؛ هم اقتصاد سیاسی بیان می کند که چرا فساد همه چیز 
را از بین می برد؛ تولید را نابود می کند، سرمایه گذاری را به تاخیر 
می اندازد، هزینه سرمایه گذاری را بالا می برد، اشتغال کم و بیکاری 
زیاد می شود، اختلاف طبقاتی را شدت می دهد، باعث تغییر رفتار 
و اخلاق می شود، به هنجاری های اجتماعی آسیب وارد می کند و 

مثل یک موریانه در همه ارکان نظام اختلال ایجاد می کند.

بنابراین در حال حاضر ما در مرحله خطر هستیم؟
بله حتما در خطر هستیم، ما در مرحله ای هستیم که فساد 

سیستمی شده است.

فساد سیستمی به چه معناست، نمی توان کاری برای رفع 
آن انجام داد؟

کاری نمی توان کرد، این سوال که کاری نمی توان کرد با این 
که چه هستیم متفاوت است، این که ما در چه مرحله ای هستیم 
باید گفت در حال حاضر در مرحله فساد سیستمی هستیم و این هم 
تعریف دارد و تعریف آن این است که در هر سیستمی راه هایی برای 
بقای سیستم پیش بینی شده است مثل این که در سیستم بدن ما 
خداوند گلبول های سفید را برای دفاع از عوامل مخرب خلق کرده 
است، فساد سیستمی زمانی ایجاد می شود که گلبول های سفید 
دچار مشکل بشوند، درنتیجه با هرگونه فشار بدن هم دچار مشکل 
می شود؛ وقتی که دستگاه های مسئول حفاظت سیستم، خود به 

درجاتی گرفتار فساد بشوند آغازی برای فساد سیستمی است.

در این شرایط اصلی ترین مسئولین با کیست؟
با همه. فقط این نکته را اضافه کنم که فساد سیستمی تعریف 
عمیق تری هم دارد که ما به درجاتی از آن هم گرفتار هستیم و آن 
این است که افراد فاسد در مجاری تصمیم گیری حضور پیدا می 
کنند درنتیجه تصمیماتی اتخاذ و روش هایی تعبیه می شود که به 
طور سیستماتیک کارکرد سیستم به توزیع نابرابر درآمد منجر می 
شود، یعنی شکاف را بیش تر می سازد و منابع را به سمت افراد فاسد 

سوق می دهد که ما از این جهت هم مبتلا هستیم.
البته هیچ دردی را خدا بدون درمان ایجاد نکرده است، کشورهایی 
که به این امر مبتلا شدند، دو کار انجام دادند و نتیجه بخش بوده 
است؛ یکی از این کارها این است که زمانی که دستگاه های رسمی 
حکومت ممکن است وظیفه خود را در مبارزه با فساد انجام ندهند 
ستاد ضد فسادی را زیرنظر بالاترین قدرت کشور تشکیل داده اند و 
قضات، افسران و مامورین مورد اطمینان تر را دستچین کرده اند و آن 
ها را در این ستاد گذاردند تا موارد خاص و مهم را آن ها موردبررسی 
قرار بدهند تا امکان نفود کم تر باشد، این به این معنا نیست که در 
یک سیستم رسمی همه جا اعمال نفوذ می شود اما دیگر تضمینی 
ندارد و با تشکیل این ستاد تضمین آن بیش تر می شود و با قاطعیت 

و بدون هیچ اغماضی برخورد می کنند.
در این شرایط مردم به دستگاه های رسمی کم اعتماد می شوند، 
برخی حتی بی اعتماد می شوند و به طورکلی بر اعتماد آن ها لطمه 
وارد شده و سرگردان و حیران می مانند، درنتیجه کمکی که باید 
به مردم بشود تا از این فضا جلوگیری شود روی نمی دهد، گزارش 
و پیگیری هم صورت نمی گیرد چون مایوس هستند و آن را بی 
حاصل می دانند. در این شرایط سازمان های مردم نهاد، NGO ها 
بین مردم و حکومت واسطه می شوند و امید را بین مردم ایجاد می 
کنند، یعنی زمانی که مردم به سازمان های مردم نهاد اعتماد داشته 

باشند، اطلاع می دهند.

یک مورد که مدتی است برای من جالب توجه و مقداری 
تلخ شده است، این است که جدا از این که مسائل جناحی 

شده است، مثلا درمورد حقوق های نجومی پس از اعلام و 
بعضا برخورد، بعد از یک ماه برخی از مسئولین شاخص ما این 
را قانونی می دانند و بیان کردند که نمی توانیم بر آن ها ایراد 
بگیریم، یا قضایایی که درمورد شهرداری پیش آمد، مسئولین 
شهرداری بیان کردند که ما براساس مصوبه شورای شهر و 
مجلس هر دو، این مقدار تخفیف می دهیم، بر اساس قانون؟ 

یعنی قانون خود فسادزا است؟
بله ممکن است قانونی داشته باشیم که فسادزا باشد، یکی از 
کارهایی که ما در دیده بان شفافیت و عدالت انجام می دهیم این 
است که ساختار های فسادزا را شناسایی می کنیم و برای آن ها 
جایگزین پیشنهاد می کنیم تا ساختار موردنظر طوری تعبیه نشود 
که کارکرد آن فساد را زیاد کند؛ یا بر روی قوانینی که فساد ایجاد می 
کنند یا عدم اجرای قوانینی که مولد فساد است، کار می کنیم؛ حقوق 
شهروندین را آموزش می دهیم، پرونده مفسدین بزرگ را پالایش 
می کنیم و به دستگاه قضایی ارائه می دهیم. قانون و آئین نامه می 

تواند فسادزا باشد.

درست است که این همه سال باقی بماند و به یکباره بروز 
یابد؟

وقتی که نظارتی نداشته باشیم و غفلت کنیم یا سیستم آلوده 
باشد و به کشف مطلب کمک نکند، این قوانین امکان بقای بیش تری 
می یابد، ولی من اثبات کردم و جوابی هم دریافت نکرده ام که تمام 
دریافت هایی که تحت عنوان پرداخت های نجومی بیان شد، همه 
حرام، نامشروع و غیرقانونی است. من معتقد هستم که تمام این ها 

غیرقانونی بوده، بنابراین هم نامشروع می شود.

در قضیه شهرداری های تهران و املاکی که واگذار کرده 
بود، احساس شد که آقای توکلی چندان همانند قبل وارد 
میدان نشد، شاید نزدیکی احمد آقا و آقا محمدباقرخان کمی 

بر آن اثر داشته است؟
خیر اثر نداشته است، من تنها کسی از دوستان آقای قالبیباف 
بودم که در این مورد اعلامیه دادم و بیان کردم که رسیدگی می کنم 
و از مردم هم تقاضا کردم که به ما اطلاعات بدهند، اکنون هم این 
تقاضا را دارم. این مساله با مساله اول فرق دارد، مورد اول مسلم بود، 
من خود ۱۰ روز قبل این که اولین فیش بیمه رو شود، به مدیری 

اعتراض کردم.

همان که 35 میلیون می گرفت؟ چه کسی بود آن شخص؟
همان کسی که بعد معلوم شد ۵۷ میلیون تومان می گیرد.

همان که ذخیره نظام هم خوانده شد؟
بله متاسفانه، او در توجیه این که چرا زیاد می گیرم بیان کرد که 
من کارخانه یا سهامی ندارم، مجبورم این کار را بکنم تا زندگی ام 
بچرخد، من به او گفتم که تو برای خود ۱۷۵ ساعت اضافه کاری می 
نویسی، درحالی که طول ساعت کار در یک ماه ۱۷۶ ساعت است، 
پس تو دو ماه، یعنی دو شیفت کار می کنی، چگونه زندگی می کنی 
که با ۱۵ میلیون تومان نمی توانی زندگی کنی، ما داریم زندگی می 
کنیم دیگر، مگر چقدر اشرافیت در زندگی تو وجود دارد که می گویی 

چون سهام ندارم باید این کار را بکنم!
در این موارد مساله روشن بود، حادثه ای پیش آمد که تمام آحاد 
ملت ایران احساس پیداکردند، چون مردم ایران یا کارمند هستند یا 
کارگر و اکثر آن ها حقوق بگیر هستند، به هر حال هر خانواده ای یک 
حقوق بگیر دارد، وقتی شرایط به این سختی در کشور وجود دارد، 
بشنوند مدیری که سابقه وزارت داشته است، یعنی از مقامات بلندپایه 
کشور است، یعنی حتی پس از استعفا هم مقامات محسوب می شوند 

و حقوق مقامات را دریافت می کند.

یعنی این قانون است دیگر؟
در مورد وزراء این قانون وجود دارد یعنی بعد از وزرات پایه اش 
پایین نمی آید برای این که حفاظت شود، مردم نگاه می کنند می 
بینند کسی که قرار بود سرمشقی برای آن ها باشد این حقوق را 
دریافت می کند و حقوق او را با حقوق خودش مقایسه می کند، چون 
این مقایسه برای تک تک مردم ایران پیش آمد برای اولین بار تمام 

ملت خواهان مجازات مقصرین شدند؛
این یک تهدید و یک فرصت بود، تهدید از این لحاظ که همه 
مردم گفتند که عجب مملکتی است، ۵۷ میلیون تومان در ماه؟! 
من این را به زلزله ۸ ریشتری تعبیر کردم که خانه اعتماد بسیاری را 

خراب کرد، فرصت از این لحاظ است که تمام مردم پشت مسئولین 
هستند تا مبارزه کنند. من به آقای روحانی نامه نوشتم و عرض کردم 
که این مورد بهترین زمان است که شما وارد میدان شوید و این افراد 
را بزنید، همه مردم از شما حمایت می کنند، وقتی این افراد را بزنید 
بسیاری از افراد حساب کار خود را می کنند، پس از این باید به سراغ 

انتصابات نا حق بروید.

جواب نامه شما را دادند؟
خیر، عملا هیچ کاری نکردند، من آخرین بار عرض کردم که این 
فرصتی است که دارد ازدست می رود؛ یعنی نزدیک به تمام شدن 

است زمانش.

آقای دکتر توکلی شما با مردم ارتباط زیادی دارید، در 
همین تشکل مردم نهادتان هم ارتباط تان بیش تر شده 

است، مردم در بدنه جامعه درمورد فساد چه می گویند؟
فعلا یاس از تاثیر و نتیجه دادن اقدامات وجود دارد. این امر بسیار 
بد است، آقای روحانی می توانست این یاس را به شدت به امیدی 
بزرگ تبدیل کند، این دولت دولت امید است و یکی از دلایلی که من 
در ابتدا از این دولت حمایت کردم همین بود که در این شرایط امید، 
سرمایه ای بسیار گرانقدر برای کشور است. می توانستند این امید را 
چندین برابر کنند، من تضمین می دهم که اگر ایشان درحال حاضر 
هم این کار را انجام بدهند دور بعد رئیس جمهور می شود و آدمی 

محبوب در تاریخ ایران باقی می ماند.

مطلبی از شما خواندم که بیان کردید در مجلس هشتم 
نماینده ای به شما گفتند که وزرایی که وارد مجلس می شوند 
از ما رای می خواهند تا کار آن ها پیش برود و وقتی این کار 
را می کنیم برخی از آن ها از ما شماره حساب می گیرند، این 

طور بوده است؟
بله فیلمی هم راجع به این مورد دارم که در آن نماینده ای برای 
اهالی روستایی صحبت می کند که وزرا با ما در مجلس کار دارند و از 
ما رای می خواهند، ما هم باید به آن ها کمک کنیم و رای می دهیم، 
سپس آن ها از ما شماره حساب می خواهند و به حساب ما پول واریز 
می کنند و می گوید من برای خود آن را صرف نمی کنم! برای هر 

زهرماری خرج کند این کار فساد است.

این برای دولت قبل بود.
برای دولت قبل بود البته نه این که در دولت های قبل نبوده

بنای کج این مسئله از کجا روی داد؟ بالاخره از ابتدا که 
چنین چیزی وجود نداشته است.

متاسفانه بیش تر پس از جنگ در دولت سازندگی اتفاق افتاد و 
تعبیر ها و نگاه هایی پیش آمد که بنیان برخی از این حرکات گذاشته 

شد، این که نمایندگان را بخرند.

در همان خاطرات خود شما خوانده ام که احترام ویژه ای 
برای شخص رئیس دولت سازندگی قائل بوده اید و همیشه 
هم می گوئید که هستید، همیشه مثال می زدید که ایشان در 
خطبه های نمازجمعه آن زمان که از عدالت طلبی سخن می 
گفت و واقعا هم اعتقاد داشت، به یکباره چه شد و چه کسانی 

تصمیم ساز شدند؟
آقای هاشمی فردی ریشه دار است و من هنوز هم معتقد هستم 
باید احترام او حفظ بشود، انتقاد یک مطلب است، توهین و تخریب 
و عدم رعایت جایگاه، مطلبی دیگر؛ من همیشه جزء منتقدین ایشان 
بوده ام اما گاهی وقتی دیده ام انتقادی غیرمنصفانه از ایشان شده 
است، دفاع کرده ام. آقای هاشمی زحمات بسیاری کشیدند. شکاف 
بین انتظارات و امکانات تعین کننده رضایت و عدم رضایت مردم 
نسبت به حکومت است، ایشان به رغم زحمات زیادی که در بازسازی 
کشور انجام داد با رفتار و گفتار خود این شکاف را افزایش داد و باعث 
ایجاد نارضایتی شد. البته بخشی از این به واقعیت مربوط نبود بلکه به 

تلقی مردم از واقعیت و انتظارات آن ها ارتباط داشت.

در حال حاضر هم شما مخالف این هستید که مثلا نیرو 
هایی مثل سپاه و ارتش از فرصتی که در زمان صلح است 
استفاده کرده و کار اقتصادی انجام می دهند و به کشور کمک 

می کنند؟
دو نوع کار داریم، در هر کشوری عوامل تولید محدود است، ما در 

زمان جنگ تجهیزاتی برای جنگ می خریدیم، حالا جنگ تمام شده 
است باید چه کنند، آیا باید بگذارند بلدوزرها از بین برود و زنگ بزند؟ 
خیر این ها چون بخشی از تولید هستند باید در تولید باشند، در قانون 
اساسی به طور عقلانی بیان شده است که در دوران صلح امکانات 
سازندگی نظامی باید درخدمت توسعه کشور باشد؛ با این حال چند 
جور کار می توان انجام داد، یکی این که می توانید شرکتی را تشکیل 
بدهید و مثل سایر شرکت ها کار کرده و درآمد کسب کنید؛ اگر این 
جور شد شرکتی که فداکاران جبهه تشکیل می دهند بیش تر مورد 
توجه حکومت است یا شرکتی که افراد معمولی و خوب چه برسد به 
آدم های بد؟ گاهی کارهای بزرگی به آن ها سپرده می شود که مردم 
نمی توانند انجام بدهند، چون جسارت و روحیه نظامی دارند و انجام 

می دهند، مثل سد کرخه.
بنابراین ما باید از نیرو های نظامی تشکر کنیم که در سازندگی 
مشارکت می کنند، ولی از آن ها توقع نداریم که کاسبی کنند و رقیب 
مردم بشوند. این نیرو ها باید همیشه محبوب بمانند؛ این افراد حافظ 
ما هستند و نه رقیب ما؛ بنابراین بخشی از این کارکرد قابل دفاع و 

افتخارآمیز است  و بخشی دیگر قابل دفاع نیست.

شما زمانی که در اوایل انقلاب دادیار و دادستان بهشهر 
بودید به دلیل اجرای احکام دقیق مثل قصاص و حتی قطع 
کردن دست دزد و... در آنجا معروف بودید حتی براساس 
مطالعاتی که داشتم شما عموی خود را 24 ساعت به دلیل 
شکایات و مراجعات مردم بازداشت کردید و 33 هکتار زمین 
خاله خود را گرفتید و به مردم دادید؛ درحال حاضر واقعا این 

طور است و چنین فضایی وجود دارد؟
اگر برای خاله ام بود که نمی گرفتم چون در تصرف ایشان بود 
گرفتم؛ این طور نیست که وجود نداشته باشد، این که می گویم فساد 
سیستمیک شده است، برخی فکر می کنند که منظورم این است که 

قوه قضائیه از دم تا دم سرتاسر فساد باشد.

فکر می کنم مردم به من می گویند که چرا این همه سوال 
از آقای توکلی پرسیدید، درمورد خود ایشان نپرسیدید، 
راجع به تحصیل، زندگی و دکترای شما سخنانی گفته می 

شود یا مثلا در مورد زمینی که در شهرک غرب گرفته اید.
قضیه زمین را که کمیسیون تحقیق بررسی و رد کرد، زمین مالک 
ندارد، امتیازی که ما گرفتیم این بود که با قیمت روز ولی به قیمت 
زمین آموزشی به ما فروختند و ما پول آن را قسطی دادیم و همه 
آن را هم پرداخت کردیم؛ درحال حاضر مالک هم ندارد و وقف است. 
درمورد دکترای من هم سه وزیر در سه کابینه مختلف تایید کرده اند 
که هیچ خلافی نداشته است؛ من فقط امتحان بورس اعزام به خارج 
ندادم، آقای معین، آقای زاهدی، آقای دانشجو تایید کردند که این کار 

درست است و پرونده من اشکالی نداشته است.  
 

5 تیر 84 سه نفر را به رئیس جمهور منتخب معرفی کردید 
که در کابینه کمک کنند و گفتید مراحل طی شده و دوباره 
پیغام دادند که من ژنرال نمی خواهم. آن سه نفر چه کسانی 

بودند؟
آن روز چند روزی بعد از انتخابات بود. من استراحت مطلق 
داشتم. با آقای احمدی نژاد تماس گرفتم که شما به عیادت من 
بیایید و ثواب ببرید. کاری با ایشان داشتم. گفتم آقای لاریجانی، آقای 
رضایی و آقای قالیباف هم هستند اما شما نیم ساعت زودتر بیایید، 
بزرگواری کردند و با آقای زریبافان تشریف آورند. مطرح کردم و گفتم 

این سه نفر را به کابینه ببرید این ها رقیب ایشان در انتخابات بودند.
گفتم این کار شما را از سه حوزه مهم خاطرجمع می کند. یک 
این که شما را یک سروگردن بالاتر خواهد برد. رقیب تو بودند و 
الان وزیر تو هستند. دوم این که در این انتخابات طرفداران شما به 
روی هم پنجه کشیدند و این دلخوری از بین می رود و همه متحد 
می شوند. رای شما ۵ میلیون بود و باقی یا رای این ها و یا رأی نه 
هاشمی بود. رای طرفداران هاشمی هم پشت شما خواهد آمد و 
این کار بزرگوارانه است. آقای هاشمی هم نسبت به شما خوش بین 
خواهند شد. خارجی ها هم با یک دولت عاقل خود را طرف می 
بینند. ایشان گفتند مگه اینها می پذیرند من حرفی ندارم، من گفتم 
این با من چون قبلا زمینه ساخته بودم. ایشان قبول کردند. توافق 
کردیم. آقای احمدی نژاد کاغذ در آوردند و گفتند آقای لاریجانی 
چه وزرات خانه ای بروند و من خط دادم و گفتم وزارت خارجه برای 
ایشان خوب است. آقای رضایی هم وزرات دفاع باشند و دیگری هم 
وزیر راه باشند چون کمتر سیاسی هستند. کار عمرانی عظیم دارد و 
آقای قالیباف از پس این کار بر می آمد. آقای احمدی نژاد گفتند شما 
چطور؟ من گفتم من در مجلس بیشتر به درد شما می خورم. واقعا 
هم به دردش می خوردم اگر می خواست، قرار شد دو روز بعد نهایی 
کنیم که پیغام دادند ما ژنرال نمی خواهیم. دولت جدید دولت ژنرال ها 

است اما ژنرال ارشد اداره می کند.

این یقه آخوندی را شما مد کردید؟
خانم من دو پیراهن برای من دوخت و ایشان خیاط ماهری 
هستند. این دو پیراهن بدون یقه بود. مرحوم شهید محمدتقی شرعی 
طلبه خوش سلیقه ای بود و در تاریخ ایران با یک عده ای کار کردند و به 
من گفتند که ما لباس سنتی ایرانی را دراوردیم و شما این را بپوشید و 
با آن جلو دروبین بروید تا مردم الگوبرداری کنند. من پوشیدم و گفتم 

این لباس حزب اللهی ها درست کردند و تبلیغ کردم.

علوم دینی هم می خواندید؟
 با آیت الله آملی لاریجانی هم بحث بودید؟ من در زندان فقه و 
اصول فقه خوانده بودم. عربی خوانده بودم. آقای قدسی خراسانی 
را خدا رحمت کند که شاعر معروفی بودند به ما عربی یاد دادند. ما 
خیلی زود خواندن عربی را یاد گرفتیم. از زندان بیرون آمدیم و در قم 
ساکن شدم، آیت الله املی لاریجانی تازه دبیرستان را رها کرده بود و 

به توصیه پدر خود طلبه شده بود.

احمد توکلی:

با فساد مبارزه نکنیم نظام را ساقط می کند  سریال انصراف کاندیداهای ریاست جمهوری در پاییز پسااحمدی نژاد

 هشدار به اصولگرایان 
درباره نامزدهای بادکنکی!

پاییز با ریزش نامزدهای احتمالی انتخابات آغاز شد و تنها در نیمه اول ماه اول این فصل، 
پنج چهره مطرح اعلام کردند که کاندیدای ریاست جمهوری ۹۶ نمی شوند.

یک سنت قدیمی در انتخابات ایران وجود دارد و آن اینکه معمولا در نیمه دوم سال 
پیش از انتخابات ریاست جمهوری، خبرهای انتخاباتی به اوج خود رسیده و اصطلاحا فضا 
انتخاباتی می شود. به این ترتیب چندان عجیب نیست اگر می بینیم هنوز مهر به نیمه 

نرسیده، اخبار انتخابات فراتر از حد انتظار داغ شده است.
پاییز انتخاباتی احمدی نژاد

وقایع پاییزی معطوف به انتخابات در حالی خبرساز می شد که تابستان امسال با انتشار 
بیانیه انتخاباتی سردار سلیمانی به پایان رسید. بیانیه ای که خبر از نیامدن سردار در انتخابات 
اردیبهشت ۹۶ می داد. با انتشار این بیانیه، نگاه ها معطوف به نامزدی محمود احمدی نژاد 
شد، کسی که سفرهایش به این سو و آن سوی ایران حاشیه ساز شده بود و گفته می شد 
اصولگرایان او را برای نامزدی در انتخابات ۹۶ ارزیابی می کنند. هرچند کم نبودند آنها که 
نامزدی احمدی نژاد را چالشی برای اصولگراها می خواندند. با این وجود در نخستین تحرک 
انتخاباتی اصولگرایان در اولین روز ماه مهر، روشن شد که این جریان همچنان می خواهد 
پشت سر پدران روحانی خود حرکت کند و جریان سنتی اصولگرا همچنان در عرصه 

انتخابات فعال است.
با این همه اطرافیان احمدی نژاد اصرار داشتند که او علاقه ای به حضور در انتخابات 
ندارد. این موضع گیری ها پس از آن صورت می گرفت که خبرهای درگوشی حکایت از 
منع کاندیداتوری احمدی نژاد داشت. موضوعی که حسن روحانی را در عرصه انتخابات 
بی رقیب می کرد. حتی برخی با تاکید بر این نهی سرنوشت ساز، از چرخش اصولگراها به 
سوی قالیباف خبر می دادند. با این وجود بودند چهره هایی که این منع انتخاباتی را تکذیب 
می کردند. این حرف و حدیث ها ادامه داشت تا اینکه پنج روز پس از شروع پاییز، انتشار 
فایل صوتی رهبر معظم انقلاب در درس خارج فقه، سرنوشت انتخاباتی احمدی نژاد را برای 
همگان روشن کرد. پس از این موضع گیری صریح، نگاه ها به احمدی نژاد جلب شد که آیا 
در برابر توصیه عدم کاندیداتوری تبعیت خواهد کرد یا نهد. حتی برخی به رئیس جمهور 
سابق هشدار دادند که مردم به او اجازه عدم تمکین نخواهند داد. با این وجود دیگرانی 
می گفتند که نهی رهبری، به معنی عدم کاندیداتوری رئیس جمهور سابق نیست. این دست 
موضع گیری ها ادامه داشت تا اینکه یک روز بعد، احمدی نژاد رسما از عدم کاندیداتوری در 
انتخابات ریاست جمهوری دوازدهم خبر داد. تا پس از سردار سلیمانی، دومین چهره ای باشد 
که رسما انصراف از انتخابات ۹۶ را اعلام کند. البته حتی با وجود انتشار این نامه، برخی 
اصولگرایان از احمدی نژاد خرده گرفتند که چرا نامه اش به رهبر انقلاب لحنی طلبکارانه 
دارد. احمدی نژاد پس از کناره گیری از گردونه رقابت ها به سفرهای خود ادامه داد اما کمتر 

مورد توجه رسانه ها و افکارعمومی قرار گرفت.
اصلاح طلبان خیلی زود از این انصراف استقبال کردند و به تحلیل فضای پسااحمدی نژادی 

انتخابات نشستند .
هشدار به اصولگرایان درباره نامزدهای بادکنکی

کمی پس از آنکه احمدی نژاد قید حضور در انتخابات ۹۶ را زد، محسن رضایی، یکی از 
کاندیداهای معمول اصولگرایان در انتخابات نیز گفت که او نیز نمی خواهد در این انتخابات 
حضور داشته باشد. این اعلام انصراف پس از ان صورت گرفت که مشاور لاریجانی به 

اصولگرایان توصیه کرد: با ظرفیت های بادکنکی به میدان نیایید.
پس از کناره گیری احمدی نژاد از عرصه انتخابات، به نظر می رسید که اصولگرایان نامزدی 
در قامت رقابت با روحانی ندارند. شاید برای همین بود که برخی چهره ها از سیاست تعدد 
نامزدها در انتخابات ۹۶ سخن به میان می آورند. چنین بود که نام های مختلفی از سوی 
اصولگرایان مطرح شد؛ هرچند محمدرضا باهنر توصیه کرده بود آنها که رأی ندارند، نیایند. 
در زمره این نام ها، عزت الله ضرغامی بود که برخی معتقد بودند شانسی برای رأی آوری 
ندارد. با این حال ضرغامی تلاش می کرد با حفظ موضع وحدت اصولگرایی، از کنار این 
دست انتقادات بگذرد. وحدتی که البته در عمل در میان اصولگرایان وجود نداشت. درباره 
ضرغامی اظهارنظرها کم نبود، اما او در ادامه سریال انصراف اصولگرایان از چرخه انتخابات، 

گفت که نمی خواهد کاندیدای ریاست جمهوری دوازدهم شود.
گزینه دیگر، سعید جلیلی بود. اصولگرایی که به تعبیری، حتی اصولگرایان نیز دنبال 
او نبودند و در زمره مهره های سوخته اصولگرایی به شمار می رفت. درست در این اوضاع و 
احوال بود که از درون جریان اصولگرایی صدایی به گوش رسید مبنی بر اینکه اصولگرایان 
برای انتخابات ۹۶ به سمت روحانی چرخش خواهند کرد. خبری که البته اما و اگرها 
درباره اش زیاد است. با این وجود دغدغه بخشی از نخبگان سیاسی اصولگرا این است که 
حامیان احمدی نژاد به کدام گزینه انتخابات روی خوش نشان خواهند داد؟ در پاسخ به این 

سوال عباس سلیمی نمین گفت که احمدی نژادی ها به روحانی رأی می دهند.
نژاد مطرح شد، احتمال  انتخاباتی پسااحمدی  از احتمالاتی که در شرایط  یکی 
کاندیداتوری قالیباف در انتخابات ریاست جمهوری و تلاش احمدی نژاد برای روی آوردن 
به موضوع انتخابات شوراها بود. با این وجود برخی رسانه ها چنین احتمالی را رد می کردند. 
الیاس نادران، علی نیکزاد، پرویز فتاح و غلامعلی حدادعادل نیز از دیگر گزینه های اصولگرایی 
بودند که به جز فتاح که نامزدی خود را در گفتگویی تلویحا رد کرده، هنوز روشن نیست 
سرنوشت سایرین در اردیبهشت ۹۶ چه خواهد شد، ولی یک فعال اصولگرا گفت که دنبال 

هر که باشیم، دنبال یک رئیس جمهور معصوم نیستیم.
در برابر همه این نام ها، بعضی هم پیش بینی می کردند که ممکن است رقیب اصولگرای 
روحانی یک چهره ناشناخته باشد در برابر چنین احتمالی اما یک تئورسین جریان اصولگرا 
هشدار داده که نباید با چهره هایی گمنام به رویارویی با روحانی رفت و سخنگوی جبهه 
پیروان هم بر رأی آوری نامزد اصولگرایان تاکید کرد. یک عضو موتلفه هم تاکید کرد که 
در جریان اصولگرایی قحط الرجال نیست و باید رأی آورهایمان را انتخاب کنیم. برخی هم 
می گفتند که ممکن است محمدرضا باهنر با وجود تکذیب های قبلی، نامزد اصولگرایان 

برای رقابت با روحانی باشد.
برگ ریزان وحدت در کمپین اصلاحات

اما در همان حال که اصولگرایان نهضت »نیامدن« به راه انداخته اند، اصلاح طلبان بیشتر 
درگیر سازوکار تشکیلاتی برای رسیدن به اجماع نظر هستند. حریف و حدیث ها درباره 
این اختلافات چنان بالا گرفته که برخی می گویند ممکن است اتفاقات سال ۸۴ در سال 
۹۶ تکرار شود. با این وجود پاسخ برخی اصلاح طلبان این است که نگران شکسته شدن 

وحدت نیستیم.
ماجرای اختلافات در کمپین انتخاباتی اصلاح طلبان نه درباره مصداق انتخاباتی که گفته 
شده روحانی است، بلکه به سازوکار اجماع مربوط است. برخی اصلاح طلبان نگران کمرنگ 
شدن نقش احزاب به دلیل احیای جایگاه شورای عالی سیاستگذاری انتخاباتی اصلاح طلبان 
هستند. با این وجود حامیان شورای عالی سیاستگذاری این نگرانی را بی مورد می دانند. 
موافقان شورای عالی سیاستگذاری همچنین به احزاب مخالف که نامه ای علیه احیای این 
شورا نوشته بودند، توصیه کردند که از سهم خواهی بپرهیزند و یادآوری کرده اند که در 
شرایط موجود کشور، وحدت، موضوعی مهم برای اصلاح طلبان است. حتی آیت الله هاشمی 

نیز به اصلاح طلبان هشدار داده که از فعالیت های مجزا از یکدیگر بپرهیزند.
به این ترتیب در جریان اصلاح طلب، حالا تشکیلاتی کامل در حمایت از رئیس جمهور 
شکل گرفته و بزرگانی از جریان اصولگرا نیز حتی در آن نقش دارند. محمدعلی نجفی گویا 
ساماندهی کمپین انتخاباتی روحانی را در دست گرفته هرچند سخنگوی دولت راه اندازی 
ستادهای رئیس جمهور را رد کرده است. با این وجود، گروه های مختلفی خود را آماده 
حمایت از روحانی در انتخاباتی می کنند که به نظر می رسد فعلا رقیبی جدی در برابر 
رئیس جمهور نیست. در این میان، نامی از معاون روحانی به عنوان رقیب احتمالی او مطرح 
شده که با تکذیب سریع صالحی روبرو شد. یک فعال اصلاح طلب گفته با مطرح کردن 

کاندیداتوری صالحی می خواهند از روحانی باج بگیرند.
با انصراف صالحی از حضور در عرصه انتخابات، باید به این موضوع اشاره کرد که در نیمه 
اول اولین ماه پاییز ۹۵، پنج چهره مطرح برای انتخابات ریاست جمهوری )احمدی نژاد، 
رضایی، فتاح، ضرغامی و صالحی( حضورشان را رد کردند؛ بنابراین دو هفته پاییزی انتخابات 
را باید ۱۵ روز نیامده ها دانست و منتظر ماند تا شاید در نیمه دوم این ماه، پای نامزدهایی 

جدید به عرصه انتخابات ۹۶ باز شود.

عضو هیات رئیسه کمیسیون فرهنگی مجلس

اوقاف با قدمگاه های جعلی 
منتسب به ائمه برخورد جدی کند

عضو هیات رئیسه کمیسیون فرهنگی مجلس با بیان اینکه سال هاست قدمگاه هایی به 
نام برخی از ائمه )ع( بدون هیچگونه شجره نامه در ایران ایجاد شده ، گفت: سازمان اوقاف 

باید مدیریت خود را بر قدمگاه ها و امام زاده ها بیشتر کند.
علیرضا ابراهیمی در گفت وگو با ملت با اشاره وجود قدمگاه هایی به نام امام حسین )ع( و 
حضرت عباس )ع( در ایران به ویژه در منطقه شمال کشور، گفت: سال هاست قدمگاه هایی 
به نام برخی از ائمه )ع( بدون هیچگونه شجره نامه و مستندات تاریخی در ایران ایجاد شده  و 

متاسفانه از این طریق خرافه و اوهام در میان مردم رواج پیدا کرده است.
نماینده مردم رامیان و آزادشهر در مجلس شورای اسلامی ادامه داد: باید آگاهی و سواد 
مذهبی مردم را بالا برد و آن ها را با مقدسات دینی مرتبط با توسل جستن و زیارت کردن 
آشنا کرد چراکه مردم باید بدانند چه قبوری مطهر بوده و در جایگاه زیارت قرار می گیرند.   
وی با بیان اینکه سازمان اوقاف باید مدیریت خود را بر قدمگاه ها و امام زاده ها بیشتر 
و برای آن هایی که اعتبار تاریخی دارند شجره نامه مستند نصب کند، گفت: دستگاه های 
فرهنگی همچون رسانه ملی در افزایش آگاهی مردم نقش بسیاری دارند لذا ورود آن به این 

موضوع ضروری است تا سواد مذهبی بدنه جامعه افزایش یابد.
ابراهیمی ادامه داد: افرادی که در مساجد و مراسم های مختلف مذهبی و ملی منبر 
و تیریبون در اختیار دارند نیز  نسبت آگاهی رسانی به مردم درخصوص اطمینان از 
شناسنامه دار بودن امام زاده ها و قدمگاه ها مسئولیت داشته و باید آن را در اولویت کاری 

خود قرار دهند.  

کتاب »در آینه« با عنوان فرعی »چهار گفت و گوی صریح و 
صمیمی با آیت الله هاشمی رفسنجانی« توسط انتشارات کویر منتشر 

شد.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی و خبری جماران، این کتاب حاصل 
چهار گفت و گوی شفاهی غلامعلی رجایی استاد دانشگاه در رشته 
تاریخ و مشاور آیت الله هاشمی رفسنجانی با وی، طی دو سال اخیر 

است.
پرسش های بی شمار و بسیار جزئی رجایی، کندوکاوی تازه در 
زندگی شخصی آیت الله هاشمی است؛ این سوال ها صریح و مبتنی 
بر زوایای ناگفته یا کمتر گفته شده از هشت دهه زندگی خصوصی و 

مسئولیت های اجتماعی هاشمی رفسنجانی است.
از آیت الله هاشمی طی این مصاحبه ها درباره موضوعات مختلفی 
اعم از تبار و خاندان، دوره نوجوانی، مهاجرت به قم، شرح یک روز 
کاری و یک روز تعطیل و برخی مطالب ویژه  شخصی پرسیده شده 

است که با صراحت به همه پرسش ها پاسخ شده است.
گفت و گوی اول این کتاب به آباء و اجداد، روزهای کودکی، 
محیط زندگی، نحوه درس خواندن، مهاجرت آیت الله هاشمی به 
قم و حضور در حوزه علمیه اشاره دارد و دوره نوجوانی وی را در بر 

می گیرد.
از خاطرات جالب این بخش می توان به حضور امام در مراسم 
تشییع پدر آیت الله هاشمی و اقامه نماز میّت بر پیکر او )بر خلاف 

روال همیشگی ایشان( اشاره کرد.
در بخش دوم این کتاب به دوره نوجوانی و جوانی آیت الله می 
پردازد که در آن از دغدغه های دوره نوجوانی، نحوه اشنایی با امام، 
جو بسته آن روزهای قم، سالهای پر التهاب دهه سی و مبارزات آن 
دوران، نظر آیت الله العظمی بروجردی درباره سازمان فداییان اسلام 

و... می پردازد.
در این بخش آیت الله هاشمی می گوید: »اولین جرقه های فکری 
سیاسی- اجتماعی من با تجاوز استعمار و سلسله بیگانه شکل گرفت... 
و اولین جرقه ای که شخصیت سیاسی ام را ساخت امام بود و به حق 

جرقه درستی بود«
هاشمی درباره اولین برخورد خود با حضرت امام )س( عنوان می 
کند: اولین برخورد من با امام »در منزل اخوان مرعشی بود. به دیدن 
منزل نو و همسایه جدید آمده بودند. من هم ساکن این منزل بودم...

در آن موقع آشنایی ما تا این حد نبود که من سن ایشان را بدانم. 
حدود ۵۰ سال داشتند. دارای ریش های جو گندمی و قیافه دوست 
داشتنی و لحن خوب بودند. خصوصیات شخصیتی امام برای ما فوق 
العاده جالب بود. بعد از علاقه مندی به امام برنامه هایم را تنظیم کرده 

بودم که هنگام خروج امام از منزل با ایشان برخورد کنم...«
وی در جایی دیگر در مورد فضای بسته آن روزهای قم و نگاهشان 
به آن مسائل بیان می کند: »در ابتدا حالات این گونه )استفاده از 
وسایل جدید( داشتم تا این که کم کم قبح استفاده از اینها شکست 
و من جزء اولین طلبه هایی بودم که رادیو خریدم، البته با پول امام 
خمینی. چون قضیه کاپیتولاسیون مطرح بود و معلوم شد که باید 
از مسائل مطلع باشیم و مبارزه را نیز شروع کرده بودیم. ایشان ۲۰۰ 
تومان پول به من دادند و گفتند برو رادیو بخر. من هم رفتم و در 
خیابان ارگ، یک رادیو ارس به مبلغ ۴۰۰ تومان خریدم که ۲۰۰ 

تومانش را از جیب خودم دادم و آن را قسطی می پرداختم«.
در گفت و گوی سوم این کتاب، غلامعلی رجایی در زندگی 
خصوصی آیت الله هاشمی رفسنجانی ریز تر می شود و علایق 
شخصی و برنامه های وی را در یک روز کاری و هنگامی که در منزل 
به سر می برند جویا می شود که مصاحبه شونده جزء به جزء به این 

سوالات پاسخ می گوید.
از قسمت های جالب این گفت و گو، شرح مسیر منزل تا محل 
کار است؛ آیت الله هاشمی روایت می کند که هر روز در مجموع 
یک ساعت و نیم در راه است و سعی می کند وقتش تلف نشود: 
»در این مدت یا مطلبی را می خوانم و مطالعه می کنم و یا به اخبار 
گوش می دهم. بالاخره دیدن شرایط، رفتار مردم و ویترین مغازه ها 
و گاهی حوادثی که در مسیر برای مردم پیش می آید، برای امثال ما 
که در طول یک روز کاری در اتاق کارمان عمدتا محبوس هستیم، 

دیدنی است«.
رجایی سپس از او در خصوص واکنش مردمی که او را در ماشین 
می بیند می پرسد که هاشمی صریح پاسخ آن را می دهد: »بعضی ها 
که مرا می بینند، خیلی با محبت ابراز احساسات می کنند و بعضی ها 

هم هستند که وقتی می بینند اخم می کنند«. 
او در این بخش نکاتی را هم در خصوص تلویزیون دیدن، عبادات، 
مطالعه قرآن و... می گوید که برای اولین بار از آنها سخن گفته است.

در گفت و گوی چهارم، از آیت الله هاشمی  در ابتدا در مورد 
تربیت فرزندانش و مال و اموالی که به او ارث رسیده است و اموالی 
که در تهران و شهرهای دیگر دارد و در ادامه از خاطرات مبارزه و 
زندان، تاسیس مدرسه رفاه، ورود حضرت امام به کشور و پیروزی 
انقلاب، دوران جنگ و طرح های نیمه تمام دوران ریاست جمهوری  

پرسیده می شود.
 از نکات جالب کتاب این است که هاشمی می گوید در تهران 
هیچ ملک شخصی ندارد و خانه ای هم که در محله جماران در آن 
زندگی می کنند خانه سازمانی است و ماهانه پولی را به عنوان اجاره 

بابت آن پرداخت می کند.
هاشمی می گوید »زمانی که از قم به تهران آمدم مدتی دنبال 
ساختمان سازی رفتم و هفت، هشت خانه ساختم و آن ها را فروختم. 
)از پول آن ها( دو پاساژ در خیابان گرگان و یکی هم در کرج ساختم 
که بعد ها آن ها را هم فروختیم و خرج زندگیمان کردیم. زمین بایری 
در قم خریدم که هیچ قیمتی نداشت در آن شهرک ساختیم که بعد 
ها زمین ها قیمت پیدا کردند... عمده زمین ها را مجانی به طلبه های 

فقیر یا افراد فقیر واگذار کردیم...«
آیت الله هاشمی در پایان مصاحبه چهارم به این پرسش که به نظر 
شما تاریخ در مورد شمت چه قضاوتی خواهد کرد می گوید: »برای 
آنهایی که می خواهند در تاریخ درباره من قضاوت کنند آثار گفتاری، 
نوشتاری، دیداری و شنیداری فراوانی دارم. دشمننان و مخالفان هم 
به اندازه کافی انگیزه دارند که درمورد من قضاوت های بد بکنند چون 
آثار من وجود دارد اگر بخواهند قضاوت کنند از روی این آثار قضاوت 

می کنند«.
او در این بخش تأکید می کند که هیچ وقت به اقدامات مختلف 
خودش نمره ای نداده است و سپس با برشمردن مراحل مختلف 
مبارزه و مقاطع پس از انقلاب، به شورش های مخالفان نظام اساره می 
کند و می گوید: »...در مقابل نظام ایستادند و این جزو دوره تلخ زندگی 
من است؛ چون هم کسانی که مرتد گشتند، جزء مبارزها بودند و هم 
خودشان به طور کلی تار و مار شدند. می توانست اینگونه نباشد و می 

توانستند بیایند و با انقلاب همراه باشند«. 
او مانند سایر گفته هایش، ختم جنگ را از کارهای بزرگش می 
داند و می گوید: »روحیه من اینگونه است که اصلا از کشتار و زندان 
خوشم نمی آید، هرچه می خواهد باشد. هیچ وقت خوشحال نمی 
شوم که مثلا دشمنی را زندانی کرده ایم و یا کشته ایم...از روحیه 
بعضی ها که می روند و موقع اعدام، اعدامی را تماشا می کنند، تعجب 
می کنم که اینها دیگر چه آدمهایی هستند...ختم جنگ برای من 
بسیار مهم بود، واقعا از کشته شدن عراقی ها ناراحت می شدم و دلم 
نمی خواست در سخنرانی هایم آمار تلفات آنها را بگویم، اما ناچار بودم 
و باید گزارش می دادم. از جاهایی که در زندگی من این موضوع 
پیش آمد که گفتم از جنگ بیزارم؛ یکبار آیت الله خامنه ای به من 
گفتند که شما از جریان جنگ، قهرمان بیرون می آیید. من گفتم نمی 
خواهم قهرمان جنگ باشم، می خواهم قهرمان صلح باشم؛ روحیه 

من اینگونه است«.
او دلیل این سخن آیت الله خامنه ای را »مأموریت های جنگی 
خوبی که انجام داده« ذکر می کند و روایت می کند که هنگام دریافت 
نشان »فتح« حاضر نشده که در مراسم رسمی این مدال به او داده 

شود.
بعد از این مصاحبه ها در بخش بعدی کتاب یکی از نامه های آیت 
الله هاشمی با عنوان »نامه ای به فرزند رزمنده« که به فرزندش یاسر 
که در جبهه به سر می برد نوشته شده، منتشر شده است  و بخش 
پایانی کتاب را اسناد و تصاویری از دوران قبل و بعد انقلاب آیت الله 

هاشمی رفسنجانی تشکیل می دهد. 

انتشار کتاب 4 گفت و گوی صریح با هاشمی رفسنجانی

ناگفته های آیت الله از جزئیات زندگی خصوصی و سیاسی
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خبـــر
امام جمعه موقت قم:

پیوند میان انقلاب با نهضت حسینی 
هر روز باید مستحکم تر شود

امام جمعه موقت قم با اشاره به این که نهضت حضرت امام خمینی )ره( 
و اقتدار انقلاب اسلامی برگرفته از قیام امام حسین )ع( در روز عاشورا است، 
گفت: باید هر روز این پیوند میان انقلاب اسلامی ایران با نهضت حسینی، 

مستحکم تر و پایدارتر شود.
آیت الله سید محمد سعیدی در خطبه های این هفته نمازجمعه قم 
خاطرنشان کرد: وقتی گاندی در هندوستان نهضت خود را نشات گرفته 
از قیام عاشورا می داند ما مردم ایران بسیار سزاوار هستیم که این نهضت 
بزرگ حسینی و نقش آن در پیروزی و اقتدار انقلاب اسلامی را گرامی و 

پاس بداریم.
وی ادامه داد: نقش نهضت حضرت امام حسین )ع( در پیروزی و تداوم 
انقلاب اسلامی بسیار چشمگیر است و به عنوان نمونه در جریان فتنه سال 

۸۸، پیام قدرت عاشورای حسینی به تمام دنیا رسید.
تولیت آستان مقدس حضرت معصومه )س(  اظهار داشت: عده ای از 
مردم قم به همراه هیات های مذهبی با توجه به این که شروع نهضت امام 
در ۱۵ خرداد ۱۳۴۲ مصادف با روز دوازدهم محرم بوده امسال این روز را 
گرامی می دارند و مراسمی که قرار است در روز دوازدهم محرم امسال 
برگزار شود باعث یادآوری پیوند مهم نهضت حضرت امام راحل و با نهضت 

عاشورا می باشد.
وی هم چنین با اشاره به مراسم شیرخوارگان حسینی گفت: این مراسم 
امسال در سراسر کشور و برخی کشورهای جهان به صورت همزمان برگزار 
شد و تاثیر این همایش به اندازه ای بود که برخی کشورها از جمله انگلیس 

آن را محکوم کردند.
سعیدی تصریح کرد: کشور انگلستان، قمه زنی را که باعث نفرت و وهن 
اسلام است را تشویق و از آن به عنوان اقدام مهم یاد می کند، ولی مراسم 
شیرخوارگان حسینی را محکوم و از این طفل های شیرخوار به عنوان بمب 
های خطرناک یاد می کند و اسراییل هم اعلام کرده ایران در حال سربازگیری 

برای خودش است.
وی گفت: رژیم اسراییل غاصب و کودک کش بداند ایران با تربیت همین 

کودکان حسینی روزی تومار آنها را در هم خواهد پیچید.
تولیت آستان مقدس حضرت معصومه )س( در بخش دیگری از سخنان 
خود با گرامیداشت هفته امر به معروف و نهی از منکر خاطرنشان کرد: قیام 
امام حسین )ع( بر دو فریضه مهم امر به معروف و نهی از منکر استوار بود و 
هر کس باید با عمل، زبان و وجود خود، دیگران را دعوت به امور خیر و نهی 

از منکرات کند. 
وی افزود: نماز روزهای تاسوعا و عاشورا باید مورد اهمیت جدی قرار گیرد، 
امام حسین )ع( در ظهر عاشورا به این مهم پرداختند و باید نماز را مورد توجه 

قرار دهیم.
سعیدی با اشاره به سالروز بمب گذاری در حرم امام هشتم نیز گفت: 
آن افراد مزدور، از نسل همین تکفیری هایی بودند که امروز منطقه را دچار 

آشوب کردند.

 فرمانده انتظامی استان گفت: قم باید آباد و به آبادانی 
برسد بنابراین هیچگاه نگاه درون بخشی مشکلات را حل 

نمی کند.
و  ورزش  مدیرکل  دیدار  در  مجتبایی  کاظم  سردار 
جوانان استان قم ضمن تسلیت ایام محرم و گرامیداشت 
هفته ناجا، با بیان اینکه کارآمدی و دلسوزی مسؤولان اداره 
کل تربیت بدنی و سازمان جوانان قم مشهود است، اظهار 
کرد: موفقیت اداره کل تربیت بدنی مرهون زحمات مدیران 
این مجموعه است. وی گفت: اداره کل تربیت بدنی قم در 
راستای توانمندی و آمادگی جسمانی پلیس موجب شده که 
فرماندهی انتظامی استان از لحاظ نشاط و شادابی در فضای 

بهتری به انجام ماموریت بپردازد.

مجتبایی با بیان اینکه همکاری سازمان جوانان در راستای 
اجرای برنامه های ورزشی با مجموعه فرماندهی انتظامی 
استان قم مثال زدنی است، تصریح کرد: قم باید آباد و به 
آبادانی برسد بنابراین هیچگاه نگاه درون بخشی مشکلات را 
حل نمی کند و از همکاری های سازمان ملی جوانان و اداره 

کل تربیت بدنی قدردانی می کنم.
حسن عابدی مدیرکل ورزش و جوانان استان قم نیز 
ضمن تبریک هفته ناجا با اشاره به تاثیر ورزش در اشاعه 
فرهنگ انقلابی و اسلامی، گفت: بحمدالله وضعیت استان در 

کسب مدال های ورزشی روبه رشد است.
رشد ۱۵۰  شاهد  به ۹۳  نسبت  سال ۹۴  افزود:  وی 
درصدی در کسب عنوان و مدال های قهرمانی بودیم و استان 

قم توانست در رشته های ورزشی ۱۰ درصد مدال های کشور 
را کسب کند.

مدیرکل ورزش و جوانان استان قم گفت:۲۸ سال پیش 
یک نفر اعزامی به مسابقات پاراالمپیک داشتیم که توانست 
مدال برنز بگیرد اما امسال دو نماینده اعزام شدند که یک نفر 

مدال طلا گرفت.

وفاق ناجا و دستگاه قضایی در قم مشهود است
سردر مجتبایی همچنین در آخرین روز ازهفته ناجا 
حجت الاسلام حمزه خلیلی رئیس کل دادگستری، جعفری 
معاون دادستان و حجت الاسلام طالبی رئیس دادگاه انقلاب 
قم در آخرین روز با سردار مجتبایی فرمانده انتظامی استان 
از حمایت های دستگاه  این دیدار ضمن قدردانی  قم در 
قضایی از نیروی انتظامی اظهار کرد: وفاق و همدلی بین 
نیروی انتظامی و دستگاه قضایی در قم کاملاً  مشهود است. 
وی با تاکید بر اینکه هرگز پلیس را از دستگاه قضایی جدا 
نمی دانیم تصریح کرد: نیروی انتظامی و دستگاه قضایی هر 
دو در راستای یک ماموریت انجام وظیفه می کنند. فرمانده 
و همدلی  افزود: صمیمت، همکاری  قم  استان  انتظامی 
بین دو مجموعه حاکم است و کوچترین خلأ وجود ندارد. 
مجتبایی گفت: مردم از پلیس و دستگاه قضایی رضایت دارند 
و این رضایتمندی محصول همدلی بین دو مجموعه است 
که موجب شده مجرمان در رسیدن به اهداف شان ناکام 
بمانند. حجت الاسلام خلیلی رئیس کل دادگستری قم نیز 
در سخنانی ضمن تسلیت ایام محرم، هفته نیروی انتظامی 
را تبریک گفت. رئیس کل دادگستری قم با اشاره به زحمات 
پلیس قم در ارتقاء ضریب احساس امنیت، گفت: خدمت 
در قم خیلی سخت است بنابراین اجر کار نیروی انتظامی 

بسیار بالاست.

مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان قم با بیان اینکه پرداخت تسهیلات نوسازی 
و بازسازی اماکن روستایی نیز از وظایف بنیاد مسکن است، ابراز داشت: تا امروز بالغ بر ۱۰ 
هزار فقره تسهیلات نوسازی و بازسازی پرداخت شده که از این تعداد ۷ هزار واحد پایان کار 

دریافت کرده اند.
غلامرضا صالحی در گفتگو با خبرنگاران با تبریک ۱۵ مهر روز ملی روستا به تمام روستاییان 
استان اظهار داشت: هدف این نام گذاری ارج نهادن به مقام روستاییان عزیز است که در تمام 

عرصه ها از جمله تولید، دفاع، انقلاب و فرهنگ با کمترین امکانات بیشتر نقش را ایفا کردند.
وی بنیاد مسکن انقلاب اسلامی را مهم ترین دستگاه اجرایی در زمینه توسعه و عمرانی 
روستاها دانست و گفت: افتخار بنده و مجموعه همکارانم در این نهاد انقلابی خدمت به مردم 

عزیز روستاها است.

مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان قم، تهیه و اجرای طرح های هادی، تأمین 
زمین برای متقاضیان فاقد مسکن، صدور اسناد اماکن روستایی و نوسازی و بهسازی منازل غیر 

مقاوم روستاها را از جمله وظایف قانونی بنیاد مسکن انقلاب اسلامی برشمرد.
وی با اشاره به اینکه طبق قانون، بودجه به روستاهای بالای ۲۰ خانوار تخصیص پیدا 
می کند، خاطرنشان کرد: در حال حاضر برای تمامی روستاهای بالای ۲۰ خانوار استان که برابر 

قانون تکلیف داشتیم طرح هادی تهیه شده است.
صالحی یادآور شد: در تمام این روستاها برای یک بار هم که شده وارد شده و طرح هادی 
اجرا کردیم ضمن اینکه توانستیم بنا بر ضرورت به حدود ۱۰ روستای زیر ۲۰ خانوار نیز وارد 

شده و کارهای عمرانی و اجرایی انجام دهیم.

320 میلیارد تومان برای توسعه و عمران 
روستاهای استان قم هزینه شد

مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان قم با اشاره به هزینه ها انجام شده برای توسعه 
و عمران روستاها اظهار داشت: تا امروز برای تهیه، اجرا و بازنگری طرح های روستاهای استان 

بالغ بر ۳۲۰ میلیارد تومان هزینه شده است.
وی تهیه و تأمین مسکن روستاییان را از جمله وظایف بنیاد مسکن انقلاب اسلامی ذکر 
و تصریح کرد: بر همین اساس حدود ۳ هزار و ۲۰۰ قطعه زمین به روستاییان فاقد مسکن 

واگذار شده است.
صالحی صدور سند برای اماکن روستایی را دیگر اقدامات بنیاد مسکن عنوان کرد و اظهار 
داشت: این مهم اثرات و بازتاب های بسیار وسیعی در روستاها در ابعاد مختلف اجتماعی و 
اقتصادی از جمله هویت بخشی به مالکیت خصوصی، کاهش نزاع ها بر سر اختلافات ملکی، 
جذب تحصیلات مالی، ورود سرمایه به روستا، ارتقا جایگاه نهادهای محلی و تقویت روحیه 

ماندگاری روستاییان در روستاها داشته است.

صدور بیش از 15 هزار فقره سند برای اماکن روستایی
وی در این زمینه از صدور ۱۵ هزار و ۱۵۰ فقره سند با همکاری اداره کل ثبت اسناد و 

املاک و تحویل به روستاییان استان خبر داد.
مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان قم ارائه خدمات فنی و مهندسی در روستاها را 
از دیگر فعالیت های این نهاد اعلام کرد و گفت: الحاق، تغییر کاربری، تفکیک، استعلام صدور 
پروانه، استعلام از ادارات آب، برق و گاز بر عهده بنیاد مسکن است که به صورت روزانه در 

حال انجام است.

صدور پایان کار برای 7 هزار واحد مسکونی روستایی
وی با بیان اینکه پرداخت تسهیلات نوسازی و بازسازی اماکن روستایی نیز از وظایف بنیاد 
مسکن است، ابراز داشت: تا امروز بالغ بر ۱۰ هزار فقره تسهیلات نوسازی و بازسازی پرداخت 

شده که از این تعداد ۷ هزار واحد پایان کار دریافت کرده اند.
صالحی با اشاره به استقرار نظام فنی و روستایی با همکاری سازمان نظام مهندسی و اداره 
کل راه و شهرسازی استان تأکید کرد: در حال حاضر تمام منازل مسکونی در روستاها دارای 
ناظر هستند و پرداخت وام هم به صورت مرحله ای و با تأیید ناظرین صورت می گیرد؛ ناظرین 
هم از نظر کمی و هم از نظر کیفی کار را کنترل می کنند و آزادسازی وام هم متناسب با آن 

انجام می شود.
وی همچنین با اشاره به تشکیل دفاتر فنی و مهندسی برای تهیه نقشه های فنی و مناسبات 
سازه ای در مراکز بخش ها گفت: در این زمینه کارها با روند بسیار مناسبی در حال انجام است.

مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان قم از موافقت تخصیص هزار و ۵۰۰ فقره 
تسهیلات برای استان در سال ۹۵ خبر داد و گفت: در سال جاری سهم وام برای خانه های 
فرسوده که بخواهند تخریب انجام داده و نوسازی کنند به ۱۸ میلیون افزایش یافته است 
ضمن اینکه علاوه بر این، ۲ میلیون تومان به صورت بلاعوض برای تخریب پرداخت می شود.

وی خاطرنشان کرد: اگر روستاییان عزیز در بهینه سازی مصرف انرژی اعم از آب، برق و 

گاز نیز مطابق با رهنمودهای کارشناسان اقدام کنند می توانیم تسهیلات جداگانه ای به آن ها 
پرداخت کنیم.

صالحی یکی از اقدامات بسیار مهم و مؤثر در سال ۹۴ را اختصاص قیر رایگان عنوان کرد 
و اظهار داشت: سهمیه ای که سال گذشته به استان قم اختصاص یافت ۳ هزار تن بود که ما 

توانستیم ۴ هزار تن قیر مازاد از سهمیه ای که داشتیم جذب کنیم.

نهضت آسفالت در روستاها؛25 کیلومتر از معابر روستایی آسفالت شد
وی تصریح کرد: با همکاری بسیار خوبی که در برخی از روستاها بین دهیاران و شورا ایجاد 
شد ضمن جلوگیری از موازی کاری، نهضت آسفالتی بود که در روستاها راه افتاد و حدود ۲۵ 

کیلومتر از معابر روستایی استان در سال ۹۴ آسفالت شد.
مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان قم افزود: خوشبختانه این امر در سال ۹۵ 
هم ادامه دارد و سهمیه قیر رایگان برای استان مصوب شده است که در صورت تخصیص 

می توانیم ۲۵ کیلومتر دیگر از معابر روستایی را در سال جاری آسفالت کنیم.
وی همچنین تأکید کرد: باید با محوریت استانداری و فرمانداری بتوانیم ضمن هماهنگی با 
دهیاران و بخشداران از اقدامات موازی جلوگیری کنیم و با تقسیم کار در حوزه عملیات اجرایی 
و عمرانی، حداکثر خدمت را به روستاییان عزیز ارائه دهیم که نتیجه آن قطعاً رضایتمندی 
مردم در روستاها خواهد بود. صالحی در ادامه بر لزوم برنامه ریزی برای حرکت به سمت 
فعالیت های معیشت محور در روستاها تأکید کرد و گفت: باید ظرفیت های شغلی روستاها را 
شناسایی و متناسب با آن برنامه ریزی کنیم به عنوان مثال در روستای صرم فعالیت بخش 
عمده ای از جوانان در زمینه سبدبافی و سبزی خشک کنی است اما این افراد با مشکل کمبود 

فضای کارگاهی روبرو هستند.

لزوم انجام فعالیت های معیشت محور در روستاها
وی تصریح کرد: اگر بتوانیم به سمت توسعه فعالیت های معیشت محور در روستاها حرکت 

کنیم قطعاً نتیجه آن اشتغال زایی بیشتر و نهایتاً سکونت پایدار در روستاها است.
مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان قم خاطرنشان کرد: در این زمینه جلساتی 
با جهاد کشاورزی، منابع طبیعی، بنیاد مسکن، سازمان میراث فرهنگی و گردشگری و با 
محوریت استانداری داشتیم و به دنبال شناسایی ظرفیت ها هستیم تا بتوانیم متناسب با آن 

برای اشتغال زایی برنامه ریزی کنیم.
وی با بیان اینکه وظیفه بنیاد مسکن در این زمینه تأمین زمین است، گفت: در این زمینه 

منابع طبیعی قول همکاری داده و جهاد کشاورزی با جدیت دنبال این کار است.
صالحی گسترش فعالیت در زمینه صنایع تبدیلی محصولات کشاورزی، بسته بندی 
حبوبات و غلات و دیگر اقدامات در مباحث دامداری روستاییان را از جمله نتایج توسعه 
فعالیت های معیشت محور در روستاها عنوان کرد، ابراز داشت: در صورتی که بنیاد مسکن و 

منابع طبیعی زمین در اختیار متقاضیان قرار دهد و جهاد کشاورزی نیز تسهیلات را فراهم 
کند ظرفیت خوبی ایجاد می شود تا بتوانیم به سکونت پایدار در روستاها کمک اساسی کنیم 

و اگر این اتفاق رخ دهد قطعاً جوان روستایی به شهر مهاجرت نمی کند.
وی در بخش دیگری از سخنان خود با بیان اینکه ۷ طرح هادی آماده افتتاح داریم، 
خاطرنشان کرد: در سال گذشته در ۲۰ روستای استان طرح هادی با اعتباری با ۴۵ میلیارد 
ریال انجام شد که این اعتبارات از محل اعتبارات استانی، ملی و سفر مقام معظم رهبری 

تأمین شده است.
مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان قم یادآور شد: طرح هادی روستاهای تاج 
خاتون، زیزگان، جنداب، فوجرد، طایقان، چاهک و طغرود به مناسبت روز ملی روستاها آماده 

بهره برداری است.
وی همچنین از اهدای ۸۵ فقره سند در روستای پستگان خبر داد و گفت: ۱۴۰ پرونده 

دیگر آماده است که در ماه های آینده این سندها نیز تحویل خواهد شد.

اجرای طرح هادی در 48 روستای استان در سال جاری
صالحی با اشاره به برنامه بنیاد مسکن انقلاب اسلامی در سال ۹۵ اظهار داشت: اجرا و 
بازنگری طرح هادی حدود ۴۸ روستا با اعتباری بالغ بر ۸۵ میلیارد ریال از جمله برنامه بنیاد 
مسکن برای سال جاری است که امیدواریم با تخصیص اعتبار بتوانیم طرح های عمرانی را هر 

چه زودتر شروع کنیم.
وی در پایان با قدردانی از هماهنگی و همدلی ایجاد شده بین مجموعه بنیاد مسکن و 
ادارات و دستگاه های اجرایی استان به ویژه استانداری و دهیاری ها و بخشدارها گفت: قطعاً 
اگر همه با هم هماهنگ و همدل باشیم می توانیم از بنیاد مسکن که یک امکان قانونی برای 
توسعه و عمران روستاها است به خوبی استفاده کنیم و شاهد آبادانی و ایجاد زمینه های اشتغال 

در روستاهای استان باشیم.

فرمانده انتظامی استان قم:

نگاه درون بخشی مشکلات قم را حل نمی کند

مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان قم خبرداد

پرداخت 10 هزار فقره تسهیلات نوسازی به روستائیان قم

نخستین پروانه علامت استاندارد حلال در سطح کشور، 
روز پنجشنبه در مراسمی با حضور آیت الله حسن عالمی 
نماینده ولی فقیه در وزارت جهاد کشاورزی، معاون سازمان 
استاندارد کشور و جمعی از مسئولان برای کشتارگاه صنعتی 

طیور بهاران استان قم صادر شد.
مدیرکل استاندارد قم در این مراسم گفت: صدور این 
پروانه به تامین غذای حلال در داخل کشور و صادرات آن به 

جهان اسلام کمک شایانی می کند.
کشورمان  در  که  غذاهایی  باید  افزود:  فرزانه  منصور 
تولید می شود با رعایت قوانین استاندارد و حلال بودن آن، 

پاسخگوی شبهه های ایجاد شده در این حوزه باشد.
وی با اشاره به ظرفیت استان قم در خصوص استاندارد 
حلال گفت: بحث پیاده سازی و اجرای استاندارد حلال با 
توجه به جایگاه این استان به عنوان ام القرای جهان تشیع 
بسیار مهم است، از این رو با دقت فراوان همه مسائل شرعی 
و فقهی در حوزه استاندارد حلال را با همکاری نهادهای 

مربوطه در دستور کار قرار دادیم.
وی ادامه داد: در قوانین این استاندارد حدود ۹۰ درصد از 
موازین فقه شیعه در موضوع حلال در استاندارد بین المللی 
اسلامی را مورد توجه قرار داده ایم، در همین راستا اعطای 

نشان استاندارد حلال از سوی سازمان ملی استاندارد ایران 
و با محوریت کار حوزه نمایندگی ولی فقیه در وزارت جهاد 

کشاورزی صورت گرفت.
کل  اداره  های  پیگیری  با  کرد:  خاطرنشان  فرزانه 
جمله  از  مختلف  نهادهای  همکاری  با  و  قم  استاندارد 
در  فقیه  ولی  نمایندگی  و  دامپزشکی  کشاورزی،  جهاد 
جهاد کشاورزی استان، نخستین نشان استاندارد حلال به 
کشتارگاه صنعتی طیور بهاران استان قم به علت داشتن 
شرایط لازم صادر شد و درصدد افزایش تعداد پروانه های 

استاندارد حلال هستیم.

با حضور نماینده ولی فقیه در وزارت جهاد کشاورزی

نخستین پروانه علامت استاندارد حلال در قم صادر شد

نامحــرمانه
واکنش علم الهدی به برگزاری کنسرت در قم

نماینده ولی فقیه در خراسان رضوی گفت: برخی می خواهند جریانی لامذهب ایجاد کنند و آن را 
مقابل دین قرار دهند و بی بندوبارها مقابل دین بایستند. آیت الله سیداحمد علم الهدی در خطبه های نماز 
جمعه مشهد گفت: امروز در جامعه ما مانع اصلی اجرای نهی از منکر چیست؟ مانع اصلی برخی جریانات 
سیاسی هستند، عده ای می خواهند از قشر بی بندوبار برای خود اردو درست کنند و در انتخابات این 
اردوکشی را راه بیندازند و تا کسی نهی از منکر می کند، اهانت و جسارت می کنند و استهزاء می کنند. 
وی بیان کرد: شما به فکر آسایش جوان هستید؟ حتی برای بیکاری جوانان شعار هم نمی دهید و اظهار 
دغدغه هم نمی کنید. آن وقت واقعاً دغدغه جوان را دارید؟ کدام جوان است که شما از لذت وی دفاع 
می کنید؟ اینها می خواهند جریانی لامذهب ایجاد کنند و آن را مقابل دین قرار دهند و بی بندوبارها مقابل 
دین بایستند وگرنه بلوا راه انداختن در شهر قم نیاز بود؟ قبل از پیروزی انقلاب زنان بی حجاب وارد قم که 
می شدند چادر به سر می کردند آن وقت در این قم شما یک چنین فسق و فجوری به راه می اندازید؟ این 

یک جریان حساب شده است.

بازداشت تهیه کننده »شهرزاد«
یک سایت سینمایی با انتشار خبر بازداشت تهیه کننده سریال پرمخاطب »شهرزاد«، ادعاهایی را در 
این درباره مطرح کرد. »سینماروزان« نوشت: »سیدمحمد امامی تهیه کننده ای که با »شاهگوش« وارد 
شبکه خانگی شد و با »شهرزاد« کسب شهرت کرد، بازداشت شد. خبر بازداشت امامی از سوی رسانه های 
عمدتا منتسب به جریان اعتدال از جمله »عصر تعادل« و »رسانه امید« تایید شده است. این رسانه ها علت 
بازداشت امامی را دخالت در فساد مالی صندوق ذخیره فرهنگیان دانسته اند و از این گفته اند که او از روز 
یکشنبه ۱۱ مهر ۹۵ در بازداشت است. بعد از بابک زنجانی که با راه اندازی شرکتی به نام سورینت فیلم 
به سرمایه گذاری در فیلم هایی مانند »نقش نگار« و »سیزده« و »هیچ کجا هیچ کس« دست زد و البته 
خبر بازداشتش شگفتی ساز رسانه ها شد، حالا امامی دومین سرمایه گذار تازه از راه رسیده سینماست که 
بازداشتش رسانه ها  را به خود مشغول کرده است. محمد امامی در ماه های اخیر به شدت در سینما فعال 
شده بود و به عنوان سرمایه گذار در پروژه های مختلفی حضور داشت؛ از »تابو«ی خسرو معصومی تا »ابد 
و یک روز« سعید روستایی، »خوب بد جلف« پیمان قاسم خانی و »کاناپه« کیانوش عیاری. فصل دوم 
»شهرزاد« در حالی کلید خورد که خبری از حضور امامی در پشت صحنه نبود. امامی از جمله سینماگران 

ایرانی بود که در جشنواره امسال کن هم حضور داشت.«

ادعای روزنامه سعودی درباره معاون ظریف
روزنامه »الوطن«، عربستان در شماره روز پنجشنبه ۱۰ اکتبر مدعی شده »حسین جابری انصاری« 
معاون عربی و آفریقای وزارت خارجه ایران اوایل هفته جاری سفر کوتاهی به »صنعا« پایتخت یمن داشته 
است.این روزنامه به نقل از یک منبع آگاه مدعی شده که جابری انصاری اوایل هفته جاری با رهبران انصار 
الله در صنعا دیدار کرده و بر حمایت ایران از این گروه تأکید کرده است.الوطن همچنین معاون وزیر خارجه 
ایران را به تحریک انصار الله در ادامه درگیری ها و عدم همکاری با تلاش های بین المللی برای حل بحران 
یمن متهم کرده و افزوده: جابری انصاری از حوثی ها ]انصار الله[ خواسته هرچه سریعتر از تشکیل دولت 

جدید با همکاری انصارالله و کنگره مردمی خبر دهند.

واکنش مداح سرشناس به مسابقه ایران و کره
پس از واکنش های مسئولان نسبت به بازی ایران و کره در روز تاسوعا، این بار نوبت به مداحان 
رسید تا به این موضوع ورود کنند. »حاج منصور ارضی، مداح مشهور، شب سوم محرم در مسجد ارگ 
در حین مداحی گفت: »بمیرند آنهایی که هر غلطی که بخواهند بر زبان جاری می کنند. از بس که حرام 
خورده اند، الان هم می خواهند شب تاسوعا جوان ها را بکشانند؛ میدان کربلا را رها کنید، بیایید میدان 
بازی! نقشه ها زیاد است. شما مردم باید بیدار باشید. شما هر کدام اعتراض کنید، آرام آرام می فهمند. 
دنبال درگیری هستند. اگر حزب الله خشمگین شود، همه شان را نابود می کند.«این سخن حاج  منصور 
ارضی پس از آن بر زبان آورده شد که علی مطهری، نایب رئیس مجلس، به درخواست آیت الله محمد 
یزدی، رئیس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم، مبنی  بر برگزار نشدن بازی ایران و کره در روز تاسوعا 

واکنش نشان داد. 

جمعیت زنان درگیر اعتیاد 2برابر شده
رضا محبوبی در جلسه ستاد فرهنگی و اجتماعی مدیریت و ساماندهی آسیب های اجتماعی استان 
که در استانداری خراسان رضوی برگزار شد، اظهار داشت: در رابطه با چیستی آسیب های اجتماعی زیاد 
صحبت کرده ایم اما شاید کمتر به این پرداخته ایم که سبب وضعیت موجود جامعه در بحث آسیب های 
اجتماعی چیست و این نپرداختن برایمان مسئله ساز شده است. مشاور وزیر و معاون مرکز امور اجتماعی و 
فرهنگی وزارت کشور گفت: وضعیت کلی کشور در آسیب های اجتماعی را نگران کننده نمی دانیم اما نرخ 

رشد برخی آسیب ها مانند اعتیاد، طلاق و خودکشی نگران کننده است.

مزایده۳ قلوها در اراک!
سرپرستی سه قلوهایی که قرار بود توسط پدرشان به بهای ۶۰ میلیون تومان فروخته شوند به سازمان 
بهزیستی کشور واگذار شد. مردی که می خواسته پدر یک فرزند شود حال با تولد سه قلوها غافلگیر 
شده و به فکر فروش فرزندانش افتاده است. او در ابتدا، بهای ۴۰ میلیون تومان را برای هر یک از فرزندان 
خود تعیین کرده اما زمانی که با استقبال خریداران تهرانی مواجه نشده است، قیمت در نظر گرفته برای 
فرزندانش را پایین آورده است. آنها در روستایی در حوالی شازند از توابع استان مرکزی زندگی می کنند 
و مرد خانواده کار مشخصی ندارد. با این شرایط او از همان ماه های نخست زندگی مشترکشان تاکید 
زیادی به فرزند آوری داشته و سرانجام پس از گذشت ۳ سال، خواسته مرد با تولد نیکا، سارا و خورشید 

برآورده می شود.

 باید با محوریت استانداری 
و فرمانداری بتوانیم ضمن هماهنگی 

با دهیاران و بخشداران از اقدامات موازی 
جلوگیری کنیم و با تقسیم کار در حوزه 

عملیات اجرایی و عمرانی، حداکثر خدمت را به 
روستاییان عزیز ارائه دهیم که نتیجه آن قطعاً 

رضایتمندی  مردم در روستاها 
خواهد بود

تهیه و اجرای طرح های هادی، تأمین زمین 
برای متقاضیان فاقد مسکن، صدور اسناد اماکن 
روستایی و نوسازی و بهسازی منازل غیر مقاوم 
روستاها را از جمله وظایف قانونی بنیاد مسکن 

انقلاب اسلامی است. طبق قانون، بودجه به 
روستاهای بالای 20 خانوار تخصیص پیدا می کند و 
بنیاد مسکن در حال حاضر برای تمامی روستاهای 
بالای 20 خانوار استان که برابر قانون تکلیف داشته، 

طرح هادی تهیه و اجرا شده است

روزنامه ایمان 
را هر روز 
در سایت 

نشر دیجیتال 
ببینید


